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BANKALARA ALTERNATİF OLAN 
FİNANSMAN MODELİ
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Tasarrufa dayalı finans sistemiyle ev 
ve otomobil sahibi olunmasını sağ-
layan finansman modeli Türkiye’de 
giderek daha çok rağbet görme-

ye başladı. Ödeme gücüne göre taksitlendiri-
len finansmanla ev ve otomobil sahibi olanlar, 
bu sistem sayesinde bankaların uyguladıkları 
ağır faiz maliyetlerinden de kurtuluyorlar. Fi-
nansmanı kullanan kişi tek bir kuruş faiz öde-
miyor. Tasarrufa dayalı finans sisteminin ül-
kemizdeki geçmişi çeyrek yüzyıla uzanıyor. 
Sektöre 2 yıl gibi kısa bir süre önce dahil olan 
Katılımevim, hızlı bir çıkış yakalayarak önemli 
bir başarıya imza attı. Aralık 2018’de faaliyet-
lerine başlayan Katılımevim bugün 30 şube ve 
300 çalışanıyla Türkiye genelinde hizmet veri-
yor. Katılımevim Yönetim Kurulu Başkanı genç 
ve başarılı girişimci Serdar Turhan ile özel bir 
röportaj gerçekleştirdik. Serdar Turhan, kısa 
sürede elde ettikleri başarıyı “mutlak müşteri 
memnuniyetine” bağlıyor. Turhan, “Vatandaş-
larımızı kredi çekmenin ağır yükünden kur-
tararak ev ve otomobil sahibi yapıyoruz. Bi-
zim yaptığımız iş bir sosyal dayanışma projesi. 
Sunduğumuz model gayrimenkul alımında bir 
devrim niteliği taşıyor” diyerek iddialı konuşu-
yor. Mart sayımızın kapak konusu olan bu özel 
röportajda Katılımevim Yönetim Kurulu Baş-
kanı Serdar Turhan, tasarrufa dayalı finans-
man sisteminin ayrıntılarını Ekovitrin’e anlattı.

DÜNYA ÜNİVERSİTELERİ 
İSTANBUL’DA BULUŞTU

Avrasya Üniversiteler Birliği’nin (EURAS) bu 
yıl 5’incisini düzenlediği Avrasya Yükseköğre-
tim Zirvesi (EURIE) 62 ülkeden 200 üniversite-
yi temsil eden 2 bin 500 akademisyeni İstan-
bul’da bir araya getirdi. Bu önemli zirveyi Mart 
sayımızda sayfalarımıza taşıdık. İstanbul Lüt-
fi Kırdar Kongre ve Sergi Sarayı’nda üç gün 
süreyle devam eden zirve ve diğer etkinlikle-
rin ev sahipliğini yapan EURAS ve EURIE Genel 
Başkanı Doç. Dr. Mustafa Aydın’ı tebrik ediyo-
rum. İstanbul Aydın Üniversitesi Kurucusu ve 
Mütevelli Heyet Başkanı da olan Doç. Dr. Mus-
tafa Aydın’ın, Türkiye’de eğitimin gelişmesine 
büyük katkıları var. Vizyoner bir eğitimci olan 

Doç. Dr. Mustafa Aydın, üniversitelerin yöneti-
cilere ışık tutan kuruluşlar olması gerektiğinin 
altını çiziyor.

JAPONYA, ÇALIK’IN 
BAŞARISINI KONUŞUYOR

Çalık Holding Yönetim Kurulu Başkanı Ahmet 
Çalık, geçtiğimiz yıl Temmuz ayında İstanbul Çı-
rağan Sarayı’nın görkemli atmosferinde düzen-
lenen bir törenle Japonya İmparatorluğu Devlet 
Nişanı ile taltif edilmişti. Türkiye ile dünyanın 
en büyük ikinci ekonomisi olan Japonya ara-
sındaki ekonomik ilişkilerin güçlendirilmesinde 
Ahmet Çalık’ın önemli katkıları var. 30 yılı aşkın 
bir süredir Japon iş dünyasının dev firmalarıyla 
birlikte çalışan Ahmet Çalık’ın Yönetim Kurulu 
Başkanı olduğu Çalık Holding, Japonya İş Fede-
rasyonu Keidanren’e üye kabul edilen ilk Türk 
şirketi. Bu önemli kuruluşa ikinci kabul edilen 
Türk şirketi ise THY oldu. Geçtiğimiz ay Tok-
yo’da Japonya İş Federasyonu yönetim merke-
zinde Ahmet Çalık için özel bir tören düzenlen-
di. Japonya iş dünyasının önde gelen isimlerinin 
katıldığı törende Türk işadamı Ahmet Çalık’ın 
başarısı konuşuldu. Ekovitrin, bu başarı haberi-
ni Mart sayısında sayfalarına taşıdı. 

CORONAVİRÜS, TÜRK 
EKONOMİSİNE YARADI

Coronavirüs salgını canlar alırken küresel 
ekonomiye de darbe vuruyor. Dünya Ticaret Ör-
gütü (WTO) coronavirüs salgınının 2020 ilk çey-
rekte küresel ticareti aşağı çekeceğini açıkladı. 
Türkiye’ye gelince, ülkemizde henüz coronavi-
rüsün sebep olduğu bir ölüm vakasına rastlan-
madı. Sağlık Bakanı Fahrettin Koca ve ekibi ola-
ğanüstü bir çalışma örneği sergiliyor. Çin’de 
ortaya çıkan coronavirüs salgını küresel eko-
nomiyi tehdit ederken, tam aksine Türkiye eko-
nomisini hareketlendirdiği gözlemleniyor. Vi-
rüs nedeniyle Çin’in üretim ve satış süreçlerin-
de yaşanan sıkıntılar, alternatif tedarikçilerden 
biri haline gelen Türkiye’de ek üretim ve ih-
racat kapasitesi oluşturdu. Tekstilden gıdaya, 
makineden elektroniğe kadar pek çok sektör-
de yüzde 15’lere varan üretim ve ihracat artışı 
bekleniyor.

AYLIK İŞ VE EKONOMİ DERGİSİ MOUNTHLY BUSINESS AND ECONOMICS MAGAZINE

Ekovitrin dergisinde yayınlanan her türlü yazı ve haber kaynak belirtilme-
den kullanılamaz. Başka kaynak veya gazeteden alıntı yazarlar ve dergi 
yazarlarına ait yazılardan dolayı Ekovitrin dergisi sorumlu tutulamaz.

Emlak Katılım;
bir asra dayanan tecrübesiyle 
gücünüze güç katmak için 
hizmetinizde
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MİLLET KÜTÜPHANESİ AÇILDI
Selçuklu, Osmanlı ve çağdaş mimariden esintiler taşıyan Cumhurbaşkanlığı Millet 

Kütüphanesi, Cumhurbaşkanı Recep Tayyip Erdoğan tarafından açıldı. 7 gün 24 saat hizmet 
verecek olan Millet Kütüphanesi’nde 4 milyon basılı, 120 milyonun üzerinde elektronik yayın 

ile 550 bin e-kitap ve nadir eser yer alıyor. 

C umhurbaşkanlığı Millet Kütüpha-
nesi, Cumhurbaşkanı Recep Tay-
yip Erdoğan’ın katıldığı törenle 
hizmete açıldı. 4 milyon basılı, 120 

milyonun üzerinde elektronik yayın ile 550 
bin e-kitap ve nadir eserin bulunduğu Mil-
let Kütüphanesi, Selçuklu, Osmanlı ve çağ-
daş mimariden esintiler taşıyor. Kütüphane, 
7 gün 24 saat hizmet verecek. Cumhurbaş-
kanı Erdoğan, “Kitap dilencisi deseniz kabul 
ederim” diyerek kitap bağışı çağrısı yaptı. İh-
tişamı ve sunduğu imkanlarla misafirlerini 
büyüleyen kütüphanenin bir benzeri de İs-
tanbul Rami Kışlası’nda yapılacak. 

5 BİN KİŞİLİK KAPASİTEYE SAHİP
Yapım çalışmalarına 2016’da başlanan 

Millet Kütüphanesi, 125 bin metrekare ka-
palı alana sahip ve aynı anda 5 bin kişiye hiz-
met verebilecek kapasitede. 

Millet Kütüphanesi’nin açılışında Cum-
hurbaşkanlığı Senfoni Orkestrası, Türk 
Dünyası Topluluğu ile Kültür ve Turizm Ba-
kanlığı Klasik Türk Müziği Korosu’ndan 
220 sanatçı sahneye çıktı. Açılışa Özbekis-
tan Cumhurbaşkanı Mirziyoyev’in yanı sıra 
yaklaşık 2 bin davetli katıldı. Cumhurbaşka-
nı Erdoğan, açılışta yaptığı konuşmada şun-
ları söyledi: “Bugün açılışını yaptığımız Millet 
Kütüphanesi ile Külliyemizi tamama erdir-
miş oluyoruz. Kütüphanemiz, 4 milyon basılı 
esere kavuştu. Bu kitap seferberliğini daha 
da genişletecek, 5 milyonu da aşan bir hac-
me kavuşacağız. Nadide eserlerden oluşan 
kütüphanesi bulunan tüm ilim, fikir ve sanat 
erbabımızı, Millet Kütüphanesi’ne bağışta 
bulunmaya davet ediyorum. ‘Kitap dilenci-
si’ olarak diyorsanız ben bunu kabul ederim. 
Ders çalışmak için buraya gelen tüm misa-
firlerimize günün 24 saati çay, kahveden 
simit ve keke kadar tüm hizmetler ücret-
siz olacak.”

“BENZERİ İSTANBUL’DA 
İNŞA EDİLİYOR”

Cumhurbaşkanı Erdoğan, sözlerine şöy-
le devam etti: “Bu kütüphane ile tarihe uza-

nan köprüler kuruyor, coğrafyalar arasında 
kavşaklar inşa ediyoruz. İstiyoruz ki genç-
lerimiz, araştırmacılarımız, milyonlarca ki-
tabın bulunduğu rafların arasında dolaş-
sın. Umarım gençlerimiz burada hakiki dost 
olan kitaplarla bağlarını güçlendirecek-
ler. Benzerini İstanbul’da da inşa ediyoruz. 
Rami Kışlası’na inşa ettiğimiz muhteşem kü-
tüphaneyi de yakında milletimizin hizmeti-
ne sunacağız.”

Kütüphanenin prestij okuma salonunun 
kubbesinin altındaki kemere Alak Sure-
si’nin 4. ve 5. ayetlerinin Türkçe meali olan, 
“O kalemle yazmayı öğretendir. İnsana bil-
mediğini öğretendir” yazıldı.

125 bin metrekare kapalı alana sahip Mil-
let Kütüphanesi, Ankara Beştepe’deki Cum-
hurbaşkanlığı Külliyesi’nin arazisinde yer 
alıyor. Kütüphaneyi kullanmak isteyen va-
tandaşlar, e-Devlet üzerinden üye olabiliyor, 
yeni kimlik kartlarıyla giriş yapabiliyor. Eski 
kimlik sahipleri ise kütüphaneye, kapıda 
alacakları geçici kart ile girebilecek. Yaban-

cı uyruklular ise pasaportları karşılığında 
verilecek geçici giriş kartlarıyla kütüphane 
hizmetlerinden faydalanabilecek.

Millet Kütüphanesi’nin 
açılışı Cumhurbaşkanı Recep 

Tayyip Erdoğan tarafından 
yapıldı. Kütüphanede 4 

milyon basılı, 120 milyonun 
üzerinde elektronik yayın 

ile 550 bin e-kitap ve nadir 
eser bulunuyor.

Cumhurbaşkanı Recep Tayyip Erdoğan, “Kitap dilencisi olarak 
diyorsanız ben bunu kabul ederim. Ders çalışmak için buraya 
gelen tüm misafirlerimize günün 24 saati çay, kahveden simit 
ve keke kadar tüm hizmetler ücretsiz olacak” dedi.

HABER | MİLLET KÜTÜPHANESİ

iSYERi
FiNANSMANINDA
AVANTAJLI
MODEL

-

Kredi çekmeden, faiz ödemeden
işyeri almak artık mümkün. Ofis, Dükkan,
büro, depo vb. her türlü gayrimenkul
alımında cazip model.
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VİTRİNDEKİLER

HUAWEI, 
MATEPAD 
PRO 5G İLE 

YARATICILIĞI 
YENİDEN 

TANIMLIYOR

GETİR’DEN YENİ REKLAM KAMPANYASI

İPEKYOL İLKBAHAR-YAZ 2020 
KOLEKSİYONU 

Huawei, üstün teknolojik özelliklerin 
zarif ve saf bir tasarımla işlendiği yeni 

tableti Huawei MatePad Pro 5G‘yi, 
Barselona’da gerçekleştirdiği lansmanda 

duyurdu. Teknolojinin ve yeniliğin 
eşsiz uyumunu bir arada sunan yeni 

tasarımlarıyla Huawei, tablet deneyimini 
farklı bir boyuta taşıyor. Teknoloji ile 

şıklığı buluşturan benzersiz bir tasarıma 
sahip Huawei MatePad Pro 5G, 10,8 inç 
16:10 ekranı çevreleyen ultra dar 4.9mm 

çerçevelerle dünyanın en yüksek tablet 
ekran-gövde oranına, yüzde 90, sahip. 
Huawei MatePad Pro’da bulunan mikro-
kavisli tasarım, rahat bir tutuş sağlarken, 

magnezyum alaşımlı çerçevesi tableti hafif 
ama dayanıklı tutuyor. Cihazda saf ve 

minimalist bir görünüm için antenlerin orta 
çerçeveye ve arka panele yerleştirildiği 

yekpare bir tasarım kullanıldı.

Kullanıcılarına dakikalar içinde mutluluk 
taşıyan Getir, yeni reklam kampanyası 
için ünlü oyuncu İbrahim Büyükak ile uzun 
dönemli bir anlaşmaya imza attı. Senaryoya 
göre İbrahim Büyükak’ın canlandırdığı 
Necati’nin yaşamında her şey yolunda 
giderken, Getir’in hayatına girmesiyle bütün 
planları alt üst oluyor. Serinin ilk filminde, 
Necati’nin hayalleri, sevdiği kıza açılmak 

üzereyken Getir yüzünden suya düşüyor 
ve Getir’e kafayı takıyor. Her reklamda 
farklı bir hayal kırıklığına uğrayan Necati, 
serinin devam videolarında Getir’in mutlu 
edemediği tek kişi haline geliyor. Necati’nin 
düştüğü trajikomik durumları konu alan seri, 
Getir’in hayatı kolaylaştıran özelliklerini ters 
köşe yaparak izleyicilere aktarıyor. 

Yeni mevsimin penceresinden esen 
meltemlere eşlik eden modern 
siluetler, İpekyol İlkbahar-Yaz 2020 
Koleksiyonu’nda bir araya geliyor. 
Kontrast renklerin hakimiyetindeki farklı 
detaylar ise güneş ve 
denizin yansımasından 
gelen doğallık ile yeni 
hikayelere doğru yola 
çıkıyor. Total look’un 
gücüyle harekete geçen 

ceket ve pantolon takımları hiç olmadığı 
kadar hafif ve dökümlü olarak karşınıza 
çıkıyor. Isınmaya başlayan mevsimi 
yansıtan sarılar ve ekose desenlerse 
takımlardaki hakimiyetini koruyor. Farklı 
kalıplardaki yeni nesil jean’lere eşlik 

eden cropped trikolar ve ceketler, 
gündüzden geceye kolaylıkla 
adapte olan kombinlerin kuşkusuz 
başrol oyuncusu olarak sahnede.
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VİTRİNDEKİLER

TÜRKİYE’NİN EN ÇOK SATAN SUV 
MODELİ NİSSAN QASHQAI

SİRENA 58 COUPÉ, 2020 MIAMI BOAT SHOW’DA GÖRÜCÜYE ÇIKTI

Dünyanın ilk crossover’ı Nissan 
Qashqai, otomotiv sektöründe yeni 
bir çığır açtı. Sadece milyonları 
kendine hayran bırakmakla 
kalmadı. Yüzlerce markayı da 
peşinden sürükledi. Qashqai sıradışı 
yenilikleriyle sınıfında liderliğe 
devam ediyor. Yeni Nissan Qashqai, 

heyecan uyandıran tasarımıyla 
daha sofistike ve daha dinamik bir 
tasarıma sahip. Yeniden tasarlanan 
çarpıcı farları, benzersiz tasarımını 
bütünleyen jantları ve keskin hatlara 
sahip ön ızgarasıyla yeni Nissan 
Qashqai görenleri kendine hayran 
bırakıyor.

Türkiye’nin önde gelen 
gruplarından biri olan Kıraça 
Holding’in çatısı altında 
faaliyet gösteren ve dünyanın 
farklı bölge ve ülkelerindeki 
deniz tutkunları tarafından 
tercih edilen Sirena Marine, 
Amerika pazarını hedefleyerek 
ürettiği Sirena 58 Coupé’yi, 
13-17 Şubat tarihleri arasında 
gerçekleşen 2020 Miami Baot 

Show’da görücüye çıkardı. 
Sirena 58 Coupé, Sirena 
Marine’in “Express” tarzı yat 
tercihi olan müşterilere yönelik 
geliştirdiği bir model olarak 
dikkat çekiyor. Gövde ve üst 
tasarımı efsanevi yat tasarımcısı 
Germán Frers’e ait olan modern 
bir tasarıma ve yenilenmiş 
daha alçak bir üst yapıya sahip 
Sirena 58 Coupe; standart 

makineleri ile 26 knot üzeri 
maksimum hıza ulaşabiliyorken, 
özel gövde formu sayesinde 
yakıt tasarrufu sağlayarak 10 
knot hızda 850 milden fazla 
menzil kot edebiliyor. Ana 
güvertede birleşik bir iç alan, 
ünlü İtalyan iç mimar Tommaso 
Spadolini tarafından tasarlanan 
ferah ve havadar bir iç mekân 
sunuyor.
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DİJİTAL DAĞINIKLIK 
ŞİRKETLERİ TEHLİKEYE ATIYOR

Kaspersky’nin hazırladığı “İşyerlerindeki dijital dağınıklığı düzeltmek” başlıklı küresel 
raporda, işyerlerindeki dijital dağınıklığın oluşması ile buzdolabı düzenlemek gibi insan 

alışkanlıkları arasında bir bağ bulundu. Yapılan araştırmada, buzdolabının düzenli olduğunu 
söyleyen 10 kişiden 9’u (yüzde 95) dijital çalışma hayatı için de aynı şeyi söyledi.

D ijital dağınıklık; şirketin tamamen 
göremediği veya nasıl saklandığı 
ve kimlerin erişebildiği konusun-
da kontrol sahibi olmadığı, işle il-

gili dosya, belge ve verilerden oluşuyor. Ça-
lışanların yüzde 72’sinin kime ait olduğu 
anlaşılabilen belgeleri veya hassas verile-
ri işyerinde sakladığı düşünüldüğünde, bir 
güvenlik riskinin ortaya çıktığı görülüyor. 
Bu belge ve veriler sızdırıldığında şirketle-
rin, çalışanların ve potansiyel olarak müşte-
rilerin itibarına veya maddi durumuna za-
rar gelebiliyor.

Dijital dağınıklıkla mücadele şirketler için 
zorlu bir süreç. Bunun en önemli adımların-
dan biri ise bu dağınıklıktan kimlerin sorum-
lu olduğunu bulmak. Çalışanların yaklaşık 
dörtte üçü (yüzde 71), e-postalara, dosyalara 

ve belgelere kimlerin erişebileceğinden so-
rumlu olan kişilerin kendileri değil de yöne-
ticiler ve BT veya güvenlik ekipleri olduğunu 
düşünüyor. BT ve güvenlik ekipleri çalışan-
ların dosya ve klasörlere erişimini kontrol 
edebilse de bu insan hatasının tamamen 
önüne geçemiyor. Kazara veya isteyerek, 
çalışanlar erişim bilgilerini iş arkadaşları-
na veya şirket dışındaki kişilere verebiliyor 
veya yeni ortak çalışma araçları ile BT yöne-
ticilerini atlatabiliyor. Aynı anda birden fazla 
belge üzerinde çalışan kişilerin tümü, dijital 
dağınıklığa yol açabilecek hareketlerden ka-
çınma sorumluluğunu taşıyor. Rapora göre, 
çalışanların günlük yaşantısındaki alışkan-
lıklar ile dijital dağınıklık arasında bir ilişki 
bulunuyor. Buzdolabını düzenleme alışkanlı-
ğına sahip olanların çoğunun dijital yaşantı-

larının da düzenli olduğu görülüyor. Tatilden 
önce buzdolabını yeniden düzenleyenlerin 
yüzde 88’i iş dosyalarını da düzenliyor.

“Veri miktarı katlanarak arttıkça, şirket 
yöneticileri de dijital dağınıklığın ve berabe-
rinde getirdiği güvenlik risklerinin farkına 
varmalı” diyen Kaspersky Global Satışlar-
dan Sorumlu Başkan Yardımcısı Maxim Fro-
lov, sözlerini şöyle sürdürdü: “Buzdolabınızı 
düzenli tutmanız güvenlik açıklarına kar-
şı koruma sağlamayabilir fakat aynı alış-
kanlıkları dijital dağınıklığı önlemek için de 
kullanırsanız siber tehditlere karşı daha 
dayanıklı olabilirsiniz. Çalışanlara dijital var-
lıklarını en iyi şekilde nasıl yönetecekleri 
gösterilmeli. Bunun yanı sıra basit fakat etki-
li bir koruma yöntemi olan ‘Karmaşıklığı ar-
tırma, azalt’ anlayışı benimsenmeli.” 

Dünyanın her köşesinden şirketler, çalışanlarının dijital dağınıklığı önleme sorumluluklarını 
bilmemesi nedeniyle verilerini korumakta zorlanıyor. Dijital belge ve dosya sayısının artmasına rağmen 
bunların nasıl yönetileceğinin düşünülmemesi güvenlik sorunlarına yol açıyor.

ARAŞTIRMA | DİJİTAL DAĞINIKLIK

Kaspersky, dijital dağınıklığın kurbanı 
olmak istemeyen şirketlere şunları 
öneriyor:
• Çalışanlarınızı eğitin. Kaspersky 
Automated Security Awareness Platform 
gibi hizmetler üzerinden çalışanlara günlük 
işlerinde uygulayabilecekleri pratik beceriler 
kazandırmak çok önemli.
• Siber güvenlik kurallarını uygulamanın ne 
kadar önemli olduğunu çalışanlara düzenli 
olarak hatırlatın. Örneğin bunun için ofise 
posterler asabilirsiniz. Böylece, edinilen 
siber güvenlik becerilerinin kaybolmasını 
önleyebilirsiniz. 
• Kurumsal bilgilerin güvenliğini sağlamak için 
önemli verilerin yedeğini alın, kapatılmamış 
açıklardan kaçınmak için BT ekipmanlarını ve 
uygulamalarını düzenli olarak güncelleyin. 
• Sade yönetim özelliklerine ve kanıtlanmış 
koruma becerilerine sahip, küçük ve orta 
ölçekli işletmeler için özel olarak hazırlanmış, 
Kaspersky Endpoint Security Cloud gibi bir 
güvenlik çözümü kullanın. 

Çok işlevli ve taşıma kapasitesi 
yüksek Profi Liner,

Tire / İzmir fabrikamızda 
sizleri bekliyor.
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ŞİRKETLERİN YÜZDE 
76’SI SİBER SALDIRI KURBANI
Siber saldırıların, genellikle daha fazla veriye sahip olan ve dolayısıyla daha fazla kazanç 
anlamına gelen büyük şirketlere yönelik yapıldığı düşünülse de yeni bir araştırmaya göre 

KOBİ’lere yönelik saldırılarda son 3 yılda ciddi bir artış gözlemlendi. Kendilerini savunmak 
için büyük şirketlere göre daha az kaynağa sahip olmalarının, KOBİ’leri hedef tahtasına 

oturttuğunu belirten Bitdefender Türkiye Genel Müdürü Barbaros Akkoyunlu, uygun bütçeli 
güvenlik çözümleri ve siber güvenlik eğitimleriyle bu eksikliğin giderilebileceğini belirtiyor.

V eri ihlalleri ile sonuçlanan siber 
saldırılarda genellikle büyük şir-
ketlerin hedeflendiği düşünülü-
yor. Ancak yapılan yeni bir araş-

tırmada, küçük ve orta ölçekli şirketlerin 
(KOBİ) yüzde 63’ünün, geçtiğimiz yıl bir veri 
ihlali vakasıyla karşılaştığı gözlemlendi. KO-
Bİ’lerin siber saldırganların hedefinde ol-
duğunu ve genellikle kendilerini savunmak 
için büyük şirketlere göre daha az kaynağa 
sahip olduklarını belirten Bitdefender Tür-
kiye Genel Müdürü Barbaros Akkoyunlu, 
KOBİ’ler için tasarlanmış uygun bütçeli gü-
venlik ürünlerinin kullanılması ve çalışanla-
ra siber güvenlik eğitimleri verilmesi gerek-
tiğini belirtiyor.

ŞİRKETLERİN YÜZDE 76’SI SON 12 
AY İÇİNDE SALDIRIYA UĞRADI

Ponemon Enstitüsü tarafından yakın za-
manda yapılan bir araştırma, KOBİ’lerin 
karşılaştığı siber güvenlik zorluklarına dair 
net bir çerçeve sunuyor. “KOBİ’lerde Küre-
sel Siber Güvenlik Durumu” raporunda üst 
üste üç yıl, KOBİ’lerdeki güvenlik ihlallerin-
de önemli bir artış olduğu bildiriliyor. Dünya 

çapında 2 bin 391 BT uzmanı ile gerçekleş-
tirilen ankette ABD, İngiltere ve Avrupa’da-
ki işletmelere yönelik saldırı sıklığının ciddi 
bir şekilde arttığı tespit edildi. Katılımcı-
ların yaklaşık yarısı (%45), şirketleri-
nin aldığı BT önlemlerini etkisiz ola-
rak nitelendirirken, %39’u ise bir 
olay müdahale planlarının bulunma-
dığını bildirdi. Ankete katılan ABD’li 
şirketlerin yaklaşık dörtte üçü (yüz-
de 76), son 12 ay içinde saldırıya uğra-
dığını söyledi.

KOBİ’LER İÇİN UYGUN 
BÜTÇELİ GÜVENLİK 
MÜMKÜN

Küçük ve orta ölçek-
li şirketlerin siber gü-
venliklerini destek-
lemek için büyük 
bütçeler gerektir-
meyen adımlar atı-
labileceğini belirten 
Bitdefender Türki-
ye Genel Müdürü Barbaros 
Akkoyunlu, şirket çalışan-

larını ve yöneticilerini güçlü güvenliğin 
önemi konusunda eğitmenin ve verileri gü-
vende tutmak için önlemler almanın bunla-

rın başında geldiğini söylüyor. Barba-
ros Akkoyunlu, “Çok sayıda saldırı, 
çalışanların şüpheli e-posta ekleri-
ni açmasıyla veya kimlik avına yol 
açan bağlantıları tıklamasıyla baş-
ladığı için onları bu tehditlere kar-
şı eğitmek çok önemli” ifadelerinde 

bulunuyor.
KOBİ’leri, fidye yazılımlarına 
ve diğer mevcut siber teh-

ditlere karşı korumak, 
kişisel ve finansal ve-
rileri riske atabilecek 
veri ihlallerini önlemek 
için tasarlanan güvenlik 

çözümlerinin, siber gü-
venlik veya BT becerileri 

gerekmeksizin birkaç da-
kika içinde kurulabildiğine 

dikkat çeken Akkoyunlu, bu-
nun da sınırlı kaynakları olan 
küçük şirketler için ideal ol-
duğunu dile getiriyor.

SEKTÖRÜNDE 
GELECEK caniasERP 
İLE ŞEKİLLENECEK

Detaylı bilgi için:
www.caniaserp.com

/caniasERP

Advertising & Promotion · Automotive · Aviation & Defense · Building · Chemicals & Paint · Cooling & Heating ·  
Construction Materials · Education · Electronics · Energy · Food · Furniture & Wood Processing · Geology · 
Glass Processing · Import & Export · Jewelry · Leather · Logistics · Machinery & Industrial Automation ·
Medical · Metal · Mining · Packaging · Plastic · Retail · Service & Maintenance · Textile & Garment · Tourism

30 yıllık ERP tecrübemiz ile onlarca sektörde olduğu gibi PLASTİK 
sektörünün de ihtiyaçlarını çok iyi biliyoruz. ENDÜSTRİ 4.0 çağını 
yakalamanız için geleceğin teknolojisini üretiyoruz.

ONLINE 
TEKLİF AL

ARAŞTIRMA | SİBER GÜVENLİK
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MİYOP HİPERMETROP VE ASTİGMATIN 
TEDAVİSİNDE İLERİ LAZER 

TEKNOLOJİSİ SMILE LAZER
Göz tedavisinde 3. nesil lazer teknolojisi SMILE (Small Incision Lenticule Extraction) Lazer 
Teknolojisi miyop, astigmatizması olan hastalar için  yeni bir tedavi yöntemi olarak dikkat 
çekiyor. Göz kusurlarının tedavisinde kısa sürede gözlük ve lensten kurtulmanın yolu olan 

lazer teknolojisi her geçen gün gelişiyor.

G öz kuruluğu problemi yaşayan 
hastalar için smile yöntemi diğer 
lazer tedavi yöntemlerine göre 
daha güvenli tedavi olanağı su-

nuyor. Dünya Göz Hastanesi Göz Hastalık-
ları ve Lazer Cerrahisi Uzmanı Prof. Dr. Akif 
Özdamar SMILE Lazer tedavi yöntemini ve 
özelliklerini, SMILE Lazer ile kişilerin haya-
tında nelerin değişeceğini Ekovitrin okurla-
rı için anlattı. 

Göz kusurlarının tedavisinde kısa sürede 
gözlük ve lensten kurtulmanın yolu olan la-
zer teknolojisi tedaviye güven getirdi. SMILE 
(Small Incision Lenticule Extraction) Lazer 
Teknolojisi; son 5 yıldır miyop ve astigma-
tizma için bir tedavi yöntemi olarak dikkat 
çekiyor. SMILE lazer teknolojisiyle, miyop 
ve astigmatta çok yüksek göz derecelerin-
de bile başarılı sonuçlar alınıyor ve laser 
sonrası daha az kuru göz sorunları orta-
ya çıkıyor.

SMILE Lazer Teknolojisi, hastalara kor-
neada kapak kesisi(flep) yapılmadan lazer 
cerrahisi imkânı sağlıyor. Kornea biyome-
kaniği için mükemmel bir üstünlük sağla-
yan bu teknoloji yardımıyla ameliyat sonra-
sı hastalar bunun rahatlığını ve güvenini 
yaşıyor.

SMILE LAZER YÖNTEMİNİN 
ÖZELLİKLERİ
n Miyopta -10, astigmatta -4 numaraya ka-
dar tedavi
n Kornea biyomekaniğinde üstün koruma
n Kapalı cerrahi tekniği ile küçük kesi ile 
operasyon kolaylığı
n Tek adımda ameliyat
n Hızlı iyileşme

SMILE Lazer yöntemi, gözün ön tabaka-
sı (korneade flep adını verdiğimiz kesinin ol-
maması ve korneasının bio mekanik özelli-

ğinin korunması nedeli ile 
sporcularda önemli avan-
taj sağlamaktadır. Spor ya-
pan kişilerde önemli bir 
avantaj da tedavi sonrası ki-
şinin çok kısa sürede, yaptığı 
spora geri dönebilmesidir.

SMILE LAZER İLE 
HAYATINIZDA 
NELER 
DEĞİŞECEK?

n Saatinizi ve 
aynada yüzünü-

zü rahatlıkla görebilirsiniz.
n Gözlüksüz ve lenssiz doğal bir gö-

rünüm ve görüş elde edebilirsiniz.
n Spor aktivitelerinizde rahatlık ve 

daha yüksek başarı sağlayabilirsiniz.
n Rüzgâr ve yağmur gibi iklim olay-

larından daha az etkilenirsiniz.
n Net göremediğiniz için 
günlük aktivitelerinizde 

yaşadığınız kısıtlama-
lardan kurtularak 
yaşam kalitenizi 

yükseltebilirsiniz.

HABER | DÜNYAGÖZ

Dünyagöz Hastanesi Göz 
Hastalıkları ve Lazer 
Cerrahisi Uzmanı 
Prof. Dr. Akif Özdamar

SMILE Lazer Teknolojisi, 
son 5 yıldır miyop ve 
astigmatizma için bir 

tedavi yöntemi olarak 
dikkat çekiyor.
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TÜRKİYE-AZERBAYCAN İKİ DEVLET BİR MİLLET

14 ANLAŞMA İMZALANDI

Cumhurbaşkanı Erdoğan, kardeş Azerbaycan’a yaptığı ziyarette iki 
ülke arasındaki ticaret hacmini 2023’te 15 milyar dolara yükseltmeyi 

hedeflediklerini söyledi. Türkiye-Azerbaycan arasında 14 anlaşma imzalandı. 

G eçtiğimiz ay sonunda Azerbay-
can’a resmi ziyarette bulunan 
Cumhurbaşkanı Recep Tayyip 
Erdoğan, Bakü’de yaptığı açıkla-

mada, 2019’da Azerbaycan-Türkiye ticaret 
hacminin 4.4 milyar doları bulduğunu, 2023 
yılında bunu 15 milyar dolara yükseltme-
yi hedeflediklerini söyledi. Cumhurbaşkanı 
Erdoğan, başkent Bakü’de Zagulba Sarayı’n-
da Azerbaycan Cumhurbaşkanı İlham Ali-
yev tarafından resmi törenle karşılandı. İki 
kardeş ülkenin cumhurbaşkanları arasın-
daki görüşme oldukça sıcak ve samimi geç-
ti. Bu görüşmede Cumhurbaşkanı Erdoğan, 
Azerbaycan Cumhurbaşkanı Aliyev’e kehri-
bar tespih hediye etti. Cumhurbaşkanı Er-
doğan’ın Azerbaycan ziyaretinin odağında 
iki ülke arasındaki ticaret hacminin artırıl-
ması yer aldı. İki lider Yüksek Düzeyli Strate-
jik İşbirliği Konseyi toplantısına katıldı. Top-
lantının ardından Erdoğan ve Aliyev ortak 
basın açıklaması yaptı. 

Cumhurbaşkanı Recep Tayyip Erdoğan, 
şunları söyledi:

“14 muhtıra ve metin imza altına aldık. 
Bunların içinde en önemlisi tercihli ticaret 
anlaşması. Bu işin ekonomik boyutunu teş-
kil ediyor. Siyasi noktada önemli bir adım, 
Nahçıvan ve Türkiye arasındaki demiryolu 
konusu. Bu Nahçıvan’ın bağımsızlığını elin-
den alanlara bir cevap teşkil ediyor. Kurula-
cak 160 kilometrelik hat ile Nahçıvan doğal-
gazda daha rahat zemini yakalayacak.

Ticaret hacmimiz 2019’da 4.4 milyar dola-
rı buldu. Bunu 2023’te 15 milyar dolara yük-
seltmeyi hedefliyoruz. Hedefimiz bu, bunu 
da yakalamamız lazım.

Dayanışmamız terörle mücadelede de 
omuz omuza devam ediyor. Dört bir yanımız 
çatışma, terör ve asayiş sorunlarıyla boğu-
şurken, Türkiye ve Azerbaycan adeta birer 
istikrar abidesi olarak yükseliyor. Hiç şüp-
hesiz bunu sarsılmaz ilişkilerimiz kadar, 
güçlü ordularımıza da borçluyuz.

Karabağ, Azerbaycan kadar bizim de me-
selemizdir. Minsk Üçlüsü’nün burada ne ya-
zık ki samimi davranmadığını ifade etmek 
durumundayım. Çünkü yaklaşık 25 yıl oldu.”

ALİYEV: TÜRKİYE’NİN GÜCÜ 
BİZİM GÜCÜMÜZÜ ARTIRIR

Azerbaycan Cumhurbaşkanı İlham Ali-
yev ise konuşmasında Türkiye ve Azerbay-
can arasında hiçbir fikir ayrılığı olmadığını 
belirterek, “Sayın Erdoğan’ın yorulmaz faali-
yetleri neticesinde Türkiye bugün dünya ça-
pında güç merkezi. Türkiye’nin gücü bizimi 
gücümüzü artırır. Eminim ki bundan sonra 
biz her zaman birbirimizin yanında olaca-
ğız” dedi. Aliyev daha sonra Erdoğan onuru-
na yemek verdi.

14 ANLAŞMA NELERİ KAPSIYOR?
Cumhurbaşkanı Erdoğan’ın Bakü ziyare-

tinde Türkiye ile Azerbaycan arasında 14 
anlaşma imzalandı. Bu anlaşmalar şunlar: 
Tercihli ticaret, karşılıklı vize muafiyetinin 
30 günden 90 güne çıkarılması, nakdi yar-
dım protokolü, askeri mali işbirliği, enerji ve 

madencilik, gençlik ve spor alanında işbirli-
ği, rekabet politikası alanında işbirliği, stan-
dardizasyon, akreditasyon ve meteoroloji 
alanlarında, Kars-Nahçivan Demiryolu Hattı 
Projesi, güvenlik işbirliği, TRT-AZTV işbirliği, 
kamu hizmetlerinin dijitalleştirilmesi, DEİK 
ile Azerbaycan’da İhracatın ve Yatırımların 
Teşviki Fonu arasında işbirliği.

HABER | TÜRKİYE-AZERBAYCAN İLİŞKİLERİ

Cumhurbaşkanı Recep Tayyip Erdoğan, Azerbaycan ziyaretinde Cumhurbaşkanı İlham 
Aliyev tarafından Bakü’deki Zagulba Sarayı’nda oldukça samimi bir şekilde ağırlandı. 
Erdoğan ve Aliyev, Türkiye-Azerbaycan ticaret hacmini artırma kararı aldılar.

HEDEF 15 MİLYAR 
DOLAR TİCARET Cumhurbaşkanı 

Erdoğan, 
Azerbaycan 
Cumhurbaşkanı 
İlham Aliyev’e 
‘kehribar’ 
tespih 
hediye 
etti.

Cumhurbaşkanı Recep Tayyip Erdoğan’ın Bakü ziyaretinde Türkiye-Azerbaycan 
arasında 14 konuda anlaşmaya varılarak imzalar atıldı.
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“SUNDUĞUMUZ 
MODEL 

GAYRİMENKUL 
ALIMINDA 
DEVRİM 

NİTELİĞİNDE”
Aralık 2018’de faaliyetlerine başlayan ve kısa sürede 

tasarrufa dayalı finans sisteminin önde gelen kuruluşları 
arasına giren Katılımevim, 30 şube ve 300 çalışanıyla 

hizmet veriyor. Şirket 2020 sonunda Türkiye genelinde 65 
şube, 600 çalışan ve 2 milyar TL ciroya ulaşmayı hedefliyor. 
Katılımevim Yönetim Kurulu Başkanı Serdar Turhan, “Mutlak 

müşteri memnuniyetini esas alarak kısa sürede büyüme 
başarısını gösterdik” diyor. Turhan, “Vatandaşlarımızı kredi 
çekmenin ağır yükünden kurtararak ev ve otomobil sahibi 
yapıyoruz. Sunduğumuz model gayrimenkul alımında bir 

devrim niteliği taşıyor” şeklinde konuşuyor.

KATILIMEVİM YÖNETİM KURULU 
BAŞKANI SERDAR TURHAN:

ÖZEL RÖPORTAJ | SERDAR TURHAN
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T asarrufa dayalı finans sistemiy-
le ev ve otomobil sahibi olunması-
nı sağlayan sistem Türkiye’de gi-
derek daha çok rağbet görüyor. 

Ödeme gücüne göre taksitlendirilen finans-
manla ev ve otomobil sahibi olanlar, bu sis-
tem sayesinde bankaların uyguladığı ağır 
faiz maliyetlerinden de kurtuluyorlar. Ta-
sarrufa dayalı finans sisteminin ülkemizde-
ki geçmişi çeyrek yüzyıla uzanıyor. Sektöre 2 
yıl gibi kısa bir süre önce dahil olan Katılıme-
vim, hızlı bir çıkış yakalayarak önemli bir ba-
şarıya imza attı. Ekovitrin, Katılımevim Yöne-
tim Kurulu Başkanı Serdar Turhan ile özel 
bir röportaj gerçekleştirdi. Genç ve başarı-
lı girişimci, sundukları modelin gayrimen-
kul alımında bir devrim niteliği taşıdığını söy-
lüyor. ‘Mutlak müşteri memnuniyeti’ ile yola 
çıktıklarını ifade eden Serdar Turhan, tasar-
rufa dayalı finansman sisteminin ayrıntıları-
nı Ekovitrin Genel Yayın Yönetmeni Bilal Ko-
çak’a anlattı. 

n Bizi kabul ettiğiniz için teşekkür ede-
rim. Ülkemize ve ekonomimize katkı sağla-
yan, istihdam oluşturan sizin gibi genç ve 
başarılı girişimcileri önemsiyoruz. Önce-
likle sizi tanımak isteriz? İş hayatınız na-
sıl başladı?

1984 doğumluyum. Babam inşaat sektö-
ründe faaliyet sürdürüyordu. Dolayısıyla 
ben de iş hayatıyla erken yaşlarda tanıştım. 
7-8 yaşlarında şantiyede olduğum dönem-
leri hatırlıyorum. Bu süreç böyle devam 
ederken haliyle çok insanla tanıştık. Küçük-
lükten bugüne kadar işimiz ve mesleğimiz 
insanlarla tanışmak oldu. İnsanları tanıdık-
ça ki bu da en büyük edinimdir, ilişki yöneti-

mi derken, bunun üzerine bir de eğitim ha-
yatı devreye girince, ben de ticarete yönelik 
bir arzu oluştu. Ana mesleğimiz ağırlıklı ola-
rak inşaat ve taahhüt işleriydi. Kalıcı istih-
dama yönelik ne yapabiliriz düşüncesiyle 
yola çıktık. Aile şirketi olarak birçok sektör-
de faaliyet sürdürüyorduk. Bu sektörlerdeki 
ortak payda; istihdamdı. Bana göre faaliyet 
sürdürdüğümüz sektörlerde uzun süre-

li bir istihdam olmalı ve ülkeye değer kat-
malı. 2018’in Ramazan ayında Katılımevim’i 
kurma fikri, bir dostumuzla istişare halin-
de iken aklımıza geldi. Ben 2015 yılına kadar 
aile şirketi bünyesindeydim. Aile şirketin-
den ayrılma kararı aldım. İnşaat sektörün-
de ayrı bir şirket kurdum. 3 yıl içerisinde bin 
500’e yakın personelin çalıştığı bir şirket ha-
line geldik. 30 yaşlarındaydım. Daha sonra 

bir başarı öyküsü oluştu. Çünkü bin 500 per-
sonele ulaşmak inanılmaz zor bir işti. 

n Önce aile şirketi daha sonra da kendi 
şirketinizde ne kadar süre geçti?

Ben aile şirketinden ayrıldıktan sonra 6 
ay bile sürmeden ortağımla birlikte kendi 
şirketimizi kurduk. İsmini de Miem Yapı AŞ 
olarak koyduk. Miem ismi çocuklarımızın 
adını taşıyor. Benim oğlumun ismi Mirza, or-
tağımın çocuğunun ismi de Emir. İki adı bir-
leştirdik, adların ilk iki harflerini aldık. Orta-
ya Miem Yapı ismi çıktı. 

“İNŞAAT DNA’LARIMIZDA VAR”
n Şirketinizi İstanbul’da mı kurdunuz? 

Halen faaliyette mi?
İstanbul’da kurduk. Halen faal olarak de-

vam ediyoruz. Taahhüt işleri, nitelikli konut 
üretimi, sanayi tesisleri ve buna benzer taah-
hüt alanında hizmetlerimize devam ediyoruz. 
Tabi şimdi inşaat tabiri caizse bizim DNA’ları-
mızda yer alıyor. Çünkü gözümüzü açtığımız-
dan beri inşaattayız. Yani inşaat artık bizim 
için normal, sıradan hayatımızın bir parça-
sı gibiydi. Ama benim şahsi olarak çok önem 
verdiğim konu şuydu: Kalıcı istihdam oluştur-
malıyız. Ayrıca yaptığımız iş ülke ve aile eko-
nomisine katkı sağlamalı. Faiz hassasiyetimiz 
vardı. Bunların hepsi bir araya gelince Katılı-
mevim’i kurma fikri ortaya çıktı. Şirketi kur-
maya karar verdiğimizde bir yatırım süre-
cimiz yeni başlamıştı. Şirketi oluşturmadan 
yapacağımız faaliyetlerle ilgili ciddi bir yazılım 
altyapısı oluşturduk. 2018 Haziran ayında ül-
kemize bir ekonomik saldırı düzenlendi. Eşi-
miz dostumuz bu süreçte bize yeni yatırımlar 
yapmamamız gerektiğini telkin ediyorlardı. 
Ancak biz bir saniye bile tereddüt etmedik. 
Bilakis süreci daha da hızlandırdık. Ülkemi-
ze, ekonomimize olan güvenimiz tamdı. Katı-
lımevim’i kurduk. 2-3 yılda geleceğimiz büyü-
me trendini bir yılda yakaladık. 

KATILIMEVİM’İN DOĞUŞU
n İnşaatçılıktan finans sektörüne geçti-

niz. Bu fikir nasıl oluştu, nasıl bir hikayesi 
var Katılımevim’in?

Ramazan ayıydı. Bir dostumla istişare 
ederken bu işi düşündük. Beraber başladık, 
bir müddet sonra ticari olarak ayrı yürüme 
kararı aldık. Hemen akabinde hız kaybetme-
den araştırmalarımızı yaptık. Profesyonel 
bir kadro oluşturduk. Bizim olmazsa olma-
zımız teknoloji ve yazılımdı. Hazır yazılımı 
tercih etmedik. Bu sektörde hiçbir firmanın 
deneyimlemediği bir şey, biz kendi yazılımı-
mızı kendimiz yaptık. Bu çok kritik bir konu. 

Çünkü yazılımla uğraşanlar bilirler. Bu baş-
lı başına bir iştir, cesaret ister. Daha şirketin 
ismi bile yokken kadromuzu kurduk. Yöne-
ticilerimiz ve yazılım grubumuzu bir araya 
getirdik. Süreç böyle başladı. Biz 3,5 ayda ya-
zılımı bitirdik ve faaliyete aldık. Çok güçlü bir 
kadroyla, çok ehil bir ekiple hızlı bir şekilde 
faaliyetlerimize başladık. 

“KATILIMEVİM’DE MÜŞTERİ 
MEMNUNİYETİ ESASTIR”

n Markanın gelişimi nasıl oldu? 2018’de 
daha ilk kurulduğunuz yıl hızlı bir gelişim 
gösterdiğinizi söylediniz. Markanız çok ça-
buk duyuldu. Bu süreç nasıl yaşandı?

Katılımevim 2018 Aralık ayında faaliyet-
lerine başladı. Aralık ayında ilk sıra belir-
leme organizasyonunu yaptık. Bu işe baş-
lamadan önce 5 yıllık bir simülasyonumuz 
vardı. 15 yıllık planlama yaptık. 4 şube ile fa-
aliyete başladık. 2 yılda 10 şube ile tamam-
lamayı planlıyorduk, yapımızı böyle kurgu-
lamıştık ama bir yılda 30 şubeye ulaştık. 2,5 
yıl sonra geleceğimiz noktaya bir yılda gel-
dik. Çünkü biz bu işe inandık, güvendik ve 
değer verdik. Kuruluş sürecimizde ‘mutlak 
müşteri memnuniyeti’ en çok önem verdi-
ğimiz konuydu. Ve bunun meyvelerini aldık. 
Mutlak müşteri memnuniyeti olduğu za-
man, bunun size dönüşünü çok hızlı bir şe-
kilde yaşıyorsunuz. Bizim hızlı büyümemiz 
tesadüfi bir şekilde olmadı. Katılımcılarımı-

zın bize olan ilgisini gördükçe yatırımları-
mızı hızlandırmak zorunda kaldık.

n Serdar Bey şimdi sizin girdiğiniz sek-
törde geçmişi olan köklü markalar var. Bu 
sektörde nasıl yer alabiliriz diye bir endi-
şeniz oldu mu?

Açıkçası hiç endişe oluşmadı. Çünkü bu 
işin hassasiyetini biliyordum. Bu işte endi-
şeye mahal yok. Yani endişe oldu mu bu işte 
başarılı olamazsınız. Şuna çok dikkat ettik. 
Bir kere ilkeyi doğru oturtmak lazım. Başta 
da söylediğim gibi bizim kuruluşta bir araş-
tırma sürecimiz oldu demiştim. Tabi rakip 
tabir ettiğimiz ki biz rakip olarak görmüyo-
ruz, dostlarımız paydaşlarımızdır. Onların 
doğrularını ve neler yapılmaması gerektiği-
ni örnek aldık. Şimdi burada işin merkezine 
müşteri memnuniyetini koyduğunuz zaman 
bir işte başarısız olma şansınız yok. Bu her 
işte böyledir. Bizim işte çıkış noktamız bu. 
Biz bu işe başlarken, iki şeyi önemsedik. Bi-
rincisi insanları yüksek maliyetlerden, faiz 
yükünden kurtarmak. İkincisi hızlı bir şekil-
de onların hayallerini gerçekleştirmek. Her 
gün gerçekleştirdiğimiz anketlerimiz var. 
Müşteri memnuniyetini çok önemsiyoruz. 
Siz işinizi doğru yaptığınız zaman sektörde 
herkese bir pay oluyor. 

n Sizin şirket olarak yaptığınız faaliyet-
ler ve hizmetler neler? Müşterilere sun-

EKOVİTRİN’E ANLATTI: Ekovitrin Genel Yayın Yönetmeni Bilal Koçak, Katılımevim Yönetim Kurulu Başkanı Serdar Turhan ile 
özel bir röportaj gerçekleştirdi. İnşaat sektöründen gelen genç işadamı, “Biz bu işe başlarken, iki şeyi önemsedik. Birincisi 
insanları yüksek maliyetlerden, faiz yükünden kurtarmak. İkincisi hızlı bir şekilde onların hayallerini gerçekleştirmek. Her 
gün gerçekleştirdiğimiz anketlerimiz var. Müşteri memnuniyetini çok önemsiyoruz. Siz işinizi doğru yaptığınız zaman sektörde 
herkese bir pay oluyor” dedi. 

SERDAR TURHAN: 
“Biz Katılımevim olarak 

vatandaşımızın kendi ödeme 
bütçesine göre, kredi 

maliyetlerine katlanmadan 
araç, ev, yazlık, arsa, 
menkul ve gayrimenkul 

alımlarını gerçekleştiriyoruz. 
Yaptığımız iş, bir sosyal 
dayanışma projesi. Biz 

bunu daha da ileriye taşıma 
gayretindeyiz.”
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muş olduğunuz hizmetlerden biraz söz 
edelim. Neler yapıyorsunuz?

Biz vatandaşımızın kendi bütçesine göre, 
kredi maliyetlerine katlanmadan araç, ev, 
yazlık, arsa, menkul ve gayrimenkul alımla-
rını gerçekleştiriyoruz. Biz insana şunu dik-
te etmiyoruz: Örneğin 100 bin TL aldın, 20 
ayda ödemen gerekiyor. İsterlerse 40 ayda 
da ödeyebilirler. 20 aydan 360 aya kadar 
vadelendirme yapıyoruz. Burada ne ortaya 
çıkıyor? Kişi bunu kendi ödeme bütçesine 
göre tasarladığı zaman, sisteme dahil oldu-
ğu zaman bir ödeme kolaylığı oluyor. Baş-
ka bir bütçeden kısıp, bize aktarmak zorun-
da kalmıyor. Biz şimdi vatandaşımıza şunu 
dikte etsek: 100 bin TL aldın, 50 ayda öde-
men lazım. Vatandaş ‘zorlanırım’ diyor. Ama 
biz ona diyoruz ki; ‘Sen bu 100 bin TL’yi nasıl 
ödeyebilirsin?’ Örneğin ayda bin TL ödeyebi-
lirim diyor. Kendi ödeme bütçesini oluşturu-
yor. O zaman isterse 100 ayda ödesin. Aynı 
maliyet, yani 100 aya çıkınca maliyette bir 
artış olmuyor. Bu işin en avantajlı tarafların-
dan bir tanesi bu. Kişi kendi bütçesine göre 
planladığı zaman, sistem çok makul, man-
tıklı bir şekilde işlemeye devam ediyor. Ana 
hatlarıyla kişinin arzu ettiği ev ve araca ka-
vuşması için biz ona finans organizasyonu 
yapıyoruz. Asıl faaliyetimiz bu. 

KATILIMEVİM’DE SİSTEM 
NASIL ÇALIŞIYOR?

n Bu işi biraz detaylandırırsak Katılı-
mevim insanları nasıl ev ve otomobil sahi-
bi yapıyor?

Tüm Türkiye bazında il ve ilçe sınırla-
ması olmaksızın birbirini tanıyan veya ta-
nımayan vatandaşlarımızı, örneğin Ada-
na’daki şubemize giden bir vatandaşımız 
ile İstanbul Bağcılar’daki bir vatandaşımı-
zı bir grupta bir araya getiriyoruz. Grupla-
rı ev ve araç alanlar diye ikiye ayırıyoruz. 
Araç almak isteyenlerden de ve ev almak 
isteyenlerden de vadelere göre gruplar 
oluşturuluyor. Bu gruplara baktığımızda 
birbirlerini tanımayan insanlar bir ara-
ya gelmiş oluyorlar. Biz grupları oluştur-
duktan sonra her ayın sonunda noter hu-
zurunda bir sıra belirleme organizasyonu 
yapıyoruz. Bu çekilişlerin sonucunda o ay 
ev ya da araç alacak kişi belirleniyor. 100 
kişilik bir gruptaki bir kişiye ilk aylarda 
çıkmazsa o kişi 100. ayın sonunu bekleme-
den en geç 30 ay içerisinde ev veya aracı-
nı alabiliyor.

“BU BİR SOSYAL 
DAYANIŞMA PROJESİ”

n Aslında bu bir sosyal dayanışma pro-
jesi. Katılımevim olarak siz bu dayanışma-
yı koordine ediyorsunuz diyebilir miyiz? 

Aslında bu işin özünde tabi ki bir daya-
nışma var. Bizim gerçekleştirdiğimiz bir 
sosyal dayanışma projesi. Bunu biz daha 
da ileriye taşıma gayretindeyiz. Niye? Çün-
kü biz müşterinin hayaline hızlı bir şekilde 
kavuşmasını tercih ediyoruz. Yani teslim 
tarihlerimiz de müşterinin lehine. Bunu 
neden yapıyoruz? Çünkü bir müşteriye 
teslimatını yapmak demek onun en az 7 
tane müşteriye örnek olmasını sağlamak 
demek. Sistem böyle yürüdüğü zaman ha-
liyle yararlanan insan sayısı da daha fazla 
olacak. Biz bunu önemsiyoruz.

n Vade süreleri nasıl oluşuyor?
Her grubun, her vadenin kendine ait bir 

teslim tarihi var. Yani dediğim gibi 20 ay-
dan başlayıp 360 aya kadar sürüyor. Bura-
da önemli olan, kişinin ödeme bütçesi. Bunu 
belli ettikten sonra süreç daha da kolaylaşı-
yor. Çoğu zaman şöyle bir algı oluşuyor: “Ben 
30 ay mı bekleyeceğim?” Vatandaş bunu di-
yebiliyor. “Parayı hemen alamayacaksam ne 
anlamı var?” diye soruyor. Burada şunu ör-
nek veriyoruz: Bir defa 20 yıl kirada oturup 
da ev alamayan vatandaşlarımız var. Bizim 
sistemimizin özelliği çok düşük taksitlerle 
ev sahibi yapabilmemiz. Geçtiğimiz aylarda 
1000’in üzerinde teslimatımız vardı. Örneğin; 

gruptan bir müşteri sadece 500 TL yatırmış. 
Bunun karşılığında 200 bin TL’lik ev alıyor. 
Şimdi bu müşterimiz o saatten sonra kira 
ödemeyecek, kira yerine kendi evinin pa-
rasını ödeyecek. O ailemiz bir yerden kredi 
çekse aldığının iki katını geriye ödeyecek. Evi 
iki katına mal olacak. Sistemimize hangi açı-
dan bakarsak bakalım avantajlı bir sistem.

n Sıra belirleme nasıl yapılıyor?
Bizim her sıra belirlememiz şöyle oluyor. 

Müşterilerimizi sıra belirleme yerlerine da-
vet ediyoruz. Orada noter huzurunda sıra 
belirleme işlemini gerçekleştiriyoruz. Bu 
sıra belirleme aynı zamanda YouTube ve in-
ternet üzerinden canlı yayınlanıyor. Herkes 
izliyor ve kimsenin kafasında soru işareti 
kalmıyor. Her ayın 5’i ile 12’si arasında bu or-
ganizasyonlar yapılıyor. 

KATILIM BEDELİ
n Şimdi vatandaşın tasarruf yapması-

na Siz organizasyon olarak katkıda bulu-
nuyorsunuz. Peki sistemin işlemesi için si-
zin kazancınız ne oluyor? Siz nasıl ayakta 
duruyorsunuz?

Ben önce şunu söyleyeyim. Katılımevim’i 
50 milyon TL sermaye ile kurduk. Bu ser-
maye zaman içerisinde artacaktır. Çünkü 
yatırımlarımızı büyütüyoruz. Bizim geliri-
miz her katılımcıdan aldığımız yüzde 8 ile 10 
arasında değişen hizmet bedelleridir. Buna 
biz ‘katılım bedeli’ diyoruz. Bir defaya mah-
sus olmak üzere peşin alıyoruz. Bunun dı-
şında bizim talep ettiğimiz hizmet bedelimiz 
bulunmuyor.

n Diyelim ki ben 500 bin TL’lik bir gru-
ba girdim. O grupta ilk peşin olarak size bir 
hizmet bedeli veriyorum yüzde 10 gibi bir 
bedel yani 50 bin civarı bir para veriyorum. 
Bütün hizmet çalışmaları bu paradan kar-
şılanıyor anladığım kadarıyla doğru mu?

Evet. Örneğin müşterinin bizimle işbirli-
ği 100 ay sürecek ise o 100 ay boyunca müş-
teriye vereceğimiz hizmet karşılığını biz 
baştan almış oluyoruz ve biz 100 ay boyun-
ca ücretsiz olarak hizmet üretmeye devam 

ediyoruz.

NASIL BİR GÜVENCE VERİLİYOR?
n Peki siz firma olarak nasıl bir güven-

ce veriyorsunuz? Müşterileriniz bu süreç-
te ne gibi taleplerde bulunuyorlar?

Bu iş tabi ki öncelikle güven esaslı bir iş. 
Devletimizin ilgili kurumları ile görüşmele-
rimiz devam ediyor. Bu sektör çok yakın bir 
zamanda ‘lisanslanma’ya tabi olacak. Biz de 
bu lisanslanma sürecini bekliyoruz. Bura-
da müşterinin tercihi şu yönde: Güven du-
yan da var, ya acaba diyen de var. Biz müşte-
rilerimize şunu sunuyoruz: Bir müşterimiz 
sisteme girdiği ve peşinat ödediği zaman bu 
peşinat karşılığında arzu ederse şirket te-
minat çeki, şirket teminat senedi veya mas-
rafını karşılaması kaydıyla banka teminat 
mektubu verebiliyoruz. Geçen yıl 10 bine ya-
kın katılımcımız oldu. Sadece 2 tane müş-
terimiz teminat mektubu talep etti. Geçen 
yıl bine yakın ev ve araba teslimatımız oldu. 
Herkes gününde aldı. Aksayan bir şey ve en 
ufak bir şikayet olmadı.

“SİSTEME GİREN 
FİRMALAR ARTMALI” 

n Geçmişte birçok olaylar yaşandığı için 
vatandaş sisteme daha temkinli yaklaşa-

“Bizim sistemimizin özelliği 
çok düşük taksitlerle ev 
sahibi yapabilmemiz. 

Geçtiğimiz aylarda binin 
üzerinde teslimatımız vardı. 
Örneğin; gruptan bir müşteri 

sadece 500 TL yatırmış. 
Bunun karşılığında 200 bin 
TL’lik ev alıyor. Şimdi bu 

müşterimiz o saatten sonra 
kira ödemeyecek, kira 

yerine kendi evinin parasını 
ödeyecek. O ailemiz bir 

yerden kredi çekse aldığının 
iki katını geriye ödeyecek. 
Evi iki katına mal olacak. 
Sistemimize hangi açıdan 

bakarsak bakalım avantajlı 
bir sistem.”

“Sektörün Türkiye piyasasındaki hacmi yüzde
2-2,5 oranında. Bunun yüzde 20-25’lere çekilmesi
olumlu olacak. Bu sistemin ülke ekonomisine
inanılmaz bir katkısı var. O yüzden sisteme giren
firmaların çoğalmasında bir sıkıntı görmüyorum.”
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biliyor. Buna anlayış göstermek lazım. Bu 
sisteme dahil olan benzer şirketler kuru-
luyor. Son zamanlarda daha da hız kazan-
dı. Siz biraz söz ettiniz ama bunun devle-
tin de kontrol ettiği bir sistem içerisinde 
olmasında bir fayda var değil mi? Siz de 
buna katılıyor musunuz?

Bu iş sonuç olarak bir finans işi, burada 
çok güçlü bir kadronuz, çok güçlü bir tekno-
lojinizin olması gerekiyor. Ayrıca bu hizme-
ti veren şirketlerin güçlü bir finans altyapı-
sı ve sermayesinin olması lazım. Bu katılım 
şirketleri kurulurken devletin bu kriterleri 
istemesi lazım. Çünkü finans işi hata ve boş-
luk kabul etmez. Devletin bu sektördeki şir-
ketleri çok sıkı ve ehemmiyetle takip etmesi 
gerekiyor. Ben bu sektörün büyümesini, bu 
sektörden faydalanan insan sayısının art-
masını arzu ederim. Ancak sektöre zarar 

verecek tarzda da firmaların ve hareketle-
rin oluşmaması gerekiyor. Şu anda öyle bir 
firma var mı derseniz, yok. Ben bunu bir tes-
pit yapmak için söylemiyorum. Olası bir ris-
kten bahsediyorum. O yüzden söylediğim 
kriterleri sağladıktan sonra her firma sek-
töre girebilir. Bu sektörün Türkiye piyasa-
sındaki hacmi yüzde 2-2,5 oranında. Bunun 
yüzde 20-25’lere çekilmesi olumlu olacaktır. 
Bu sistemin ülke ekonomisine inanılmaz bir 
katkısı var. O yüzden sisteme giren firmala-
rın çoğalmasında bir sıkıntı görmüyorum. 

n Peki bu konuda devlet ne gibi çalışma-
lar yapıyor?

BDDK ve Ticaret Bakanlığı ile görüşme-
ler gerçekleştirdik. BDDK ile yapılan toplan-
tıda bir denetim firması ile anlaşma sağlan-
dı. Sonra o denetim firması bizi ziyaret etti. 

Firmamızı incelediler, Katılımevim’le birlik-
te sektördeki diğer firmaları da incelediler 
ve incelemeyi sürdürüyorlar. Güzel bir so-
nuç bekliyoruz. Devlet de bu işin artık bir ‘li-
sanslama modeli’nin daha düzgün bir şekil-
de ilerlemesini istiyor. Biz de bunu istiyoruz. 
Çünkü artık bu sektör büyüdü, kendini is-
patladı. Bu sektörün ülke ve aile ekonomi-
sine büyük katkıları var. Bunu görmezlikten 
gelemeyiz. Tasarrufa dayalı finans sistemi-
nin devletin denetimiyle daha oto kontrollü 
bir şekilde yapılması gerekiyor.

“SİSTEMİN KENDİ İÇİNDE 
OTOKONTROLÜ VAR”

n Geçmişte özel finans kuruluşları var-
dı. O finans firmalarından biri bir sıkıntı 
yaşadı. Bu diğer finans kuruluşlarını etki-
ledi. Geçmişin finans kuruluşları bankacı-
lık sisteminin içine alındı. Katılım bankacı-
lığından söz ediyorum. Zannediyorum siz 
de bunu kastediyorsunuz. Bu sistemin ar-
kasında devlet olursa, vatandaşın güveni 
daha da artacak değil mi?

Tabi ki denetimler de farklı olacak. Ama 
bizim sektörün güzel bir yanı var. Aslında 
sektör bir yerde kendi denetimini kendi yap-
mak zorunda. Diyelim ki, 50 kişilik bir grup 
kurduğunuz zaman, o 50 kişiden her ay bir 
kişiye teslimat yapılıyor. Size bir para geliyor 
ama siz o parayı her ay bir kişiye teslim et-
mek zorundasınız. Aslında bu sistemin ken-
di içerisinde bir otokontrolü var. Biz giderle-
rimizi en başta aldığımız katılım bedelinden 
karşılıyoruz. Almanya’da bu sistemin kar-
şılığı var. Yapı Tasarruf Sandıkları güven-
ce veriyor. Ancak faiz işletiliyor. Ama bizim 
Türkiye’deki sistemde faizsiz çalışıyoruz. 

n Şimdi şöyle bir endişe oluşuyor. Diye-
lim ki şirket batarsa ne yapacağım paralar 
nereye gidecek? Almanya’dan söz ettiniz. 
Sistemin arkasında bir güç olması önem-
li değil mi?

Tabi devletimizin olması lazım. Ama bizim 
de çok şükür dediğim gibi sistemimizin oto-
kontrolü kendi içerisinde var. Fakat bizim 
arzumuz devletimizin bu son süreçteki ça-
lışmaları hızlı bir şekilde tamamlaması. Bu 
sistem Türkiye’de tabana daha çok yayılma-
lı. Çünkü bu işten kazançlı çıkan vatandaşla-
rımız ve ülkemizdir. 

“BİZİM ÖNCELİĞİMİZ 
PARA KAZANMAK DEĞİL”

n Sonuçta ticaret yapıyorsunuz. Birinci 
önceliğiniz para kazanmak değil mi?

Bunu size inanın çok samimi bir şekilde 
söylüyorum. Sadece kendi adıma söylemi-
yorum, ekibim adına da söylüyorum. Bizim 

önceliğimiz inanın para kazanmak değil. 
Mutlaka bir geçim kaynağımız, bir hayat 
standardımız olacak. Fakat ürettiğimiz fay-
da, ulaştığımız insan sayısı bizim için daha 
keyif verici. Para kazanmanın mutluluğu, bu 
faydayı yaratmanın mutluluğunun yanında 
daha sönük kalıyor. 

n Siz ev veya otomobili teslim ettikten 
sonra taksitler bitene kadar nasıl bir ted-
bir uyguluyorsunuz?

Şimdi burada biz bu işi organize ettiği-
miz için gruptaki diğer kişilerinde hakları-
nı korumamız gerekiyor. Teslimatını alan 
kişinin borcu bitene kadar aldığı ev ya da 
otomobile ‘satılamaz şerhi’ koyuyoruz. Bu-
radaki amaç da nedir? Onun hakkını koru-
duğumuz kadar, ondan sonra gelecek olan 
kişilerinde haklarını korumamız lazım. Böy-
le bir mekanizma var. Zaten bu da normal 
bir sistem. Bugüne kadar herhangi bir sıkın-
tı yaşamadık. 

“DİLEYEN İSTEDİĞİ ZAMAN 
SİSTEMDEN ÇIKABİLİR”

n Müşterileriniz istedikleri zaman sis-
temden çıkma hakkına sahip mi?

Tabi ki evet. Öyle bir hakka sahipler. Bizim 
öncelikle buradaki amacımız müşterinin 
mutlak memnun olması. Müşteri sistem-
den ayrılsa bile, biz ona ulaşıp soruyoruz: 
“Neden ayrılmak istiyorsunuz? Bizden bir 
memnuniyetsizliğiniz mi oldu?” Şimdiye 
kadar böyle bir durumla hiç karşılaşma-
dık. İkincisi ödeme zorluğudur. Müşteriye, 
“Borcunuzu yapılandıralım, taksit sayını-
zı artıralım, ödemelerinizi düşürelim” diyo-
ruz. Çünkü bizim amacımız bu yola çıkmış-
sa müşterimizin ev ya da arabasını alması. 
Ama müşterimiz ayrılmakta kararlı ise tak-
sit olarak yatırdığı para ne kadarsa en geç 
1-2 gün içerisinde iade ediyoruz. Katılım be-
deli olarak aldığımız ücret hariç.

“13 AYDA BİNE YAKIN EV 
VE OTOMOBİL TESLİM ETTİK”

n Bu zamana kadar müşteri sayısı ve 
pazar payı anlamında ulaştığınız büyüklü-
ğü açıklar mısınız? 

Türkiye’de 25 farklı şehirde şubeleşme-
ye gittik. Bir yılda 1 milyar TL ciroya ulaştık. 
13 ayda bine yakın ev ve otomobil teslima-
tımız oldu. Bizim teslimatlarımız her geçen 
gün artıyor. Müşterilerimiz teslimatı aldık-
tan sonra çevreleri için de çok güzel bir ör-
nek teşkil ediyorlar. Vatandaşlarımızın sis-
teme olan bakış açıları değişiyor. İlk bakışta 
hayali bir şekilde görülen sistemin, teslimat 
gerçekleştiği zaman müşterilerce geçerliliği 
sağlanmış oluyor. 

“SİSTEMİMİZDE 
YABANCI YATIRIMCI YOK”

n Hizmet verdiğiniz müşteri portföyü 
hakkında bilgi verir misiniz? Yabancılar 
da sisteme ilgi duyuyor mu?

Bizde yabancı yatırımcı yok. Türkiye va-
tandaşı olan herkes katılımcı olabiliyor. 18 
yaşından gün almak şartıyla herkes baş-
vurabiliyor. TC vatandaşı olmayan kişilere 
maalesef işlem yapamıyoruz. Maliyet odaklı 
olan, ileriye dönük, çocuğuma yatırım olsun 
diyenler yoğun ilgi gösteriyor. Çok karma bir 
müşteri portföyümüz var. Yüzde 80 dar ve 
orta gelirli vatandaşlarımız bu sistemi daha 
çok tercih ediyor ama, onun bir tık üstünde 
ilgi var. Bizim idealimiz düşük gelirli ailele-
ri ev sahibi yapabilmek. Bu bizi mutlu ediyor. 

n Avrupa’da yaşayan Türkler ve Müslü-
manlar var. Sizin onları da kapsayacak ça-
lışmalarınız var mı? 

2020 sonunda 65 şubeye ulaşmayı hedef-
liyoruz. Üçüncü yıl sonunda teşkilatlanma 
oranımızı yüzde 95 bitirmeyi planladık. Şu 
anda yeni simülasyonumuz bu yönde. Tabi 
bu süreçte yabancı yatırımcı veya yurt dı-
şında ikamet eden Türk vatandaşları ile gö-
rüşüyoruz. Yabancı yatırımcılar, bu siste-
mi kendi ülkelerine taşımak istiyorlar. Biz 
de buradaki tecrübelerimizi diğer ülkeler-
de de uygulamak düşüncesindeyiz. Şu anda 
çok sayıda gurbetçi vatandaşımız listemi-
ze kayıtlı. 

“MODELİMİZ GAYRİMENKUL 
ALIMINDA BİR DEVRİM”

n Siz uyguladığınız modeli gayrimen-
kulde bir devrim olarak nitelendiriyorsu-
nuz. Neden?

Sistemimiz kişilerin ödeme bütçesine 
göre planlanmış ve tasarlanmış olması esa-
sına dayanıyor. Diyelim ki bir vatandaşı-
mız bir kredi kurumundan kredi kullandı ve 
bütçesinin üzerinde bir kredi yükü oluştu-
ğu için kredi taksitlerini ödeyemez hale gel-

di. Kredi kurumu o zaman geliyor ve mülkü-
ne el koyuyor. Hemen evimi alıp oturayım 
diye ödeme gücü olmadığı halde bu borç yü-
künün altına giriyor. Oysa bizim sistemde 
kredi maliyetleriyle borcu katlanmadığı gibi 
bütçesine göre taksitler oluşturuluyor. Cid-
di sayıda vatandaşımızın büyük bir umutla 
kredi alıp da geri ödeyemediği için malı mül-
kü kredi kurumlarının eline geçti, evinde 
huzur kalmadı, ailesiyle arası bozuldu. Gü-
nümüzde yaşadığımız gerçekler bunlar. Şu 
anda o kurumların listesinde icradan satılık 
gayrimenkuller oldukça fazla. Biz de diyoruz 
ki; kardeşim, biz bunu istemiyoruz. Bizim ga-
yemiz, kişi ödeyebileceği sınırda kalmalı. Bu 
çok önemli. Bizim sistemde katılım bedelinin 
dışında ne bir faiz yükü ne de bir ek maliyet 
yok. Bunun için sunduğumuz modeli gayri-
menkul alımında bir devrim olarak nitelen-
diriyoruz. 

“YÜZDE 100 ORANINDA 
BÜYÜYECEĞİZ”

n Hedeflerinizi öğrenebilir miyiz?
2020 yılına 4 yeni şube açarak başladık. 

2020 sonunda Türkiye genelinde 60-65 ara-
sı şubeye ulaşmayı hedefliyoruz. Şu anda 
çalışan sayımız 300 civarında. Yıl sonuna 
doğru bu sayı 600’lere ulaşacak. 2020 sonu-
nu 2 milyar TL ciro ile kapatmayı planlıyo-
ruz. Bu geçen yılki ciromuza göre yüzde 100 
büyümeyi ifade ediyor. 

n Son birkaç yıldır gayrimenkul ve ko-
nut sektörü bir sıkıntı yaşadı. Bu sıkıntı-
nın aşılmasında sizin sisteminizin katkı-
sı oldu mu?

Açıkçası ben sıfır konutlarda bir katkı-
sı olduğuna katılmıyorum. Çünkü bu ya-
şanan kriz sıfır konutları ilgilendiriyordu. 
Bizim sistemde daha çok 2. el konut piyasa-
sında pazar payımız var. Biz bu sektör büyü-
meli diyoruz. Tasarrufa dayalı faizsiz sek-
törü eğer yüzde 2’lerde sıkışmamış, yüzde 
20’lere ulaşmış olsaydı, gayrimenkul sek-

“2020 yılına 4 yeni şube açarak başladık. 2020 
sonunda Türkiye genelinde 60-65 arası şubeye 
ulaşmayı hedefliyoruz. Şu anda çalışan sayımız 
300 civarında. Yıl sonuna doğru bu sayı 600’lere 
ulaşacak. 2020 sonunu 2 milyar TL ciro ile 
kapatmayı planlıyoruz. Bu geçen yılki ciromuza 
göre yüzde 100 büyümeyi ifade ediyor.”

“Sistemin ülke ve aile ekonomisine büyük 
katkıları var. Bunu görmezlikten gelemeyiz. 

Bu finans sisteminin devletin denetimiyle 
daha oto kontrollü bir şekilde yapılması 

gerekiyor. Aslında bu sistemin kendi içerisinde 
bir otokontrolü var. Biz giderlerimizi en başta 

aldığımız katılım bedelinden karşılıyoruz.”

ÖZEL RÖPORTAJ | SERDAR TURHAN
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töründe yaşanan daralmanın aşılmasında 
çok önemli rol oynardı. 

n Türkiye’de hala yastık altında önem-
li bir sermaye gücü var. Bunun ekonomi-
ye kazandırılması konusunda mesajınız 
ne olacak? 

Biz vatandaşın yastık altı veya aylık tasar-
ruf gücünün ekonomiye kazandırılmasını 
önemsiyoruz. Bizim uyguladığımız modelin 
de bu yönde önemli katkıları var şüphesiz. 
Küçük tasarruflar bu model sayesinde bir 
araya getirilerek önemli bir sermaye gücü 
oluşturuluyor ve ekonomiye kazandırılıyor. 

“TÜRKİYE 2003 SONRASI 
DEVASA DÖNÜŞÜM YAŞADI”

n Türkiye’nin son 15 yıllık dönemine 
baktığımızda nasıl bir gelişme yaşandı? 
Siz bir işadamı olarak bunu nasıl yorum-
luyorsunuz?

2003 sonrası Türkiye’de devasa bir dö-
nüşüm oldu ve ekonomi çok hızlı büyüdü. 
Her işte olduğu gibi büyüme ve gelişmenin 
sancıları da var. Keşke bu büyüme sadece 
15 yıla değil de 70 yıla yayılmış olsaydı Tür-
kiye daha sancısız bir geçiş süreci yaşaya-
caktı. Ülke yönetiminde Sayın Cumhurbaş-
kanımız ve ekibine güveniyoruz, inanıyoruz. 
Türkiye dış saldırılara rağmen büyüme gös-
terdi. Özellikle savunma sanayiinde dışa ba-
ğımlılık çok büyük oranda azaltılarak yer-
li üretime geçildi. Sayın Cumhurbaşkanımız 
mazlum milletlerin sesi oldu. Ben şahsen 
yaptığı hizmetleri çok takdir ediyorum. Tür-
kiye mega projelerle adeta çağ atladı. Bunun 
da sancıları oluyor. 

n Ekonomimizin geleceği hakkında dü-
şünceleriniz neler?

Bu olaya farklı açıdan bakıyorum. Refah 
seviyesi arttıkça beklentiler de artıyor. Tür-
kiye’nin 25 yıl önce ihtiyaçları çok daha as-
gari iken bugün başka şeylerle ölçeklendiri-
liyor. Böyle olmalı, refah artmalı. Allah’a çok 
şükür genel hatlarıyla iyi durumda olduğu-
muza inanıyorum. Sıkıntılar yok mu? Tabi ki 
var. Yoksullar var ama devlet onlara şefka-
tini göstermeye çalışıyor. Özgürlük, sosyal 
politikalar noktasında devlet yapabileceğini 
yapıyor. Ekonomi noktasında müteşebbisle-
rimiz her duruma göre pozisyon alabilme-
li. En kötü şartlarda bile çıkış kapısı bulabil-
meliler. İşadamı olarak ülkemizde olmasını, 
değişmesini istediğimiz konu, vergi gelir di-
limlerinin düzenlenmesidir. Vergi oranları 
düşürülerek tabana yayılmalı, böylece ver-
gi kaçağının da önemli oranda önüne geçilir.

ÖZEL RÖPORTAJ | SERDAR TURHAN

SERDAR TURHAN: 
“Müşterilerimizi sıra belirleme 

yerlerine davet ediyoruz. Orada 
noter huzurunda sıra belirleme 
işlemini gerçekleştiriyoruz. Bu 

sıra belirleme aynı zamanda 
YouTube ve internet üzerinden 

canlı yayınlanıyor. Herkes 
izliyor ve kimsenin kafasında 

soru işareti kalmıyor. Her 
ayın 5’i ile 12’si arasında bu 

organizasyonlar yapılıyor.”
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Değerli okuyucular, rahmetli an-
nem çocukluğumda genelde Şu-
bat ayında “Mart ayı dert ayı” 
derdi. Neden diye sorduğumda 

ise meşhur şu atasözünü söylerdi: “Mart 
kapıdan baktırır, kazma kürek yaktırır.” 

2020 yılına ilk günlerde zam haberle-
riyle girmiştik. Ardından Çin’de başlayıp 
neredeyse tüm dünyayı karantina altına 
alacak büyük bir virüs salgınıyla “corona-
virüs” paniği ile birlikte Mart ayına adım 
attık. İnşallah havalar düzelir, baharla bir-
likte bu büyük virüs salgını da atlatılır. Tür-
kiye’yi dışta sürekli “kırmızı alarm”da tu-
tan bir sürü gelişme yaşanıyor. Neredeyse 
50’nci yılına giren PKK terörü, Suriye’de 
“İdlib olayı” ile Libya’da yaşanan iç savaş 
ve müdahil olan Türkiye’nin yeni kırmızı 
noktaları… Coronavirüs’e Sağlık Bakanlığı 
tedbir almaya çalışıyor. Bu satırlar yazıldı-
ğı saatlerde Türkiye’de hiçbir coronavirüs 
olayına rastlanılmamıştı. Çin, Güney Kore, 
ABD, İtalya ve İran’da coranavirüs olayı 
dolayısıyla birçok şehirde karantina uygu-
laması devam ediyor. Türkiye tedbir ola-
rak, İran sınırını kapattı, Çin ve İran’a uçak 
seferlerini geçici olarak durdurdu.

Gelelim, güzel Anadolu’muza; 
Şubat ayında havalar iyi olunca Anadolu 

ve Trakya’nın bereketli topraklarında tar-
lalar kazılır, bazı tohumlar toprağa bıra-
kılırdı. Sahte bahar günlerinde fideler ye-
şerir, ardından 15 Mart’tan sonra ise kar 
yağışı ve dondurucu soğuklar kış ayının 
acımasız soğuk yüzünü tekrar gösterir-
di. Toprakla uğraşan ve geçimini tarımsal 
ürünlerden sağlayan herkes kış mevsimi-
nin ve Mart ayının dondurucu soğukların-
dan çekinir. Çünkü, sahte bahar havasıyla 
çiçek açan meyveler ve tüm sebze meyve 
dondurucu soğukla birlikte verimsizleşir. 
Geçimini tek ürüne bağlayan milyonlarca 
çiftçi için “Mart ayı dert ayıdır.” Şimdi buna 
yeni halkalar da ekleniyor. Mazot, gübre, 
işçilik bedelleri vs.

Özellikle büyük şehirlerde yaşayan, üre-
tim yapmaya çalışan iş dünyası temsilcile-
ri Mart ayının dert ayı olduğu kadar “ver-
gi ayı” olduğunu asla unutmaz. Geçen bir 
yılın muhasebesinin toplamı, mart ayında 
karşımıza “vergi” olarak çıkar. Son yıllar-
da sivil toplum kuruluşlarının istekleri ve 
ağırlıkları da iktidarların tercihlerinin de-
ğişiminde önemli rol oynar. Devletin mali-

yesi genellikle Aralık ayı sonu itibariyle bir 
sonraki yılın vergi kalemlerindeki artışla-
rı hemen hemen tüm kamu kuruluşlarının 
yeni yıl hedefleri olarak karşımıza çıkar. 
Bu tablo yıllardır hiç değişmemiştir.

YENİ YILDA YENİ HEDEFLER
VE FIRSATLAR

Tabi yeni yılda vatandaşların kamudan 
beklentileri de çoktur. Özellikle kamu ça-
lışanları ve emekliler maaş artışı bekler. 
Özel sektörde çalışan mavi ve beyaz yaka-
lılar da büyük beklenti içindedir. Sanayici-
ler artan maliyetlere karşı zam yaparlar-
sa toplumun protestosundan ve satışların 
düşmesinden endişe ederek mümkün ol-
duğunca az zam yapmayı tercih ederken, 
toplumun olmazsa olmazı olan elektrik, 
doğalgaz, su gibi ihtiyaçlarına yapılan ast-
ronomik zamlar karşısında toplumun tüm 
kesimi ne yapacağını şaşırır. Ama her za-
man olduğu gibi “kol kırılır yen içinde ka-
lır” der gibi herkes bir şekilde kaderine 
razı gelir. 

2020, ülkemizde büyük ümitlerin bek-
lendiği bir yıl... Geçen yıl yapılan yerel se-
çimlerde siyasetle uğraşan kesimin bir 

dört yıl daha beklentisi bitmiş, seçi-
len seçilmiş, yerel siyasetçilerin bir 4 
yıl daha ortalıklarda gözükmeyeceği, 
herkesin işine gücüne baktığı, işlerin 
artacağı beklentisi hakim olmuştu.

2019 yılının tüm olumsuz gelişmele-
rine rağmen, iyiye gidiş beklentisi ile 
yeni bir yıla girdik. Ancak toplumun 
zaruri ihtiyacı olan elektrik, doğalgaz, 
su, ulaşım ve diğer tüketim mallarının 
çoğunda yüzde 50’leri aşan zamlar 
maalesef bu yıl içinde yeni yıla ümitli 
hem çalışan kesimi hem de toplumun 
orta yaş üstü kuşağını olumsuz etkili-
yor. Yeni yıla işsiz girenlerin durumu 
ayrı bir konu. Ülkemizde neredeyse 
patlama noktasına gelen yaşı 20-35 
arası genç üniversiteli işsizlerin du-
rumu gerçekten endişe verici. 

Neredeyse her 4 gençten 3’ü işsiz. 
İş arıyor. İşin başka bir boyutu da kü-
çük ve orta işletmelerde vasıflı işçi 
arayışı o kadar çok ki… Bu ülkemizde 
yanlış eğitimin sonucu. Her ile, ilçe-
ye neredeyse bir fakülte yapılmış an-
cak bu fakültelerden mezun olanların 
mesleki bir becerisi yok. Mesleki eği-
tim veren okullara öğrencilerin rağ-
bet etmesi için teşvik edici hiçbir me-
kanizma yok. Sokakta neredeyse her 
dört üniversite mezununa sorsanız 

ya işletme, ya da tarih, sanat, edebiyat 
vs gibi okullardan mezun. Dolayısıy-
la iş imkânları da çok kısıtlı, hatta yok 
gibi… Üniversitelerden mezun olan ni-
teliksiz bizim gençlerin yerine fabri-
kalarda ve diğer üretim yapılan kü-
çük ve orta ölçekli atölyeler ve diğer 
iş kollarında Suriye, İran, Afganistan, 
Türkmenistan, Ukrayna, Özbekistan 
ve Afrika ülkelerinden gelen göçmen-
ler çalışıyor. Bu da Türkiye’de genç iş-
sizlerin iş bulma ümidini söndürüyor. 

Dileğim odur ki; devlete vergi bor-
cu çıkan tüm işverenlere Allah ko-
laylık versin, borçlarını ödeme imkâ-
nı versin. Yeni yıl rızkı için toprağa 
tohum bırakan tüm çiftçilerimize de 
Allah bol ve bereketli bir yıl geçirme-
lerini nasip etsin. Bu arada son yıllar-
da ihmal edilen topraktan üretim ya-
pan herkese mutlaka devlet destek 
vermeli. Yoksa artık sebzeyi de, mey-
veyi de hayvansal ürünleri de yurtdı-
şından ithal etmek zorunda kalaca-
ğız. Geçen yıl patates ve soğanda, aynı 
zamanda birçok bakliyat ürününde 
bunu yaşadık. 

Allah huzur içinde çalışabilecekle-
ri bir iş, emeklilerimize de geçinebi-
lecekleri kadar bir gelir nasip etsin.

Mart ayı dert ayı olmaktan çıksın…

Ekovitrin Medya Grubu
Yönetim Kurulu Başkan Yardımcısı

ŞEREF ÖZATA

MART AYI DERT AYI…
Özellikle büyük şehirlerde yaşayan, üretim yapmaya 
çalışan iş dünyası temsilcileri Mart ayının dert ayı 
olduğu kadar “vergi ayı” olduğunu asla unutmaz.

REHBER
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VATANDAŞ KANAL İSTANBUL
VE TOGG’A ORTAK OLACAK

“Bankacılık Kanunu ve bazı kanunlarda değişikler yapılmasına dair kanun” Resmi 
Gazete’de yayımlanarak yürürlüğe girdi. Vatandaşın Kanal İstanbul ile Yerli ve 

Milli Otomobil TOGG gibi mega projelere ortak olabilmesinin önü açılırken, Varlık 
Fonu’na kredi sınırlamalarına takılmadan borçlanma imkanı getirildi. 

F inansal piyasalardaki kişi ve kuru-
luşlara “manipülasyon ve yanıltı-
cı işlemler” gerekçesiyle verilecek 
cezalar artırılırken, bankacılık iş-

lemlerinde ücret ve komisyonları belirleme 

yetkisi Merkez Bankası’na devredildi. Ban-
kacılık sistemini tehlikeye düşürdükleri tes-
pit edilen banka mensuplarının imza yetkisi 
geçici olarak kaldırılabilecek.

Bankacılık Kanunu ile bazı kanunlarda 

değişiklik yapan yasa teklifi TBMM’de onay-
landıktan sonra Resmi Gazete’de yayımla-
narak yürürlüğe girdi.

İşte 8 maddede yürürlüğe giren düzen-
lemeler:

1- BÜYÜK PROJELERE KAYNAK VATAN-
DAŞIN CEBİNDEN

Sermaye Piyasası Kanunu’na eklenecek 
düzenleme ile vatandaşa büyük projelere 
“ortak olma imkanı” getiriliyor. Düzenleme 
ile Kanal İstanbul ve “yerli otomobil” gibi pro-
jelere finansman sağlanabilecek.

Sermaye Piyasası Kurulu’nun (SPK) tek-
life dair bilgi notuna göre, “Düzenleme ile 
aracı kurumlara proje finansmanı kre-
disi verme, altyapı yatırımları gibi büyük 
projelerdeki kredilerin menkul kıymetleş-
tirilmesi, bu projelerin nakit akışlarına da-
yalı menkul kıymet ihraç edilmesi ve proje 
finansman fonu kurulması imkanları geti-
riliyor”.

Nota göre “Bu sayede büyük altyapı pro-
jelerinin finansmanında banka kredisinin 
yanı sıra sermaye piyasalarının da aktif ola-
rak kullanılmasının” önü açılmış olacak.

2- ‘YAPAY FİYAT’A BÜYÜK CEZA
2018 ve 2019’daki döviz kuru artışlarında 

hükümet, bu durumu “finansal saldırı” ola-
rak nitelemiş ve “yapay fiyat oluşumu” oldu-
ğunu öne sürmüştü. Şimdi, bu konuda bir 
düzenleme geliyor.

Bankacılık Kanunu’na “Finansal piyasa-
larda manipülasyon ve yanıltıcı işlemler” 
başlığı altında yeni bir madde ekleniyor. Fi-
nansal piyasalarda yapay arz, talep veya dö-
viz kuru dahil fiyat oluşumunu sağlamak 
amacıyla işlem yapan bankalara sağlanan 
menfaatin iki katından az olmamak üzere 
bir önceki yıl sonu finansal tablolarında yer 
alan faiz, kâr payı gelirleri, alman ücret ve 
komisyonlar ile bankacılık hizmet gelirleri 
toplamının yüzde 5’ine kadar idarî para ce-
zası verilecek.

3- VARLIK FONU’NA 
BORÇLANMA YETKİSİ
Düzenlemeyle Türkiye Varlık Fonu’na 

kredi sınırlamalarına maruz kalmadan iş-
lem yapma ve borçlanma imkanı getiriliyor.

4- HAPİS CEZASINDA 
ALT LİMİT 3 YILA ÇIKIYOR
İnternet ortamı dahil farklı araçlarla ger-

çeğe aykırı veya yanıltıcı bilgilerin yayılma-
sı, tasarruf sahiplerinin gerçeğe aykırı veya 
yanıltıcı şekilde yönlendirilmesi ya da bu 
amaçları sağlamaya yönelik benzer işlem ve 
uygulamaların yapılması finansal piyasalar-
da manipülasyon ve yanıltıcı işlemler olarak 
kabul edilecek. Hangi işlem ve uygulamala-
rın bu madde kapsamına gireceği BDDK ta-
rafından belirlenecek.

Bilgi suistimali ve piyasa dolandırıcılığı 
suçlarında hapis cezasının alt limiti 2 yıldan 
3 yıla çıkarılıyor.

İzinsiz mevduat toplama, bankacılık faali-
yetinde bulunma, banka adını kullanma va-
kalarına karşı karşı internet sitelerine eri-
şim yasağı uygulaması geliyor.

5- BANKACILARIN İMZA 
YETKİSİ KALDIRILABİLECEK
Sistemik önemi haiz bankaların kendili-

ğinden, faaliyetleri ve üstlendikleri risklerle 
uyumlu olarak gelecekte ortaya çıkabilecek 
olumsuz gelişmeler karşısında alacakları 
önlemleri içeren planları hazırlayarak uy-
gulaması öngörülüyor.

6- MERKEZ’E ÜCRET VE KOMİSYONLARI 
BELİRLEME YETKİSİ

Yasa teklifiyle bankaların kredi, mevduat, 
dış ticaret, transfer, nakit yönetimi ve kredi 
kartı gibi tüm faaliyetlerinden her ne ad al-
tında olursa olsun aldıkları ücret, masraf ve 
komisyonların belirlenmesi yetkisi Merkez 
Bankası’na veriliyor. Yasa teklifiyle izinsiz 
mevduat toplamaya karşı internet siteleri-
ne erişimin engellenmesi hükmü getiriliyor.

7- İZİNSİZ LİMİT ARTIŞINA CEZA
Kurul kararıyla ve gerekçesi belirtilmek 

suretiyle Banka Kartları ve Kredi Kartla-
rı Kanunu kapsamındaki kuruluşlara, kart 
çıkaran kuruluşların, talepte bulunmayan 
veya sözleşme imzalamayan kişiler adına 
kart vermeleri, kart çıkaran kuruluşların, 
kart hamilleri talep etmedikçe kart limitleri-
ni artırmaları halinde 25 bin liradan 50 bin 
liraya kadar, koruyucu hükümlere aykırılık 
halinde 50 bin liradan 250 bin liraya kadar 
idari para cezası uygulanacak.

8- MÜŞTERİ SIRRINA YURTDIŞI YASAĞI
Bankacılık faaliyetlerine özgü olarak ban-

kalarla müşteri ilişkisi kurulduktan sonra 
oluşan gerçek kişilere ait kişisel veriler ve 
tüzel kişilere ait bilgilerin müşteri sırrı ha-
line geleceği netleştirilmekte, sır saklama 
yükümlülüğünden istisna tutulan haller ha-
ricinde müşteri sırrı ya da banka sırrı nite-
liğinde olan her türlü verinin, yurt dışındaki 
üçüncü taraflar ile paylaşılması ya da bun-
lara aktarılması konusunda Kurula, ekono-
mik güvenliğe ilişkin yapacağı değerlendir-
me sonrasında yasaklama getirme yetkisi 
verilecek. Bankaların faaliyetlerini yürüt-
mede kullandıkları bilgi sistemleri ve bun-
ların yedeklerinin yurt içinde bulundurul-
ması hususunda Kurul, karar almaya yetkili 
kılınıyor.

ARAŞTIRMA | BANKACILIK KANUNU
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“MÜŞTERİ ODAKLI HİZMET 
ANLAYIŞINA SAHİBİZ”

PEUGEOT AKTİF İRİYIL OTOMOTİV SERVİS MÜDÜRÜ CEM KAMİL AKAYDIN:

Peugeot Aktif İriyıl Otomotiv Servis Müdürü Cem Kamil Akaydın, “29 yıllık Peugeot yetkili 
bayisiyiz. Müşteri odaklı bir hizmet anlayışına sahibiz. Müşteri memnuniyetinin en üst 

seviyede tutulması hususunda yüksek hassasiyet göstermeyi öncelik olarak belirledik” dedi.

A ktif İriyil Otomotiv, 29 yıldır Peu-
geot yetkili bayii olarak hizmet 
veriyor. Öncelikle müşteri odaklı 
bir hizmet anlayışına sahip olan 

firma, müşteri memnuniyetini en üst sevi-
yede tutuyor. Peugeot Aktif İriyıl Otomotiv 
Servis Müdürü Cem Kamil Akaydın, verdik-
leri servis hizmetleriyle ilgili Ekovitrin’in so-
rularını yanıtladı. 

Peugeot Aktif İriyıl Otomotiv olarak ser-
vis konusunda sunduğunuz hizmet ve çö-
zümlerden bahseder misiniz?

Aktif İriyil Otomotiv, 29 yıllık Peugeot yetki-
li bayii olarak öncelikle müşteri odaklı bir hiz-
met anlayışı ve müşteri memnuniyetini en üst 
seviyede tutulması hususunda yüksek hassa-
siyet göstermeyi öncelik olarak belirlemiştir. 

Peugeot Aktif İriyıl Otomotiv’i satış son-
rası servis ve müşteri memnuniyeti ko-
nusunda ön plana çıkaran ayrıcalıklı hiz-
metler nelerdir? Verdiğiniz hizmetlerden 
dolayı müşterilerinizden nasıl geri dönüş-
ler alıyorsunuz?

Müşterilerimize gün içerisinde bakım ya 
da onarım esnasında ihtiyaçlarını karşıla-
mak için yedek araç temini veya en yakın 
toplu taşıma merkezlerine ulaşımını sağ-
lamak ya da araçların yerlerinden alına-
rak tekrar yerlerine bırakılması konusunda 
vale hizmeti sağlamak. Bakım ya da onarım-
larda çeşitli kampanyalar uygulayarak ma-
liyetler konusunda destek olmak. 

“MÜŞTERİ MEMNUNİYETİ 
DEĞERLENDİRMELERİNİ TAKİP 
EDİYORUZ”

Müşteri memnuniyeti konusunda özel-
likle hangi kriterlere dikkat ediyorsunuz?

Hem bayi hem de Peugeot markası ola-
rak müşteri memnuniyeti değerlendirme-
lerini çok sıkı takip ediyor ve müşterileri-
mizin memnuniyetlerini artırabilmek adına 
sürekli yeni çalışmalar ve uygulamalar ger-
çekleştiriyoruz. 

Servis bölümünüzde çalışan personel 
sayısı ve niteliği hakkında bilgi verir misi-
niz? Çalışanlarınız arasında herhangi bir 
uzmanlaşma sözkonusu mu? Personeliniz 
belli bir eğitimden geçiyor mu, uzmanlık 
sertifikaları var mı? 

Bayimiz bünyesinde servis bölümümüz-
de 35 kişi, satış, sigorta, kiralama gibi diğer 
hizmetlerimizle birlikte toplam 100’ün üze-
rinde personelimiz bulunuyor. Peugeot eği-
tim merkezi, tüm teknik ekibi, müşteri ka-
bul sorumlularını, satış servis personelini 

sürekli olarak yeni model ve teknik konu-
larda eğiterek, her türlü konuda donanım-
lı hale getiriyor.

Peugeot Aktif İriyıl Otomotiv olarak ser-
vis ve genel anlamda hedeflerinizi öğrene-
bilir miyiz? 

Çok uzun yıllardır bünyesinde çalıştığım 
ve 5 yılı doldurduğum Aktif İriyıl Otomotiv’de 
hala yapacak çok işimiz olduğunu düşünüyo-
rum. Sektörümüz çok dinamik, sürekli yeni-
likler, yeni araçlar hatta artık elektrikli araç-

lar konularında kendimizi bu yeniliklere 
hazırlamak için çalışmaya devam edeceğiz. 

“SERVİS BÜYÜK BİR AİLE DEMEK”
Servis konusunda özellikle vurgulamak 

istedikleriniz var mı?
Servis büyük bir aile demek, tüm müş-

terileriniz, çalışanlarınız ile bir aile olabil-
mek demek. 

ADRES:
Küçük Çamlıca Mah. Libadiye Cad. No: 24 Üsküdar-İstanbul
FB ve Instagram: /aktifiriyiloto

“Hem bayi hem de Peugeot markası olarak müşteri memnuniyeti değerlendirmelerini çok sıkı takip ediyor ve müşterilerimizin 
memnuniyetlerini artırabilmek adına sürekli yeni çalışmalar ve uygulamalar gerçekleştiriyoruz.” 

ADVERTORIAL | PEUGEOT - AKTİF İRİYIL OTOMOTİV



2 MİLYON 
GÖÇMEN 

TÜRKİYE SINIRINA 
DAYANDI

İDLİB’DE İNSANLIK DRAMI YAŞANIYOR

Suriye’de Esad rejimi ve destekçilerinin İdlib 
Gerginliği Azaltma Bölgesi’nde yerleşim bölgelerine 
yaptığı saldıralar sonucu, milyonlarca insan Türkiye 
sınırına dayandı. 2019’dan bu yana göç edenlerin 

sayısı 1 milyon 942 bini buldu.

HABER | İDLİB’DE İNSANLIK DRAMI
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B eşşar Esad rejimi güçleri ve destekçisi 
Rusya’nın İdlib Gerginliği Azaltma Böl-
gesi sınırları içerisindeki yerleşimle-
re yönelik saldırıları sonucunda Suri-

yeli göçmenler Suriye-Türkiye sınırı yakınlarına 
göç ederken, Ocak 2019’dan bu yana göç edenle-
rin sayısı 1 milyon 942 bini buldu.

Bölgede göç verilerine ilişkin çalışma yürü-
ten Suriye Müdahale Koordinatörlüğü’nden edi-
nilen bilgiye göre, İdlib kent merkezi, Halep’in 
batısı ve güneyindeki Daret İzze ilçesi ile çevre-
sindeki köylerden Suriye-Türkiye sınırına göç 
devam ediyor.

Esad ordusu ile İran destekli terörist grup-
lardan oluşan rejim güçleri ve Rusya’nın saldı-
rıları sonucunda, İdlib Gerginliği Azaltma Böl-
gesi içerisinde yer alan söz konusu bölgelerden 
siviller göç ediyor. Göç edenlerin büyük kısmı, 
Türkiye sınırı hattındaki kamplar bölgesine ge-
lirken bir kısmı da Türkiye’nin terörden arındır-
dığı Fırat Kalkanı ve Zeytin Dalı Harekatı bölge-
sine sığınıyor.

ON BİNLERCE AİLE 
YARDIM BEKLİYOR

İdlib’deki kampların dolması, yeni çadır ku-
rulacak alan ile altyapının bulunmaması ve 
yardımların azalması nedeniyle binlerce sivil, 
sığınacak yer bulmakta güçlük çekiyor. Saldırı-
lardan kaçarak evsiz kalan ve temel yaşam mal-
zemelerini temin etmekte zorlanan binlerce aile, 
yardım bekliyor.

ASTANA ANLAŞMALARI VE SOÇİ 
MUTABAKATINA UYMADILAR

Suriye’nin kuzeybatısındaki İdlib, neredeyse 
iç savaşın başından bu yana muhaliflerin ve re-
jim karşıtı silahlı grupların kalesi niteliğinde bu-
lunuyor. İç göçle nüfusu 4 milyona ulaşan İdlib’in 
merkezi, 2015’te muhaliflerin kontrolüne geç-
ti. İdlib, rejimin en yoğun hedef aldığı bölgelerin 
başında geliyor.

Türkiye, Rusya ve İran’ın katıldığı, 4-5 Mayıs 
2017’deki Astana toplantısında, İdlib ve komşu 
illerin (Lazkiye, Hama ve Halep vilayetleri) bazı 
bölgeleri, Humus ilinin kuzeyi, başkent Şam’da-
ki Doğu Guta ile ülkenin güney bölgeleri (Dera ve 
Kuneytra vilayetleri) olmak üzere 4 “gerginliği 
azaltma bölgesi” oluşturuldu.

Ancak rejim ve İran destekli teröristler, ateş-
kes ilanıyla durumun muhafaza edilmesinin ka-
rarlaştırıldığı 4 bölgeden 3’ünü Rusya’nın hava 
desteği sayesinde ele geçirdi ve İdlib’e yoğunlaş-
tı. Rejim güçlerinin Eylül 2018’de askeri yığınağı-
na hız vermesi üzerine, Türkiye ve Rusya, 17 Ey-
lül 2018’de ateşkesi güçlendirmek için Soçi’de ek 
mutabakata vardı. Saldırılarına kısa bir süre ara 
verdikten sonra yeniden başlayan rejim güçleri, 
Mayıs 2019’da bölgeyi tümüyle ele geçirmek için 
kara operasyonu düzenledi.

Milli Savunma Bakanı Hulusi Akar, 10 Mayıs 
2019’da yaptığı açıklamada, rejim unsurlarının 
İdlib’in güneyine yönelik artan saldırı ve taciz-
lerinin 6 Mayıs’tan itibaren kara harekatına dö-
nüştüğüne dikkati çekmişti. Rejim ve destekçile-
ri bu tarihten itibaren, Kefrenbude, Han Şeyhun, 

Türk askeri ve Kızılay, 
Suriye’de yardıma muhtaç 
insanlara ve çocuklara her 
türlü yardımı yapıyor.

HABER | İDLİB’DE İNSANLIK DRAMI
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Maraatinüman, Serakib gibi büyük ilçelerin yanı 
sıra İdlib’in güneyi ve güneydoğusu, Hama’nın 
kuzey ve doğu kırsalı ile Halep’in güney ve batı 
kırsalında çok sayıda yerleşimi yoğun topçu ve 
hava saldırıları neticesinde ele geçirdi. 17 Eylül 
2018’deki Soçi mutabakatından bu yana rejim ve 
destekçilerinin İdlib’e saldırılarında bin 800’den 
fazla sivil can verdi. Rusya’ya ait savaş uçakları-
nın İdlib Gerginliği Azaltma Bölgesi’ne düzenledi-
ği hava saldırılarında 3 sivil yaşamını yitirdi, en 
az 9 sivil yaralandı.

MUHALİFLERE AİT UÇAK
Sivil Savunma (Beyaz Baretliler) kaynakla-

rından alınan bilgilere göre, Rus savaş uçakla-
rı, Termanin beldesine düzenlediği hava saldırı-
da 3 sivil hayatını kaybetti, en az 9 sivil yaralandı. 
Saldırı sonrasında çıkan yangın sivil savunma 
ekiplerince söndürülürken enkaz kaldırma ve 
arama-kurtarma çalışmaları sürdürüyor. Ölü ve 
yaralı sayısının yükselmesinden endişe ediliyor. 
Gözlemevine göre, Rus savaş uçakları, akşam 
saatlerinde İdlib’in Termanin beldesine ve Ha-
lep’in Daret İzze ilçe merkezi ve çevresine hava 
saldırısı düzenledi.

KIZILAY’DAN İDLİB’E YARDIM ELİ
İran ve Rusya destekli Suriye ordusunun 

Hama ve İdlib’de IŞİD’e dönük sürdürdüğü yo-
ğun bombardıman nedeniyle, Kasım ayından bu 
yana onbinlerce kişi evini terk etti. Savaşın evsiz 
bıraktığı göçmenler yeni bir ev bulma umuduyla 
Türkiye sınırına akın etti. Ailesiyle birlikte Türk 
Kızılayı’nın kuzeydeki Kelbit köyünde kurulan 
çadır kampa sığınan, savaşın 4 kez evsiz bırak-
tığı Bahr Diab, beşinci evini kurabilmek için ku-
zeydeki Kelbit köyünde kurulan kampta bekliyor.

Bahr Diab, yaşadıklarını “Her seferinde yeni 
bir yerim olduğunda komple bir ev inşaa ediyo-
rum. Ama her seferinde o evi terketmeye zorla-
nıyoruz ve taşınmak zorunda kalıyoruz. Orada 
gördüğünüz benim çadırım. Şimdi evim orası. 4 
evin ardından kıç için battaniyelere yerleşmeye 
karar verdik. En azından burada kendimizi gü-
vende hissediyoruz” sözleriyle anlattı.

Suriye’de 6 yıldır süren çatışmalarda 3 mil-
yon göçmene ev sahipliği yapan Türkiye ise, re-
jim muhaliflerinin elindeki İdlib kentinden gele-
bilecek yeni bir göç dalgasına hazırlanıyor. Türk 
Kızılayı ile çalışan göçmenlere yardım eden yet-
kililer de artan sayı karşısında zorlandıklarını 
anlatıyor. Suriyeli yetkili Hasan Derviş, “Bu böl-
geye, Türkiye’yle sınır alanına gelen kişi sayısı 
16 bin. Tabi ki bu çok büyük bir sayıdır ve Sosyal 
İşler ve Çalışma Bakanlığı ile ilgilenen yetkili-
ler olarak bizim için, gerçekten bu bölgeye gelen 
tüm göçmenlere yardım etmek çok zor “

İdlib’de yoğunlaşan bombardımanlar Astana 
sürecinde Rusya ve İran ile birlikte Suriye kri-
zini çözmeye çalışan Türkiye’nin müttefikleri ile 
ittifakını da oldukça güçleştirdi. Türk Dışişleri 
bombardımanın artması üzerine İran ve Rusya 
büyükelçilerini bakanlığa çağırarak “saldırıların 
yavaşlatılmasını” istemişti.

Türkiye, Mayıs 2017’de de, Astana’da Rusya ve 
İran ile anlaşarak İdlib’de bir “çatışmasızlık böl-
gesi” kurulmasını kabul ettirmişti.

HABER | İDLİB’DE İNSANLIK DRAMI



DÜNYA ÜNİVERSİTELERİ 
İSTANBUL’DA BULUŞTU

5. EURIE ZİRVESİ’NE 62 ÜLKEDEN 2 BİN 500 AKADEMİSYEN KATILDI

62 ülkeden 200 üniversiteyi temsil eden 2 bin 500 akademisyenin bir araya geldiği 
5. Avrasya Yükseköğretim Zirvesi İstanbul Lütfi Kırdar Kongre ve Sergi Sarayı’nda 
yapıldı. EURAS Genel Başkanı Doç. Dr. Mustafa Aydın’ın ev sahipliğindeki zirveye 

Sanayi ve Teknoloji Bakanı Mustafa Varank, KKTC Milli Eğitim ve Kültür Bakanı 
Nazım Çavuşoğlu, Yükseköğretim Kurulu (YÖK) Başkanvekili Prof. Dr. Rahmi Er, 

Yükseköğretim Kalite Kurulu (YÖKAK) Başkanı Prof. Dr. Muzaffer Elmas, DEİK Başkanı 
Nail Olpak, Avrupa Birliği (AB) Göç ve Mülteci Çalışmaları önceki Dönem Komiseri 

Dimitris Avramopoulos, Türkiye İhracatçılar Meclisi (TİM) Başkanı İsmail Gülle ile 
Ürdün Yükseköğretim ve Bilimsel Araştırma Bakanı Dr. Muhyieddeen Toug katıldı. 

Cumhurbaşkanı Recep Tayyip Erdoğan, zirveye tebrik mesajı gönderdi.

Dünyanın en seçkin üniversitelerini, akademisyenlerini, 
yükseköğretim sektörünün önde gelen temsilcilerini bir 
araya getiren ‘Avrasya Yükseköğretim Zirvesi’ (EURIE) 

Lütfi Kırdar Uluslararası Kongre ve Sergi Sarayı’nda 
yapıldı. 

HABER | EURAS ZİRVESİ
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tırılmasına katkı sağlayacak 5’inci Avrasya 
Yükseköğretim Zirvesi’nin düzenlenmesin-
de emeği geçenleri kutluyorum” ifadeleri-
ni kullandı.

DOÇ. DR. MUSTAFA AYDIN: 
“ÜNİVERSİTELER YENİLİKLERİ 
GELECEK NESİLLERE AKTARMALI”

EURAS ve EURIE Genel Başkanı Doç. Dr. 
Mustafa Aydın, ev sahibi olarak yaptığı açı-
lış konuşmasında, 62 ülkeden 2 bin 500 ka-
dar akademisyenin zirveye iştirak ettiği-
ni söyledi. Doç. Dr. Mustafa Aydın, “Dünya 
çok farklı bir yöne doğru evriliyor. Endüst-
ri 4.0’ın, insansız hava araçlarının, yapay ze-
kanın, nesnelerin internetinin konuşulduğu 
bir dönemden geçiyoruz. Çağımızda işbirli-
ği, iletişim ve algı gibi kavramlar, bütün sek-
törlerde en ön sıralarda yer alıyor. Bu süreci 
yakalamak için üniversiteler ve yükseköğ-
retim kurumları, topluma ve toplumu yöne-
tenlerin yoluna ışık tutmalı. Üniversiteler, 
çağın getirdiği yenilikleri özümseyip gelecek 
nesillere aktarmalı. Bugün dünya büyük so-
runlar yaşıyor. Çin’den çıkan bir virüs tüm 
dünyayı kasıp kavuruyor. Çevre sorunları, 
enerji darboğazı, depremler buna eşlik edi-
yor. Bu sorunlar tek başına çözülebilecek 
sorunlar değil. İşbirliği içinde ve el ele ve-
rerek çözülebilecek sorunlar. EURIE işte bu 
noktada devreye giriyor” diye konuştu.

“KÜRESEL AKADEMİ CAMİASINDA 
İŞBİRLİĞİ ŞART”

Doç. Dr. Mustafa Aydın, dünyada yaşanan 
sorunları üniversitelerin tek başına çöz-
mesinin mümkün olmadığını ifade ederek, 
“Bilim yuvaları olan üniversiteler arasında 
sinerji oluşturmamız ve iş birliklerini geliş-
tirmemiz şart” dedi.

EURIE’yi el birliğiyle dünyanın en büyük 
üçüncü yükseköğretim zirvesi haline ge-
tirdiklerini hatırlatan Doç. Dr. Mustafa Ay-
dın, “Bu başarı hepimizin. Ancak bu noktada 
durmak olmaz. Bilindiği gibi mükemmelli-
ğin sonu yoktur. Mükemmele ulaşmak daha 
mükemmele varmayı getiriyor. Daha mü-
kemmeli için daha çok çalışmak durumun-
dayız” diye konuştu. EURAS üyelerinin daha 
çok alanda iş birliğine giderek sinerjilerini 
büyütmesi gerektiğinin altını çizen Doç. Dr. 
Aydın, “Her şeyden önce kendi içimizde ve 
diğer üniversitelerle olan iletişimimizi geliş-
tirmeliyiz. Ortak akademik çalışmalarımızı 
yoğunlaştırmalıyız. Zira dünyada birçok so-
run var. Bu sorunlara hiçbir üniversite tek 
başına çözüm bulamaz. Bunun için bir si-
nerji oluşturulması ve iş birliklerinin gelişti-
rilmesi şart. Ayrıca üniversiteler kendilerini 
salt eğitim alanıyla sınırlamamalı. Çünkü bi-

rer bilim yuvası olan üniversiteler, toplumla-
rın ve toplumları yönetenlerin yollarına ışık 
tutmak, çağın sorunlarına çözüm aramak 
durumundadırlar” şeklinde konuştu.

BAKAN VARANK: “TÜRKİYE’Yİ 
YÜKSEKÖĞRETİMDE KÜRESEL 
MARKA HALİNE GETİRECEĞİZ”

Sanayi ve Teknoloji Bakanı Mustafa Va-
rank ise zirvede yaptığı konuşmada, EU-
RIE’nin yükseköğretimde inovasyon ve ka-
liteyi artıracak somut çalışmalar ortaya 
koymasını temenni ettiğini ifade etti. Tür-
kiye’yi yükseköğretimde küresel bir marka 
haline getirmeyi hedeflediklerini ifade eden 
Varank, “Bir ülkenin zenginliğini ve refah se-
viyesini belirleyen en önemli unsur, üretim 
kabiliyeti. Son 18 yılda gerçekleştirilen çalış-
malarla bu konuda büyük yol kat ettik. Te-
mel önceliğimiz üretim ve Ar-Ge ekosiste-
mi işbirliğini geliştirip, yüksek katma değerli 
üretimi yoğunlaştırmak” ifadelerini kullan-
dı. Bakan Varank, Türkiye’nin geliştirdiği 
eğitim ve üretim politikalarının birçok ülke 
tarafından örnek alınacağını kaydetti. 

NAİL OLPAK: “ULUSLARARASI 
ÖĞRENCİLER DAİMİ ELÇİ GİBİ”

Zirvede konuşan Dış Ekonomik İlişkiler 
Kurulu (DEİK) Başkanı Nail Olpak, milletler 
için en önemli unsurun birlik ve beraber-
lik olduğunun altını çizerek, Pakistan’ın mil-
li liderlerinden Muhammed İkbal’in “Fikirde 
birlik olmazsa harekette birlik faydasızdır” 
sözünü hatırlattı. Olpak, “Uluslararası öğ-
renciler ülkemiz ve iş dünyamız için adeta 
daimi bir elçi gibi bir pozisyondalar. Onlar, 
eğitimlerini tamamlayıp ülkelerine dönseler 
de, burada ya da eğitim aldıkları ülkelerde 
kalsalar da, iki ülke iş alemi ve devlet arasın-
da bir çeşit köprü vazifesi görüyorlar” ifade-
lerini kullandı.

PROF. DR. RAHMİ ER: “DURAĞAN 
EĞİTİM TATMİN ETMİYOR”

Yükseköğretim Kurulu (YÖK) Başkanve-
kili Prof. Dr. Rahmi Er de zirvede yaptığı ko-
nuşmada, üniversitelerin küresel bilim yarı-
şının öncü kuruluşları olduğunu belirterek, 
“Geleceğin teknolojisi konuşulurken mev-
cut meslekler yeterli gelmiyor. Durağan eği-
tim gençleri tatmin etmiyor. Bugün ilkokula 
giden öğrencilerin gelecekte seçeceği mes-
leklerin yüzde 65’inin henüz icat edilmediği-
ni düşünürsek, işimizin ne denli çetin oldu-
ğu anlaşılır” dedi.

DIMITRIS AVRAMOPOULOS: 
“TÜRKİYE BÜYÜK BİR SINAV 
VERİYOR”

5. EURIE Zirvesi’ne katılan Avrupa Birliği 
(AB) Göç ve Mülteci Çalışmaları Önceki Dö-
nem Komiseri Dimitris Avramopoulos ise, 
“Dünyanın yaşadığı problemler, çatışmalar, 
baskıcı rejimler, fanatizm ve İslamofobi gibi 
sorunlar ancak karşılıklı anlaşma, işbirliği 
ve saygıyla çözülür” diye konuştu. Avramo-
poulos, sözlerini şöyle sürdürdü: “EURIE gibi 
etkinlikler bunun için çok büyük öneme sa-
hip. 250 milyon civarı küresel mültecinin ol-
duğu bir dünyada Türkiye önemli bir sınav 
veriyor. Türkiye ile Avrupa Birliği arasındaki 
ilişkilerin tarihi oldukça eski. Umuyorum ki 
Türkiye-AB ilişkileri yoluna devam edecek.” 

KKTC Milli Eğitim ve Kültür Bakanı Na-
zım Çavuşoğlu da yaptığı konuşmada, bir 
üniversite adası olan KKTC’nin 21 üniversi-
tede eğitim alan 103 bin öğrencisiyle dün-
yaya hizmet verdiğini ifade ederken, etkin-
liğin onur konuğu Ürdün Yükseköğretim ve 
Bilimsel Araştırma Bakanı Dr. Muhyieddeen 
Toug ise, Ürdün’ün hedefinin mevcut 40 bin 
uluslararası öğrenci sayısını 5 yılda 70 bine 
çıkarmak olduğunu söyledi.

A vrasya Yükseköğretim Zirve-
si’nin 5’ncisi İstanbul Lütfi Kır-
dar Kongre ve Sergi Sarayı’nda 
yapıldı. EURAS ve EURIE Genel 

Başkanı Doç. Dr. Mustafa Aydın’ın ev sahip-
liğinde gerçekleştirilen zirveye 62 ülkeden 
2 bin 500’ün üzerinde rektör, rektör yar-
dımcısı, dekan, uluslararası ofis direktö-
rü ve temsilcisi, akademisyen, araştırma 
ve doktora öğrencisi katıldı. Zirve kapsa-
mında düzenlenen fuar alanında 200 stant 
yer alırken, 50 panel ve seminerde dünya 
yükseköğretim alanında 135 uzman, 21 Şu-
bat’a kadar yükseköğretimde yeni trendler, 
uluslararasılaşma, uzaktan online eğitimin 
geliştirilmesi gibi birçok başlıkta konuş-
tu. Zirvenin bu yılki sloganı ise “Uluslarara-
sı eğitim için birleşiyoruz” olarak belirlendi.

ZİRVEYE 200 YÜKSEKÖĞRETİM 
KURUMU KATILDI 

5. EURIE Zirvesi, ABD, Avrupa ve Uzakdo-
ğu’nun en seçkin 200 yükseköğretim kuru-
munu bir araya getirdi. Ayrıca, Türkiye’den 
50’nin üzerinde devlet ve vakıf üniversite-
si de ‘Study in Turkey’ çatısı altında EURIE 
2020’ye katıldı. Zirve çerçevesinde yapı-
lan fuar etkinliğinde İtalya, Filipinler, Ürdün, 
Lübnan, Avustralya, Hollanda’dan üniversi-
teler, İran, Azerbaycan, Kırgızistan, Kazakis-
tan’ın lider eğitim kurumları yer aldı. 

5. EURIE Zirvesi’ne Sanayi ve Teknolo-
ji Bakanı Mustafa Varank, KKTC Milli Eği-
tim ve Kültür Bakanı Nazım Çavuşoğlu, Yük-
seköğretim Kurulu (YÖK) Başkanvekili Prof. 
Dr. Rahmi Er, Yükseköğretim Kalite Kurulu 
(YÖKAK) Başkanı Prof. Dr. Muzaffer Elmas, 
Türkiye İhracatçılar Meclisi (TİM) Başka-
nı İsmail Gülle ile Ürdün Yükseköğretim ve 
Bilimsel Araştırma Bakanı Dr. Muhyiedde-
en Toug gibi önemli isimler katılırken, zirve-
nin bu yılki ana konuşmacısı Avrupa Birliği 
(AB) Göç ve Mülteci Çalışmaları önceki Dö-
nem Komiseri Dimitris Avramopoulos oldu.

ERDOĞAN: “TÜRKİYE ÖNEMLİ BİR 
EĞİTİM MERKEZİ HALİNE GELDİ”

Tören öncesinde Cumhurbaşkanı Recep 
Tayyip Erdoğan’ın EURIE 2020 için gönder-
diği tebrik mesajı okundu. Cumhurbaşkanı 
Erdoğan, gönderdiği tebrik mesajında “Ül-
kemiz, yeni Türkiye hedeflerine emin adım-
larla ilerliyor. Bu yürüyüşe ivme kazandıra-
cak en önemli aktörler iyi ve kaliteli eğitim 
almış gençlerimiz. 2023’e yürüyüşümüzde 
üniversitelerimiz önemli rol oynuyor. Böl-
gesinde önemli bir eğitim merkezi duru-
muna gelen ülkemiz, dünyanın birçok ül-
kesinde öğrencilere de ev sahipliği yapıyor. 
Türkiye’de ve bölgede eğitim kalitesinin ar-

HABER | EURIE ZİRVESİ

“ÜNİVERSİTELER 
YÖNETİCİLERE 

IŞIK TUTMALI”

EURAS GENEL BAŞKANI DOÇ. DR. MUSTAFA AYDIN:

Avrasya Üniversiteler Birliği’nin (EURAS) bu yıl 5’incisini 
düzenlediği Avrasya Yükseköğretim Zirvesi (EURIE) İstanbul 

Lütfi Kırdar Kongre ve Sergi Sarayı’nda gerçekleştirildi. 
EURAS ve EURIE Genel Başkanı Doç. Dr. Mustafa Aydın, 

“Üniversiteler ve yükseköğretim kurumları, topluma ve 
toplumu yönetenlerin yoluna ışık tutmalı” dedi.

EURAS Genel Başkanı Doç. 
Dr. Mustafa Aydın, “Dünya 
çok farklı bir yöne doğru 
evriliyor. Endüstri 4.0’ın, 
insansız hava araçlarının, 
yapay zekanın, nesnelerin 
internetinin konuşulduğu 
bir dönemden geçiyoruz” 
diye konuştu.
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70’TEN FAZLA İNOVATİF GİRİŞİM 
YATIRIMCILARLA BULUŞTU

Avrasya Yükseköğretim Zirvesi kapsamında gerçekleştirilen Imagine 
Tomorrow ile geleceği yakalamış 70’ten fazla inovatif girişim yatırımcıyla 
buluşma olanağı buldu. EURAS ve EURIE Genel Başkanı Doç. Dr. Mustafa 
Aydın, “Tam bağımsızlık için inovasyon olmazsa olmaz bir olgudur” dedi.

A vrasya Üniversiteler Birliği’nin 
(EURAS) bu yıl 5’ncisini düzen-
lediği Avrasya Yükseköğretim 
Zirvesi (EURIE) çatısı altında 

gerçekleştirilen Imagine Tomorrow Ulus-
lararası İnovasyon ve Girişimcilik Etkinli-
ği, geleceği yakalamış inovatif ve teknoloji 
tabanlı girişimlere ev sahipliği yapıyor. Et-
kinlikte 70’ten fazla girişim yatırım ve pa-
zar olanağı bularak hayata geçme şansı ya-
kalıyor.

Bilgi toplumunun küresel rekabet orta-
mında ekonomik başarı sağlamasının en et-
kili yolunun inovasyondan geçtiğini belir-
ten EURAS ve EURIE Genel Başkanı Doç. Dr. 
Mustafa Aydın, “Ülkemizin hem ekonomik, 
hem siyasi, hem de kültürel olarak tam ba-
ğımsızlığa sahip olabilmesi için, inovatif giri-
şimlerin desteklenmesi, olmazsa olmaz bir 
olgudur. Genç ve dinamik nüfus yapımızın 
bize sunduğu girişimcilik potansiyelini, en 
iyi şekilde değerlendirmek zorundayız. Bu 
amaçla EURIE bünyesinde iki yıldır gerçek-
leştirdiğimiz Imagine Tomorrow etkinliği 
aracılığıyla, mevcut genç ve dinamik potan-
siyelimizi yatırımcılarla bir araya getiriyor, 
projelerini hayata geçiriyoruz. Bu sayede 
inovatif iş fikirlerine sahip olan insanlarımı-
zı da cesaretlendirmiş oluyoruz. Girişimci-
lerimiz ne kadar inovatif düşünürlerse, kü-
resel yarışta yerimiz o kadar ön sıralarda 
olacaktır” ifadelerini kullandı.

BAKAN VARANK IMAGINE 
TOMORROW’DA

EURIE 2020’nin açılış töreninin ardından 
Imagine Tomorrow’un da açılış töreni eş za-
manlı olarak gerçekleştirilirken, törene Sa-
nayi ve Teknoloji Bakanı Mustafa Varank da 
katıldı. Bakan Varank törende girişimcili-
ğin önemine değinen kısa bir konuşma ya-
parken, ödül alan girişimlere ödüllerini tak-
dim etti.

“GENÇ GİRİŞİMCİLER 
YETİŞKİNLERİN ÖNÜNE GEÇTİ”

Imagine Tomorrow bünyesinde bu yıl ilk 
defa “Genç Girişimciler” kategorisini baş-
lattıklarını ifade eden Dr. Öğr. Üyesi Kurt, 
“Etkinliğe katılan 70 girişimden 20’si, ‘Genç 
Girişimciler’ dediğimiz ve ilkokul 3’ten üni-
versite 3’e kadar olan skalada yer alan gi-
rişimler. Bu kategoride son derece başarı-
lı işlerle karşılaşıyoruz. O kadar ki, yetişkin 
kategoride yer alan projelerin önüne ge-
çebilecek işler söz konusu. Bu da bizi gele-
cek açısından sevindiriyor” dedi. Girişim-
ler arasında öne çıkan sektörlerin yapay 
zekâ, enerji, tarım, gıda, sağlık ve dijital sos-
yal medya gibi alanların olduğuna dikkat çe-
ken Dr. Öğr. Üyesi Kurt, “Bu girişimlere etkin-
lik kapsamında nakit, patent, ofis, mentorluk 
ve Silikon Vadisi’ne seyahat gibi ödüller su-
nuyoruz” diyerek sözlerini tamamladı.

HABER | EURIE ZİRVESİ

EURAS’I YAKINDAN TANIYALIM
Avrasya Üniversiteler Birliği (EURAS), 03.01.2010 
tarihli Bakanlar Kurulu Kararı ve T.C. Cumhurbaş-
kanlığı onayı ile kurulmuş; Avrupa, Asya ve Orta-
doğu’dan 90’ın üzerinde üniversitenin üye olduğu 
dünyanın en kapsamlı yükseköğretim kuruluşla-
rından biri. EURAS, üniversiteler arasında işbirliği-
ni teşvik ederek, Avrasya bölgesindeki eğitim stan-
dartlarının küresel gelişimi için çalışan kâr amacı 
gütmeyen bir uluslararası birlik. 

EURIE HAKKINDA
Avrasya Üniversiteler Birliği (EURAS) desteği ve Dış 
Ekonomik İlişkiler Kurulu (DEİK) katkılarıyla Avras-
ya bölgesinde eğitim diplomasisini geliştirmek ve 
eğitim politikalarını belirlemek amacıyla 2016 yı-
lında hayata geçirilen oluşum. Avrasya Uluslararası 
Yükseköğretim Zirvesi’nin (Eurasian Higher Educa-
tion Summit-EURIE) bu yıl 5’incisi düzenleniyor.
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JAPONYA, AHMET ÇALIK’IN 
BAŞARISINI KONUŞUYOR
Türkiye ve Japonya arasındaki ekonomik ilişkilerin güçlendirilmesine sunduğu katkılar 

nedeniyle Japonya İmparatoru’nun ‘Altın Işıklar, Yükselen Güneş Nişanı ve Boyun Bağı’ ile 
taltif edilen Çalık Holding Yönetim Kurulu Başkanı Ahmet Çalık için Japonya’nın başkenti 
Tokyo’da özel bir tören düzenlendi. Japonya iş dünyasının önde gelen isimlerinin katıldığı 

davette Türk İşadamı Ahmet Çalık’ın başarısı konuşuldu. 

G eçtiğimiz yıl Temmuz ayında İs-
tanbul’da düzenlenen bir tören-
le Japonya’nın en yüksek devlet 
nişanı olan ‘Altın Işıklar, Yükse-

len Güneş Nişanı ve Boyun Bağı’nı alan Çalık 
Holding Yönetim Kurulu Başkanı Ahmet Ça-
lık, Tokyo’da ödül sebebiyle verilen davette, 
Japon iş dünyasıyla bir araya geldi.

Japonya İş Federasyonu-Keidanren’in 
binasında gerçekleşen davete; aralarında 
Türkiye’nin Tokyo Büyükelçisi Murat Mer-
can, Japonya’nın Türkiye Büyükelçisi Akio 
Miyajima, Japonya Bakanlar Kurulu Danış-
manı Isao Iijima, SECOM Yönetim Kurulu 
Başkanı Yasuo Nakayama ve Mitsubishi He-
avy Industries Grubu Başkanı Atsushi Mae-
kawa ve Mitsubishi Corporation Başkanı Ta-
kehiko Kakiuchi’nin de bulunduğu Japonya 
devletinden üst düzey yöneticiler, büyükel-
çiler, Japonya İş Federasyonu (Keidanren) 
yönetici ve üyeleri, JBIC, JICA, Hitachi gibi 
kurumların üst düzey yöneticilerinin yanı 

AHMET ÇALIK İÇİN JAPONYA İŞ FEDERASYONU’NDA TÖREN DÜZENLENDİ: Japonya Hükümeti tarafından ‘Altın Işıklar, Yükselen Güneş Nişanı ve Boyun Bağı’ ile onurlandırılan Çalık Holding Yönetim 
Kurulu Başkanı Ahmet Çalık, Tokyo’da Japonya İş Federasyonu Keidanren’de verilen davette, 30 yılı aşkın süredir birlikte çalıştığı Japon iş dünyasının önemli temsilcileriyle bir araya geldi. Davete 
Türkiye’nin Tokyo Büyükelçisi Murat Mercan ile Japonya’nın Ankara Büyükelçisi Akio Miyajima da katıldı. 

HABER | ÇALIK HOLDİNG
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sıra Çalık Holding’in Japonya’daki iş ortak-
ları, Japon iş dünyasının önde gelen temsil-
cileri ve potansiyel yatırımcılar yoğun ilgi 
gösterdi.

“NİŞANI, HAYATIM BOYUNCA 
BÜYÜK BİR GURURLA 
TAŞIYACAĞIM”

Çalık Holding Yönetim Kurulu Başka-
nı Ahmet Çalık törende yaptığı konuşma-
da, “Japonya Hükümeti tarafından şahsıma 
tevdi edilen ‘Altın Işıklar, Yükselen Güneş Ni-
şanı ve Boyun Bağı’nı, Türkiye ile Japonya 
arasındaki derin dostluğun, Türk ve Japon 
şirketlerinin başarılı işbirliğinin kıymetli bir 
göstergesi olarak görüyorum. Bu anlamlı ni-
şanı, hayatım boyunca büyük bir gururla ta-
şıyacağım” dedi.

“İŞ ORTAKLIĞIM 
1990’LI YILLARA UZANIYOR”

Japon şirketleriyle iş ortaklığının 1990’lı 
yıllara uzandığını, 30 yılı aşkın süre boyunca 
karşılıklı saygı ve özveri dolu bir iş birliği sü-
reci yaşadıklarını belirten Çalık, ödülü alma-
sında Japon iş dünyasının büyük payı oldu-
ğunu vurguladı ve katkıda bulunan herkese 
teşekkür etti. Ayrıca, önümüzdeki dönemde 
Mitsubishi Corporation üst yönetiminin ira-
desi ve Japon kredi kuruluşlarının desteğiy-
le çok daha büyük başarılara imza atılacağı-
na tüm kalbiyle inandığını ekledi.

JAPONYA İŞ FEDERASYONU’NA 
KABUL EDİLEN İLK TÜRK ŞİRKETİ 

Ahmet Çalık’ın yönetim kurulu başkan-
lığını yaptığı Çalık Holding, Japonya İş Fe-
derasyonu’na kabul edilen ilk Türk şirketi 
ünvanına sahip. Çalık Holding enerji, inşa-
at, madencilik, tekstil, finans, telekomüni-
kasyon ve dijital alanlarında 25 bin çalışa-
nı ile 22 ülkede faaliyet gösteriyor. Dünyanın 
çeşitli bölgelerinde süregelen faaliyetleri 
çerçevesinde itibarı, güvenilirliği ve güçlü 

finansal yapısı ile tanınan Çalık Holding ba-
şarılı ve inovatif iş modelleri geliştirmekte 
ve odaklandığı iş alanlarında sürdürülebi-
lir büyüme sağlayarak ilerliyor. Çalık Gru-
bu 30 yılı aşkın süredir Japon iş dünyası 
ile başarılı iş birliktelikleri gerçekleşti-
riyor.2015 yılında Grup şirketlerinden 
Çalık Enerji ile Mitsubishi Corporation 
ortaklık anlaşması imzaladı. 2019 yı-
lında ise güvenlik ve yaşam teknolo-
jileri alanında küresel bir şirket olan 
Secom ile grup şirketlerinden Aktif 
Bank ortak şirket kurdular.

JAPON BÜYÜKELÇİSİ; 
“AHMET ÇALIK TAM BİR 
SAMURAY” DEMİŞTİ 

Geçtiğimiz yıl Temmuz ayında İstan-
bul Çırağan Sarayı’nda törene katılan 
Japonya Ankara Büyükelçisi Akio Mi-
yajima, Çalık Holding Yöne-
tim Kurulu Başkanı 
Ahmet Çalık’a veri-
len Altın Işıklar, 
Yükselen Güneş 
Nişanı ve Bo-
yun Bağı’ ni-
şan törenin-
de yaptığı 
konuşma-
da şunları 
söylemiş-
ti: “Bura-
da Ja-
ponya 
hükü-
metini 
tem-
s i -
len 

kıy-

metli dostum Ahmet Çalık’a nişanını takdim 
etmekten büyük şeref ve mutluluk duyduğu-
mu ifade etmek istiyorum. Ahmet Çalık, aile-
si ve arkadaşlarına en içten tebriklerimi su-
nuyorum. Ahmet Çalık, sınırlarını zorlama 
cesaretine sahip olan yılmaz bir insan. Sa-
yın Çalık ile birlikte çalışmış olan Japon fir-
ma yöneticilerinden, kendisi için “son de-
rece güvenilir, dürüst ve sözüne sadık, her 
zaman düşünceli davranan, güçlü, yiğit ve 
yıkılmayan bir samuray gibi olduğu’ cümle-
lerini birçok kez duydum. Ahmet Çalık hepi-
mizin bildiği gibi Japonya ile Türkiye arasın-
da tam anlamıyla bir köprü görevi görüyor. 
Şahsım adına da 2017’de Türkiye’de göreve 
başladığımdan bu yana Ahmet Çalık her ko-
nuda danışabildiğim bir kişi. Yani Ahmet be-

nim için çok önemli, eşsiz 
bir dost. Türkiye ve 

Japonya coğra-
fi olarak birbi-
rinden uzak. 
Sayın Ahmet 
Çalık’a veri-
len bu nişan, 
iki ülkeyi bir-
birine daha 

da yakınlaştı-
racak. Türki-

ye ve Japonya 
iki devlet, tek yü-

rek.”

Japonya İş Federasyonu Keidanren’in ilk üyesi 
olan Türk şirketi Çalık Holding, 30 yılı aşkın süredir 
Japon iş dünyasıyla ortak projeler gerçekleştiriyor. 
Japonya İmparatoru tarafından ‘Devlet Nişanı’ ile 

onurlandırılan Ahmet Çalık için Japonya Ankara 
Büyükelçisi Akio Miyajima, 

“O, tam bir Samuray. Sözüne sadık, güvenilir, yiğit, 
güçlü ve yıkılmayan biri” ifadelerini kullanıyor. 
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GLOBAL GAME JAM İLE 
ZAMANA KARŞI YARIŞTILAR

KAR YAĞIŞI 
MİKROPLARI KIRAR MI?

İstanbul Aydın Üniversitesi’nin bir kez daha ev sahipliği yaptığı 48 saatlik oyun maratonu 
Global Game Jam, tüm Türkiye’den oyun tasarımcılarını bir araya getirdi.

“Kar yağmadı mikroplar kırılmadı” söylemi doğru mu yoksa sadece halk 
arasında geçen bir diyalog mu? Merak konusu olan sorunun cevabı için Doç. Dr. 
Reyhan Çalışkan, “Yağışların olmadığı dönemde yoğunluk artacağı için virüslerin 
havada asılı kaldığı parçacıklar kaynak oluşturmaya devam eder” diye konuştu. 

HABER | İSTANBUL AYDIN ÜNİVERSİTESİ İSTANBUL AYDIN ÜNİVERSİTESİ | HABER

F arklı merkezlerde toplanan oyun ge-
liştiricilerin kendi takımlarını kur-
duğu ve oldukça kısıtlı bir süre olan 
48 saat içinde oyunlarını geliştirme-

ye yönelik düzenlenen Global Game Jam, Enri-
ch Games’in desteğiyle, İstanbul Aydın Üniver-
sitesi (İAÜ) Çizgi Film ve Animasyon Bölümü ile 
Dijital Oyun Tasarımı Bölümü çatısı altında dü-
zenlendi. Türkiye’nin farklı yerlerinden, birbi-
rinden değişik yaş ve meslek gruplarına dahil 
olan oyun geliştiriciler İAÜ Halit Aydın Yerleş-
kesi’ne gelerek ekiplerini kurdular. Bazı ekip-
ler, birbirini ilk kez gören bireylerden oluşma-
sına rağmen, inovasyon, yaratıcılık ve işbirliği 
içerisinde oyun geliştirmek için kolları sıvadı.

BU YILKİ TEMA “TAMİR”
Tüm dünyada eşzamanlı olarak GGJ’nin in-

ternet sitesi üzerinden ilan edilen tema ile 
oyuncular, bu yıl ‘Tamir’ kavramını odaklarına 
alarak zamana karşı yarıştılar. Geçtiğimiz yıl 
113 ülkede 47 binden fazla kişinin katıldığı ve 9 
bin 10 oyunun üretildiği etkinlikte temel olarak 
programlama, sanat, ses ve tasarım alanların-
daki uzman kişilerden oluşan yaratıcı ekipler 
bu yıl da 48 saat boyunca kampa girerek oyun-
lar hazırladı. İki gün, iki gece boyunca devam 
eden etkinlikte katılımcılar, yanlızca bir iki saat 
uyuyarak, psikolojiden distopyaya kadar bir-
çok değişik konuda oyun tasarladılar.

“OYUN SEKTÖRÜNE 
YENİ BİR SOLUK”

Konuyla ilgili konuşan İstanbul Aydın Üni-
versitesi Güzel Sanatlar Fakültesi Çizgi Film ve 
Animasyon Bölüm Başkanı Doç. Arif Can Gün-
gör, Global Game Jam’in her yıl tüm dünyada 
ve okulumuzda gerçekleştirilen oyun sektörü-
nün en önemli etkinliklerinden biri olduğunu, 
böylesine önemli bir etkinliğe katılan gençlerin 
kendilerini geliştirme ve yeni bir tecrübe edin-
me fırsatını değerlendirdiklerini ayrıca sektö-
rün profesyonelleriyle de tanışma fırsatı bul-
duklarını dile getirdi.

İstanbul Aydın Üniversitesi Dijital Oyun Ta-
sarımı Bölüm Başkanı Dr. Öğretim Üyesi Selin 
Süar Oral ise, Global Game Jam’in her geçen 
gün devleşen oyun sektörüne farklı bir soluk 
getirdiğinin ve dünyanın farklı coğrafyaların-
da bulunan kişilerin tek bir amaç için bir araya 
geldiğinin altını çizerek bu sayede endüstriye 

yön verecek tasarımcıların Türkiye ayağının 
da tespit edilebildiğini ve yeni işbirliklerine kapı 
aralandığını söyledi.

OYUN MÜZİĞİ BİLE YAPTILAR
Katılımcılardan Kütahya Sağlık Bilimleri 

Üniversitesi Hemşirelik Bölümü öğrencisi Mü-
nevver Yiyit, erken yaşlardan itibaren çizime 
ilgi duyduğunu, farklı bir bölümde okumasına 
rağmen oyun tasarlamaktan kendini alama-
dığını belirtti. Kütahya Güzel Sanatlar Fakülte-
si Resim Bölümü’nde okuyan oda arkadaşı Ezgi 
Civelek ile birlikte gelerek İstanbul Aydın Üni-
versitesi ev sahipliğinde yapılan Global Game 
Jam etkinliğine katılan Yiyit, oyun tasarımının 
grafik kısmıyla ilgilendiğini ve modelleme yap-
tığını söyledi. Deneye yanıla oyun tasarladık-
larını ve her geçen gün yeni bir şey öğrendik-
lerini söyleyen katılımcılar, oyun tasarımının 
değişik alanlardan belki de birbirleriyle hiçbir 
zaman karşılaşamayacak insanları bir araya 
getirdiğini, kendilerinin de bu sayede sıkı bir 
dostluklarının oluştuğunu belirtti.

Global Game Jam etkinliğine altı kişilik bir 
ekiple İstanbul Aydın Üniversitesi’nde katılma-
yı seçtiğini söyleyen oyun tasarımcısı Olgun 
Gürler ise grupta yazılımcı olarak görev aldığı-
nı ve tamir teması ekseninde diyaloglarla iler-
leyen bir senaryo geliştirdiklerini söyledi. Oyu-
nu 48 saatten önce bitiren ekip, kendi oyunları 
için özgün müzik de besteledi.

H alk arasında sık sık kullanılage-
len “Kar yağsa da mikroplar kırıl-
sa” söyleminin ne derece bilimsel 
geçerlilik taşıdığı hep tartışılır. Ko-

nuyla ilgili bilimsel açıklama ise İstanbul Ay-
dın Üniversitesi’nden geldi. İstanbul Aydın Üni-
versitesi (İAÜ) Tıp Fakültesi Tıbbi Mikrobiyoloji 
Anabilim Dalı Öğretim Üyesi Doç. Dr. Reyhan 
Çalışkan, kış aylarında kar yağmadığı ve so-
ğuğa karşı fazla korunaklı davranıldığında or-
taya çıkan sonuçlarla ilgili “Kış aylarında hava 
soğuduğu için daha sıcak olan kapalı alanlarda 
vakit geçirmeye başlarız. Bunun sonucunda da 
enfekte bireylerin öksürmesi ya da hapşırma-
sıyla ortama saçılan damlacıkların içerisinde 
olan virüsler kolaylıkla diğer bireyleri enfekte 
edebilir. Yağışların olmadığı dönemde yoğun-
luk artacağı için virüslerin havada asılı kal-
dığı parçacıklar kaynak oluşturmaya devam 
eder” dedi. 

“UYGUN GİYİNİLDİĞİNDE SOĞUK 
HAVA ZARAR VERMİYOR”

Doç. Dr. Reyhan Çalışkan, mevsime uygun 
giyinilmesi halinde soğuk havanın zarar ver-
mediğini belirtti “Soğuk havada dışarı çıkma-
yarak hastalıktan korunma yolunun tam tersi, 
eğer yaşam alanları yeterli havalandırılmıyor-
sa sürekli enfeksiyon etkenlerine maruz ka-
lırız. Soğukta dışarı çıkmamak yerine yaşam 
alanlarımızı sürekli havalandırarak kendimi-
zi koruyabiliriz. Ayrıca uygun şekilde giyinerek 
soğuğa çıkmanın herhangi bir zararı olmaz” 
ifadelerini kullandı. 

EN ÖNEMLİSİ EL HİJYENİ
Kış aylarında mikroplardan korunmanın 

pratik yollarını açıklayan Doç. Dr. Reyhan Ça-
lışkan “Özellikle kış aylarında genellikle viral 
etkenler ile solunum yolu enfeksiyonları ar-
tar. Önlem olarak virüslere karşı alınacak ön-
lemler ile kendimizi koruyabiliriz. Öncelikle bu 
enfeksiyonların bulaşmasında yakın temas ve 
eller oldukça önemli rol alır. Kapalı alanlarda 
eğer hasta bir birey var ise hapşırarak ya da 
öksürerek havaya saçacağı virüs patrikülle-
rinden korunmak için ortamı düzenli olarak 
havalandırılması gerekir. Ayrıca eller virüs-

lerin bulaşmasında büyük öneme sahip oldu-
ğundan su ve sabunla sık sık yıkamalı. Ayrıca 
enfekte bireylerin kullandığı eşyalar da virüsle 
kontamine olduğu için sadece eller değil eşya-
ların ve yüzeylerin de sık sık temizlenmesi ge-
rekir” diye konuştu. 

HASTALIKLARIN 
BİRÇOK SEBEBİ VAR

Hastalıkların birçok sebebi olduğunu vurgu-
layan Doç. Dr. Reyhan Çalışkan “Hasta olan ki-
şilerden uzak durmak korunmada oldukça 
önemli. Ancak günümüzde yaşam şart-
ları, beslenme durumu, yetersiz uyku, 
sigara kullanımı gibi çeşitli neden-
lerle solunum yolu enfeksiyonları-
na duyarlı hale gelebiliriz. Dengeli 
beslenerek, uyku düzenine dikkat 
ederek, sigara kullanmayarak, ba-
ğışıklık sistemimizi güçlendirerek 
hastalıklardan korunabiliriz. Ba-
ğışıklık sistemimizi ise sadece 
C vitamini ile değil diğer doğal 
ürünler ile de güçlendirebi-

liriz” dedi. Doç. Dr. Çalışkan, hasta olur olmaz 
antibiyotiğe sarılmanın zararlarından bah-
sederek konuşmasını sonlandırdı: “Maalesef 
uzun yıllar boyunca hastalanır hastalanmaz 
çoğu zaman antibiyotikler kullanıldı. Aslında 
solunum yolu enfeksiyonlarına neden olan et-
kenler büyük oranda virüsler olduğu için kul-
lanılan bu antibiyotikler hastalığı iyileştirmek 
yerine vücudumuzda mikrobiyotada yer alan 
ve faydalı olarak bilinen bakterilerin ölmesine 
neden oldu. Mikrobiyotada meydana gelen bu 
değişiklikler ise pek çok hastalık ile ilişkilendi-

rildi. Sonuç olarak virüs kaynaklı bir enfek-
siyonda bilinçsizce antibiyotik kullanmak 

hem hastalığımızda etkisiz kalacaktır 
hem de iyi bakterilerimizi öldürecek.”

DOÇ. DR. REYHAN ÇALIŞKAN: “Soğukta 
dışarı çıkmamak yerine yaşam 
alanlarımızı sürekli havalandırarak 
kendimizi koruyabiliriz. Ayrıca uygun 
şekilde giyinerek soğuğa çıkmanın 
herhangi bir zararı olmaz.”
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“ANTİDEPRESAN KULLANIMI 
YAYGINLAŞIYOR”

‘Antidepresan kullanımı’ konusu yine gündemde. Türkiye’de satılan sinir sistemi ilaçlarının 308 
milyon kutu olduğu ve bunların başında da antidepresanların geldiği söylenirken Prof. Dr. 

Esen Ayşe Dural, “İnsanlar antidepresanın işe yaradığını zannediyorlar. Halbuki kendilerini 
geliştirseler, olayları sıralasalar ilaca gerek olmadığını görecekler. Kişilerin psikologlarla 

konuşup dertleşmesi ve bunun Türkiye’de de geliştirilmesi gerekiyor” diye konuştu.

HABER | İSTANBUL AYDIN ÜNİVERSİTESİ

İ stanbul Aydın Üniversitesi (İAÜ) Tıp Fa-
kültesi Öğretim Üyesi Prof. Dr. Esen Ayşe 
Dural, depresyonun ilk nedenin kişilerin 
yakın bulduğu birini kaybetme korkusu 

olduğunu söyledi. Esen Ayşe Dural, “Kişi bağım-
lı olduğu şeyi kaybettikten sonra veya kaybet-
me korkusu sürecindeyken karşı tarafa olan 
açlık duygusu antidepresan kullanımına iter. 
Kayıp olan eş, bir hayvan veya bir çiçek de ola-
bilir fakat birinci derece depresyon sebebi eş 
kaybı. Depresyonun başka bir sebebi de kor-
kulardır. İnsanların 40’tan fazla korkuları var. 
Bunlar da antidepresan almaya yöneltir. Aç 
kalma, parasız kalma, ayıplanma, yalnız kalma 
gibi birçok korku mevcut” dedi.

“İNSANIMIZ BAZI ŞEYLERİ 
AŞAMIYOR”

Yalnızlık meselesinin Türkiye’de çok de-
rin bir mevzu olduğunu belirten Prof. Dr. Esen 
Ayşe Dural, “Bazı gençler yalnız yaşamak is-

tiyorlar. Bu problem değil fakat yaşlı bir in-
san yalnız kaldığında etrafındakiler acımaya 
başlıyorlar. Bu yüzden insanlar yalnız kalma-
mak için her türlü fedakarlığı yapıyorlar. Bizde 
kaybetme korkusu çok gelişmiş vaziyette. İşte 
bunlar birleşip kişileri antidepresan kullanı-
mına yöneltiyor. Günümüzde ekonomik prob-
lemler antidepresan kullanımını çoğaltıyor. 
Kişiler antidepresan alıp daha kolay uyuyabi-
leceklerini zannediyorlar ve antidepresana sı-
ğınıyorlar. Bizim ülkemizde özellikle kadınlar 
üzerinde ciddi baskılar var. Belli bir yaşa gelip 
evlenmemiş olan kadınlar üzerindeki baskılar 
çok ağır. İşte bu sebepler insanları antidepre-
san kullanımına sürüklüyor. Aslında kendile-
rini geliştirip, olayları sıralasalar ilaca gerek 
olmadığını görecekler. İnsanların psikologlar-
la konuşup dertleşmesi ve bunun Türkiye’de 
de geliştirilmesi gerekiyor. Yalnız kalan insan-
ların dertleşecek kimsesi yok. Dedikodudan 
korkuyorlar ve kimseye güvenmiyorlar. Ülke-
de bununla ilgili ciddi bir travma var. İnsan-
larımız bazı şeyleri aşamıyorlar. Bu durumla-
rın aşılması için eğitimler vermek gerekiyor” 
diye konuştu. 

“İLAÇLARI BAKKALDAN 
ALINACAK HALE GETİRECEKLER”

Hastanın istediğinde antidepresana ulaşa-
bildiğini belirten Prof. Dr. Dural “Antidepresa-
nı hasta istediğinde eczaneden alabiliyor. Hiç-
bir ilacın hasta tarafından reçetesiz alınması 
doğru değil ama bunu sağlayamıyoruz. Nere-
deyse bu ilaçları bakkaldan alınacak hale ge-
tirecekler. Ağrı kesici bile olsa hiçbir ilaç reçe-
tesiz alınmaz çünkü her şey zehirlidir, zehirle 
ilaç arasındaki fark dozdur. Suyu 3 litrenin üs-
tünde içerseniz kanda elektronik dengeniz 
değişir, halüsinasyonlar görmeye başlarsı-
nız. Tuzu fazla alırsanız tansiyonunuz yükse-
lir, aynı şekilde şeker fazla alındığında diyabet 
riski artar. Yani masum diye aldığımız her şey 
zehir olabildiği gibi zehir olarak kabul edilen 
maddeler de belirli dozlarda verildiğinde ilaç 
olarak kullanılabilir” dedi. 

DOKTORLAR İSTEYEN HERKESE 
ANTİDEPRESAN YAZIYOR MU? 

Çok konuşulan “Doktorlar isteyen her-
kese antidepresan yazıyor” polemiğiyle 
ilgili Prof. Dr. Esen Ayşe Dural, “Doktor-
lar herkese antidepresan yazmazlar, 
sadece ihtiyacı olana yazarlar. Sigorta 
işleyen hastanelerde doktorlar hasta-
ya üç dakika ayırıyorsa, yeterince der-
dini anlamıyorsa ve hasta da ben illa ki 
antidepresan istiyorum diyorsa ki hasta 
zaten gitmeden önce hazırlanmıştır bu ila-
cın alınması için neler hissetmesi gerektiği-
ne. Bunun üzerine de şikayetleri söyleyip dok-
tora ilacı yazdırabilir. Hekimler isteyen 
herkese antidepresan yazmaz. Za-
ten yazmaması da gerekir” dedi 
ve ilaç kullanımlarında çok bü-
yük hatalar olduğunu belirtti: 
“İlaç kullanımlarında çok faz-
la yanlışlar var ve ilaçlar rast-

gele kullanılıyor. Kişiler aynı hastalığa sahip 
olduğu kişilerin ilaçlarına bakıp kendi kendile-
rine aynı ilaçları kullanmaya başlıyorlar. Oysa 
herkeste olan bakteriler farklı olduğundan bir 
başkasına etki eden ilaç farklı birinde aynı et-
kiyi göstermeyebiliyor. Reçetesiz ilaç kullanı-
mında durumlar bu düzeye gelebiliyor. İlacın 
kandaki düzeyi önemli. Belli aralıklarla alınma-
sının sebebi kandaki düzeyi sağlayabilmek için. 
Hastalarda ilaç kullanım saati uygulanmasın-
da da sıkıntı var. Hastalar bu konuda bilinçsiz. 
Hekimler ise hastalarını tanımıyorlar.”

Antidepresanı bırakma sürecinin önemine 
değinen Prof. Dr. Dural, “Antidepresan kulla-
nan bazı hastalar hayatları yoluna girince bir 
anda ilacı kesiyorlar. Antidepresan bir anda 
kesilmez. Hasta ne yazık ki kullanmayı da, kes-
meyi de bilmiyor. Doktorlar da bu konuda şaş-
kınlar. Hastanın istediği ilacı yazmadıklarında 
şiddete maruz kalıyorlar. Sağlıktaki terör ilaç 
yazma konusunda hekimi zor durumda bıra-
kıyor” dedi.

Alternatif tıpta her şeyin ilgiyle ilgili oldu-
ğunu belirten Prof. Dr. Dural, “Ben homeopa-
tide çalıştım. Homeopatide bir hastayla en az 
üç saat ilgilenilmesi gerekiyor. Üç saat boyun-
ca geçmişini, yaşadıklarını, her şeyini hatta ya-
kınlarını bile dinlemek gerekiyor. Zaten bu ilgi-
yi gören hasta iyileşiyor. Hastanın aslında ilgiye 
ihtiyacı var. Hastayla çok konuşmak, onu çok 
iyi tanımak ve hastayla çok fazla meşgul olmak 
gerekiyor. Kişi kendisiyle meşgul olan birini bil-
diğinde iyileşiyor ve antidepresana gerek kal-
mıyor zaten. Antidepresan gibi ilaçlar kişilerin 
diyalog kuracak, kendilerini anlayacak kim-
seyi bulamadıklarında kullandıkları bir ilaçtır. 
Olayları makul bir şekilde yorumlayan insan-
larla karşılaşırsanız eğer başınıza gelen fela-
ketin felaket değil bir deneyim olduğunu an-
larsınız. Etrafında olaylara karşı aşırı tepkiler 
gösteren ve size ‘ne zavallı insan’ yaklaşımıyla 
yaklaşan kişiler olduğunda kişiler de şaşırıyor. 
İşte bu yüzden de antidepresan yaygınlaşıyor” 
şeklinde konuştu.

İSTANBUL AYDIN ÜNİVERSİTESİ (İAÜ) TIP FAKÜLTESİ 
ÖĞRETİM ÜYESİ PROF. DR. ESEN AYŞE DURAL:

İstanbul Aydın 
Üniversitesi (İAÜ) 

Tıp Fakültesi 
Öğretim Üyesi 
Prof. Dr. Esen 

AYŞE DURAL



Mart 2020 • www.ekovitrin.com 59www.ekovitrin.com • Mart 202058

KÜRESEL 
EKONOMİYE 

CORONAVİRÜS 
DARBESİ

Dünya Ticaret Örgütü, Çin’de ortaya çıkan coronavirüs 
salgınının 2020 ilk çeyrekte küresel ticareti aşağı çekeceğini 

belirtirken, Çin’de enflasyon yüzde 5,4’e yükseldi. Japonya ve 
Singapur’un ise resesyona girmesinden endişe ediliyor.

CORONAVİRÜS | DOSYA
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D ünya Ticaret Örgütü (WTO) küre-
sel ticaretin 2020 yılının başla-
rında zayıf seyrini sürdüreceğini 
belirtti ve yeni coronavirüs (Co-

vid- 19) salgının durumu daha da kötüleşti-
rebileceği konusunda uyardı. Cenevre mer-
kezli örgütün ürün ticareti endeksi kasımda 
95,5 olarak açıklandı, beklenti ise 96,6’ydı. 
Örgüt bu veride henüz salgına ilişkin geliş-
melerin dahil olmadığını hatırlatarak dör-
düncü çeyrekte bir iyileşme olmasına rağ-
men 2020 ilk çeyreğindeki görünümün kötü 
olduğuna işaret etti. Endeks şirket verileri, 
hava kargo, konteyner taşımacılık, otomobil 
üretimi, elektronik parça ve başta ahşap ol-
mak üzere tarımsal materyallerin ticaretini 

kapsıyor. Covid-19 salgını Çin’de 2019 yılın-
da yüzde 2 ila 3 aralığında seyreden enflas-
yonu 2020 Ocak’ta yüzde 5,4’e sıçrattı. Sin-
gapur 2020 yılı için ekonomik beklentisini 
yüzde 0.5-2.5 aralığından yüzde - 0.5-1.5 ara-
lığına çekti. Yani özellikle turist gelirleri Çin-
lilere bağlı olan ülkenin 2020’de salgın ne-
deniyle daralma ihtimali var. Japonya’da da 
Aralık’ta sonlanan son çeyrekte yıllık yüz-
de 6,3 küçüldüğünü açıkladı. Bu veri henüz 
salgının etkilerini ise kapsamıyor. Uzman-
lar dev Asya ekonomisinin salgınla birlik-
te resesyona girme ihtimalinin güçlendiği-
ni belirtiyor.

Kredi derecelendirme kuruluşu S&P Glo-
bal, başta Dubai kenti olmak üzere Körfez 

bölgesindeki ekonomilerin turizm sektörle-
rinin seyahat kısıtlamalarından dolayı cid-
di zarar göreceğini öngördü. Raporda Kör-
fez İşbirliği Konseyi üyesi tüm ülkelerin 
- Suudi Arabistan, Birleşik Arap Emirlikle-
ri, Bahreyn, Katar ve Kuveyt - salgından za-
rar göreceği fakat en büyük darbeyi tica-
ret merkezi Dubai’nin alacağı belirtiliyor. 
S&P’den yapılan açıklamada “Virüse ilişkin 
seyahat kısıtlamaları kaldırılmazsa Körfez 
ülkelerinin, özellikle de 2019 yılında Çin’den 
1 milyon ziyaretçi alan Dubai’nin turizm sek-
törünün ciddi baskılanmasını bekleyebiliriz” 
ifadeleri kullanıldı.

Hindistan’da ise 2.24 milyar dolar değe-
rinde güneş enerjisi projesi ise tedarik zin-

cirindeki aksamalar nedeniyle riske girdi. 
Standard & Poors Hindistan birimi Crisil Ra-
tings, Hindistan’ın güneş enerjisi projelerin-
de solar modüllerin yüzde 80’ini Çin’den al-
dığını, kesintiler nedeniyle projelerin mali 
yükünün cezalarla artacağını belirtiyor. Cri-
sil başka bir ülkeden tedarik etmenin ma-
liyetleri yüzde 15 ila 20 artıracağını ve tüm 
projelerin kazancını yüzde 3’e kadar düşü-
rebileceğini öngörüyor. Ayrıca kuruluş pro-
je üstlenicilerin ‘mücbir sebepler’e başvura-
bileceğini belirtiyor.

Batı medyasında vaka sayılarının Çin hü-
kümeti tarafından gizlendiğine ilişkin iddia-
lar yer alsa da, Çin tüm teknolojik imkanları 
kullanarak salgının tam olarak ne kadar ya-

yıldığını tespit etmek için çalışmalarını sür-
dürüyor. Merkezi hükümet Alibaba ve Ten-
cent gibi Çinli teknoloji devleriyle birlikte 
vatandaşların sağlık durumlarını QR kodlu 
bir sistemle takip edecek. Alibaba’nın öde-
me uygulaması Alipay üzerinden Hangzhou 
eyaletindeki vatandaşlara gönderilen form-
lar, kullanıcılara kırmızı, sarı ve yeşil QR kod 
olarak dönüyor. Bu kodlara göre kişilerin 
karantina süreleri uzuyor. Karantinalar ise 
Alibaba’nın DingTalk uygulaması aracılığıyla 
lokasyon bazı olarak takip ediliyor.

GEMİDE VAKA SAYISI 454 OLDU
Resmi verilere göre salgında hayatını 

kaybedenlerin sayısı 1775’e yükselirken, vi-
rüs tespit edilen kişilerin sayısı 71 bin 810’a 
ulaştı. Çin hükümeti Hubei eyaletine 25 bin 
sağlık personeli gönderdi. Çin dışında en bü-
yük salgın merkezi olan Diamond Princess 
adlı cruise gemisinde yeni 99 vaka daha 
tespit edilmesi sonucu toplam Covid-19 bu-
laşmış kişi sayısı 454’e yükseldi. ABD ara-
larında 14’ünde virüs tespit edilen 300’den 
fazla ABD’li yolcuyu gemiden tahliye ederek 
ABD’ye geri götürdü.

ELDE KALAN HAM PETROL 
İÇİN GÜNEY KORE’DE DEPO 
KİRALADILAR

Hubei eyaletindeki araç yasağı, salgının 
petrol fiyatlarına olan etkisinin sadece kü-
çük bir ayağı. Salgının petrole olan talebi 
baskılamasının ardından büyük ham pet-
rol trader’ları Güney Kore’de üç ila altı ay 
süre için yaklaşık 15 milyon varillik ham pet-
rol deposu kiraladı. Çin rafinerilerinin üre-
timi sadece iki haftada günde 1.5 milyon va-
ril azaltması sonucu bölgedeki ham petrol 
stokları hızla yükseliyor. Güney Kore’nin 
devlete ait petrol şirketi Korea National Oil 
Corp (KNOC) tarafından yapılan açıklamaya 
göre Trafigura, Glencore, Mercuria ve Fran-
sız Total’in ham petrol trade’i yapan birimi 
KNOC’dan 15 milyon varile yakın depolama 
alanı kiraladı. Reuters’a konuşan kaynak-
lar bölgeye giden petrol kargolarının Güney 
Kore, Malezya, Singapur ve Çin’deki bazı lo-
kasyonlara yönlendirildiğini belirtiyor. Şir-
ketlerin kısa vadeli olarak petrol tankeri gibi 
yüzer depolama seçeneklerini de değerlen-
dirdiği belirtiliyor. KNOC’un toplam depola-
ma kapasitesi 136 milyon varil.

DOSYA | CORONAVİRÜS

Dünyanın en büyük ikinci ekonomisi Çin’le ticaret yapan 
yabancı firmalar ve havayolu şirketlerinin satışları düştü. 
Seyahat yasakları ve uçuşların askıya alınması nedeniyle 
çeşitli organizasyonlar iptal edildi. Dünyadaki vizon 
üretiminin yüzde 40’ını karşılayan Danimarka’daki 
bin 500 üretici, Çinli alıcıların katılamaması nedeniyle 
yaklaşık 2 milyon kürkün açık artırmasını erteledi.



www.ekovitrin.com   •   Mart 202062 Mart 2020   •   www.ekovitrin.com 63

‘CORONAVİRÜS’ TÜRKİYE 
EKONOMİSİNİ 
HAREKETLENDİRDİ

Çin’de ortaya çıkan coronavirüs salgını, Türkiye ekonomisini hareketlendirdi. Virüs nedeniyle 
Çin’in üretim ve satış süreçlerinde yaşanan sıkıntılar, alternatif tedarikçilerden biri haline gelen 
Türkiye’de ek üretim ve ihracat kapasitesi oluşturdu. Tekstilden, gıdaya, makineden elektroniğe 

kadar pek çok sektörde yüzde 15’lere varan üretim ve ihracat artışı olacağı belirtiliyor.

T üm dünyaya korku salan corona-
virüs salgını Çin’de üretimi sekte-
ye uğratırken, Türkiye ise birçok 
alanda bu ülkeye alternatif oldu. 

Tekstilden, gıdaya, makineden elektroniğe 
kadar pek çok sektörde firmalar talep artı-
şını karşılamaya çalışıyor. 

KİMYACILAR TAM KAPASİTE 
ÇALIŞIYOR

Hatırlanacağı gibi coronavirüs salgını ilk 
etkisini kimya sektöründe gösterdi. Mas-
ke ve temizlik malzemelerine olan ihtiyacın 
artmasıyla salgın sonrası Türk kimya sektö-
ründe talep yüzde 30-40 arası hızlanırken, 
bu alanda ocak ayı ihracat artışı ise yüzde 
20 oldu. Firmalar artan talebe yetişmek için 
tam kapasite çalışmaya devam ediyor.

“DERİ İHRACATINA YÜZDE 15 
POZİTİF YANSIMASI OLACAK”

Coronavirüs salgını sonrası sektörlerin-
de bir hareketlilik yaşandığını ifade eden 
İstanbul Deri ve Deri Mamulleri İhracatçı-
ları Birliği (İDMİB) Başkanı Mustafa Şeno-
cak, “Dünyadaki zincir mağazalar Türkiye’yi 
kapasite konusunda yoklayamaya başla-
dı. Derinin çeşitli sektörlerine talepler art-
tı, görüşmeler sürdürülüyor” dedi. Şenocak, 
“2020 yılı içinde ihracata yüzde 15 pozi-
tif yansıma olacaktır. Bu artış coronavirüs 
sonrası da devam edecek bir artış olacak” 
açıklamasında bulundu. Durumun, kon-
kordato ilan eden ayakkabıcılara da olum-
lu yansıyacağını dile getiren Şenocak, “Kon-
kordato ilan eden ayakkabıcılar ihracatta 
rahatlarlarsa yurtiçine de yansıtacaklardır” 
diye konuştu.

“TEKSTİLDE İHRACATTA İLAVE 
YÜZDE 10 ARTIŞ YAŞANACAK”

Sektörlerinde sonrası artan bir talep göz-
lemlediklerini aktaran İstanbul Tekstil ve 
Hammaddeleri İhracatçıları Birliği (İTHİB) 
Başkanı Ahmet Öksüz, “Özellikle Avrupalı-
lar daha fazla alıma yönlendiler. Corona-
virüs salgınının ihracata yüzde 10 ilave bir 
artış getireceğini düşünüyoruz” şeklinde 
konuştu. Dünyanın altıncı büyük tedarikçi-
si olduklarının altını çizen Öksüz, “Çin dün-
yada birinci tedarikçi, Çin dünya pazarların-
dan yüzde 33’lük bir pay alıyor. Türkiye de 
önemli bir oyuncu, özellikle Avrupa tarafın-
da daha güçlüyüz. Türkiye, Avrupa için Çin 
sonrası alternatif bir pazar” açıklamasında 
bulundu. Çin’den yüzde 1 pay almanın bile 
çok ciddi etkileri olacağını söyleyen Öksüz, 
“Çünkü biz şu an dünya pazarlarından yüz-
de 3.5 pay alıyoruz. Çin’in tedarikte yüzde 10 
düşmesi demek bizim yüzde 10 artmamız 
demektir” dedi.

Ham madde üreticileri tedarik sağlaya-
mazsa bu durumun ham madde fiyatını ar-
tıracağını bildiren Öksüz, “İlave taleplerle 
bu durum etkisini daha çok gösterebilir. Biz 
Çin’e bağımlı bir ülke değiliz altyapımız güç-
lü, özellikle pamuklu tekstil tarafında Çin’e 
hiçbir bağımlığımız yok. Genel olarak ba-
karsak Çin’e bağımlı olduğumuz ürün grubu 
yüzde 10’u geçmez” diye konuştu.

“TEKSTİL MAKİNESİ İHRACATINDA 
5 PUAN ARTIŞ OLACAK”

Coronavirüs salgınının tekstil makine 
sektörüne uzun vadede etkisi olacağını ak-
taran Tekstil Makina ve Aksesuar Sanayici-
leri Derneği (TEMSAD) Başkanı Adil Nalbant, 
“Tekstil makinesi imalatında kullandığımız 

komponentlerde dışa bağımlılığımız var. 
Bunların bir kısmını batılı ülkelerden bir 
kısmını da Çin’den temin ediyoruz. Özellik-
le Çin tarafında bir problem yaşayacağımız 
kesin ama Çin’in Batıda alternatifi var” diye 
konuştu. Makine üretimi konusunda çıkabi-
lecek sorunları aşacaklarını söyleyen Nal-
bant, “En büyük rakibimiz olan Çin’in bazı 
pazarlarında bizim öne geçeceğimizi düşü-
nüyorum” ifadesini kullandı. Nalbant, “2020 
yılı içinde ihracat potansiyelimizin artaca-
ğını düşünüyoruz. Bu oranın ihracat hede-
fimizi 5 puan artıracağını tahmin ediyoruz” 
şeklinde konuştu.

Belli bir müddet Çin’den makine gelece-
ğini düşünmediklerini aktaran Nalbant, “Vi-
rüs etkisini kaybetse bile Çin bu yılın sonu-
na doğru anca 2019 yılının sonundaki haline 
gelebilir” dedi.

MOBİLYAYA 
YARIM MİLYARLIK ETKİ

Coronavirüs salgınının mobilya sektörü-
ne yansımalarının başladığını dile getiren 
Mobilya Sanayi İş Adamları Derneği (MOB-
SAD) Başkanı Nuri Gürcan, “Toplu alım he-
yetlerini Türkiye’ye getiriyoruz. Çin’de mo-
bilya ile ilgili 2 fuar olacaktı bunlar iptal oldu. 
Biz de sektör olarak farklı ülkelerden bin 
kişilik bir alım heyeti getiriyoruz” diye ko-
nuştu. Virüs sonrası çoğu firmanın hiç sa-
tış yapmadığı ülkelerden talepler gelme-
ye başlandığını aktaran Gürcan, “Alımlarını 
Çin’den yapan yabancı ülkelerin çoğu Türki-
ye’ye gelmeye başladı. Bunlar arasında dün-
yanın tüm bölgeleri olmakla birlikte Avrupa 
ağırlıkta ilerliyor” açıklamasında bulundu. 
Bunların kalıcı olmasıyla ilgili ürünlerin ka-
litesini göstereceklerini bildiren Gürcan, 

“2020 ihracat hedefimiz 4.5 milyar dolardı 
biz onun 5 milyar dolar olacağını düşünüyo-
ruz” diye konuştu.

“TURİZMCİ ÇİN AÇIĞINI 
KAPATMAYA ÇALIŞIYOR”

Duraksayan Çin pazarında tam etkile-
ri görmek için şubat sonunu bekledikleri-
ni belirten TÜROB Başkanı Müberra Eresin, 
çok büyük bir pazar ve kayıplarımızın tela-
fisi mümkün mü bilemiyoruz ancak oran-
sal olarak diğer Avrupa ülkeleri gibi Çin’e 
seyahat planlarını iptal eden turistlerden 
biz de pay alacağımızı umuyoruz” dedi. Çin-
li turistin yerine hemen Avrupalı’yı koyma-
nın kolay olmayacağını vurgulayan TÜR-
SAB Yönetim Kurulu üyesi Hamit Kuk da 
“Biz Uzakdoğu’yu tercih etmiş olan Avrupa-
lı turistin fikrini değiştirip Türkiye’ye gelme-
sini sağlayabilirsek anlamlı olur. Çinli turist-
leri de tamamen kaybetmedik. Bir ay sonra 
virüsün etkisi azalabilir ve yılı beklediğimiz 
altında 350 bin Çinli turistle de kapatabili-
riz ama 450 bin Çinli turistin yerine hemen 
Avrupalı turist koyabilmek kolay değil” dedi.

General Mobile Yönetim Kurulu Başkanı 
Sebahattin Yaman, “Bu konuda üretim alter-
natif ülkeler var sorun yaşanacağını san-
mıyorum. Yerli telefonlarda sorun çıkmaz. 
Biz de tedariğimizde alternatif ülkelerle ça-
lışıyoruz” dedi. Yaman, “Bu durum yerli tele-
fonları da olumlu etkileyebilir” diye konuştu.

KRUVAZİYERDE ROTAYI İLK 
ÇEVİREN NORWEGİAN OLDU

Coronavirüs salgını nedeniyle dev yolcu 
gemileri de rotayı Uzakdoğu’dan Akdeniz’e 
çevirdi. Bu anlamda ilk adım ise Norwegi-
an Cruise Line’dan geldi. Kruvaziyer şirketi, 
Uzakdoğu’daki seferlerini iptal ederek, 2020 
yılında Ege Ports Kuşadası Limanı’na ilave 
30 sefer ekledi.

AYAKKABIDA TALEP HIZLANDI
Coronovirüs sonrası taleplerin gelmeye 

başladığını aktaran Türkiye Ayakkabı Sa-
nayicileri Derneği (TASD) Başkanı Sabur 
Endican, “Taleplerin büyük bölümü Avrupa 
ülkelerinden geliyor. Sezonun başlamasıy-
la birlikte durumlar daha da netleşecektir. 
Avrupa özelinde fuarlarda da Türk firma-
ları olarak yer almaya çalışıyoruz” şeklin-
de konuştu.

GEMİ SİPARİŞLERİ 
TÜRKİYE’YE KAYABİLİR

Bilindiği gibi Çin, gemi inşada dünyanın 
en büyük ülkelerinden biri. Türk gemi inşa 
temsilcileri coranavirüs salgını nedeniyle 
Çin’e verilen gemi siparişlerinin Türkiye’ye 

kayabileceğine dikkat çekiyor. DEİK Asya 
Pasifik İş Konseyleri Koordinatör Başka-
nı Murat Kolbaşı, Çin’de üretimin 60 ila 120 
gün gecikmesini beklediklerini ifade ederek, 
“Bu tedarikte bir boşluk yaratacak. Bu boş-
luğu Türkiye gibi genç makine parkuruna 
sahip ülke doldurabilir. Çin’in üretimde dev-
reden çıkmasıyla Türkiye bir ivme yakala-
yabilir. Türkiye’nin de ara mamül tedariğini 
çözmesi gerekir. Bu konuda taleplerin dön-
düğünü görüyoruz. Çin’in yarattığı boşluğun 
ne kadarının Türkiye yakalayabilecek bu 
çok önemli” diye konuştu.

Oğuz Gıda Ar-Ge Müdürü Esra Karabu-
lut içecek sektöründe kullanılan ana ham-
maddelerinin üreticisinin Çin olduğunu be-
lirterek şu değerlendirmeyi yaptı: “Dünya 
pazarında özellikle içeceklerde kullanılan 
asitik düzenleyici olan sitrik asit artık sa-
dece Çin’de üretiliyor. Dünyada başka üre-
ticiler de bu alandaki üretimlerini bu ülke-
ye kaydırdı. Bu nedenle Çin dışında dünyada 
içecek sektöründeki sitrik asiti karşılaya-
cak bir fabrika bulunmuyor. Ayrıca kıvam 
artırıcılar, tatlandırıcılar da yine ana teda-
rikçi Çin. Pazarda talep çok fazla. Bunları 
karşılayacak farklı bir fabrika ve tedarik-
çi yok. O yüzden içecekte bir değişilik ya da 
alımları başka ülkeye kaydırma olmaz.”

Aroma Yönetim Kurulu Başkan Vekili 
Mahmut Atom Duruk, Çinli tüketicilerin de 
psikolojik olarak Avrupa gibi yurtdışından 
gelen malları tüketmeye başlayabileceği-
ni kaydetti. Ayrıca Çin’de üretimin durması 
ve insanların sağlık sigortalarının yapılma-
ması, gidip gelememesi nedeniyle belki bir 
kayış olabileceğini kaydetti. Bu durumu yol-
da kaza yapan bir otobüsün yolcularını alıp 
daha pahalıya taşıtmaya benzeten Duruk, 

“Bu durum artık bir şeyleri sorgulamamı-
za neden oluyor. Dolayısıyla dünya ticareti 
başka bir yere gidebilir” değerlendirmesin-
de bulundu.

“ÇİKOLATA, BİSKÜVİ İHRACATINI 
ARTIRABİLİR”

Taze ve meyve alanında Çin’in zaten Tür-
kiye’ye rakip olmadığını aktaran Türkiye 
Gıda ve İçecek Sanayii Dernekleri Federas-
yonu Başkan Vekili Rint Akyüz, özellikle çi-
kolata, şekerleme, bisküvi gibi uzun süre 
dayanan gıda ürünlerin de sektörde ihra-
cat artışlarını getirebileceğini söyledi. Bu 
tarz ürünlerde Çin yerine başka ülkelere 
kayış olabileceğini aktaran Akyüz, bu ülke-
ler arasına Türkiye’nin de eklenebileceği-
ni kaydetti. Bu durumun özellikle Ortadoğu 
pazarlarında olumlu etki göstereceğini ifa-
de eden Akyüz, “Bu pazarlarda Çin’in vere-
mediği ürünlerin ikamesini yapacağız” diye 
konuştu. Rint Akyüz, bunun dışında sipariş 
alınarak üretimi gerektiren ürünler de ise 
zaman içinde bir hareket olabileceğini ifade 
etti. Akyüz, virüsün kısa sürede bitmesi ha-
linde bile bu durumun gıda sektörüne pozi-
tif etkisinin an az 6 ay daha uzayabileceğini 
söyledi. Çin’in Türkiye için ihracat pazarı ol-
duğu kadar aynı zamanda ürünlerin getiril-
diği önemli bir ithalat pazarı olduğunu ak-
taran Akyüz, “Gıda sektöründe düzenleyici 
olarak kullanılan önemli bir ürün olan sitrik 
asiti Çin’den getiriyoruz. Çünkü Türkiye’de 
üreten üretici kalmadı. Bizim firmaların ne-
redeyse hepsi Çin’le rekabete dayanama-
yınca kapandılar ve piyasayı Çinliler ele ge-
çirmişti. Şimdi biz bu ürünü artık Çin yerine 
başka kaynaklardan temin etmek zorunda 
kalacağız” dedi.

DOSYA | CORONAVİRÜS
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A dı gibi görünüyorsa da ya-
rın bir gazlı içeceğin için-
den veya Çin tuzu diye 
bütün dünyayı sarmış 

‘monosodyum glokomat’ içinden Av-
rupa’ya, uzak batıya bir virüs akta-
rılamaz mı?

Çin’deki talebelerimizden pek iyi 
haberler gelmiyor.

Yakın zamanda Kaşıkçı geldi, çık-
tı, öldürüldü. 

Rahip Brunson tutuklandı. Ülke 
halkı yüzde 25 fakirleşti. 

Suriye, Irak, diplomatik krizler, pi-
yango, yarışmalar, aşk peşinde ko-
şan azgın yaşlılar, boş havanın pe-
şindeki zavallılar, gelin kaynanasını 
yaraladı. Uçak kazası, Elazığ depre-
mi derken iki yılımız büyük ekono-
mi kayıpları ve onlarca şehidimiz-
le geçti. 

Önceki yıllar da bundan pek fark-
lı değildi. 

Yani İllüminati’nin oyunu devam 
ediyor. 

Tabi ki sadece Ortadoğu’da…
Paris’te, Londra’da, Berlin’de, 

Washington’da, Brüksel’de, Amster-
dam’da Kopenhag’da siz hiçbir kav-
ga, bir savaş, bir çarpışma gördü-
nüz mü? Görmediyseniz demek ki 
bir düşünün diyorum, bu savaşları 
kim çıkarıyor?

En son Haber’de TV’de Endonez-
ya’da kamyon kediye çarptı vs.

Nedir bunlar, haber mi? Anlaya-
lım artık bu oyunları?

Bunlar mı gündem? Hep söylü-
yoruz, delinin biri taşı atıyor; avam-
dan akiline, okumuşuna, yetkilisine 
bütün memleket onunla uğraşıyor. 
Koca bir medeniyetten böyle sığ ve 
yoz meşguliyetlere itilmemiz, sahi 
hiç canınızı yakmıyor mu?

Bu devletin hiç mi bir ciddi devlet 
adamı, gazeteci, köşe yazarı, genel 
yayın yönetmeni yok?

Yeter artık diyemiyor?

PROF. DR. AHMET MARANKİ

Peki, tedbiren ne yapıyoruz? He-
sabını nasıl soruyoruz? Vicdan mu-
hasebesi yapıyor muyuz?

Verilen emirleri yazıp, haberini 
yapıp, havanda su dövmeye devam…

ZULÜM YILLAR EVVEL 
BAŞLADI

Bu virüsün yedi göbek ataları yıl-
lardır atılıyor ya bu memlekete. Bir 
anda kıyamet kopmuş, gülistandan 
viraneye dönmüşüz gibi hayret edi-
liyor bir de…

Hakikâten hayret!
Mümbit topraklarımız 60 yıldır 

DDT’lerle, böcek öldürücülerle, zi-
rai ilâçlarla, sentetik gübrelerle ze-
hirlenmiyor gibi ‘ilk defa karşılaş-
tığımız’ mikroplarla savaşıyoruz; 
uzaktan bile!

Küresel ısınmayı değil ‘zihinleri’ 
engelleyen karanlık eller, uçaklar-
la havayı, suyu, toprağı, ağır metal-
lerle, toksik maddelerle spreylemi-
yor sanki. Bize ait dahi olmayan ilâç 
tröstlerinin zehirleri, tıbbi atıkları 
sulara, toprağa karıştırılmıyor gibi…

200 balık türümüzün 150’si yok 
olurken, uluslararası firmalar de-
nizlerimizi çöplük olarak kullan-
mıyor tabi… Maalesef hepsini bu 
ülkede deniyorlar, hem de yönetici-
lerimizin gözüne baka baka…

VİRÜS MÜ, SOSYO-
EKONOMİK HAREKÂT MI?

Çin, virüs salgınından sonra üre-
tim ve ticaret hacminin azalmasıy-
la 15 günde en az 1.5 trilyon dolar za-
rar etti. İlâç, aşı, maske, avadanlık 
harcamaları da var. Dünyada bu öl-
çekte herhangi bir hadiseyi rastge-
le bir savaş olarak değerlendirmek 
asla mümkün değildir. Dünyayı ida-
re edenler depopülasyonu 100 yıl-
dır yapıyor. Gıda terörü, ilâç terörü, 
elektromanyetik terör, dil-kültür-i-
nanç tahrifi ve dezenformasyonu 
araçlarıyla tam bir soykırım ger-
çekleştiriyor. 

BİLİM-FEN HÜRRİYETİ
Bir ışık olarak gördüğümüz tersi-

ne beyin göçü, yazılım başta olmak 
üzere üretim temelli özgürlük, bizi 
2023 ve sonrasına yurtdışına göç 
engellenmezse nasıl olacak?

DEĞİŞİM VE DÖNÜŞÜM 
AMA NASIL?

Havuzun dibi delik olmamalı. Dev-
letin umutla beklenen radikal deği-
şimleri etkin uygulayabilmesi için, 
toplumsal yozlaşmaya mâni olması 
gerek. Topluma öncülük eden kamu 
kurum ve kuruluşları, medya baş-
ta olmak üzere ‘çürümüş zihniyet-
lerin’ narkozladığı, avamından âli-

VİRÜSLERE TEDBİR, PEKİ 
İÇİMİZDEKİ ‘ANTİ’ VİRÜSLERE?

Çin, virüs salgınından sonra üretim ve ticaret hacminin azalmasıyla 15 günde 
en az 1.5 trilyon dolar zarar etti. İlâç, aşı, maske, avadanlık harcamaları 
da var. Dünyada bu ölçekte herhangi bir hadiseyi rastgele bir savaş olarak 
değerlendirmek asla mümkün değil.

ANALİZ

mine toplumun her kesimindeki algı 
yönetimlerine, uyuşturucu ve sağ-
lık sistemimizi temelden bozuk ya-
kıp yıkan, bizi hastane, hapishane ve 
delihane kapılarına gönderen ha-
berlere, yazılı ve görsel yayın ve rek-
lâmlara set çekilmelidir. 

Tabi işin ilâhi yönü de var. Cennet 
öyle ucuz değil. Başta karar alıcılar 
olmak üzere toplumu ifsad edenle-
re, uyuşturup-ayrıştırıp bölenlere, 
yok edenlere Allah hesap soracak 
ve sorsun.

Futbol-Fiesta-Fuhuş döngüsünde 
memleketi uçuruma sürükleyenle-
re karşı O’nun da bir planı var elbet. 

CUMHURBAŞKANIMIZ GİBİ 
‘İŞ GÖRMEK’ GEREK

Yıllardır, kısıtlı potansiyellerine 
rağmen lâfla peynir gemisi yürüten-
lere inat, her gün başka bir açılışta 
Sayın Tayyip Erdoğan ve bakanla-
rından Sanayi, Ticaret, Tarım, İçiş-
leri, Dışişleri, Milli Savunma bir gay-
ret içinde. 

Diğerlerine yorum yapmak iste-

miyorum. 
Avrupa’ya mühür vurduk. 
Kan tükürüp kızılcık şurubu içtik.
Biz de milletimize, devletimize ve 

insanlığa faydalı olabilmek adına, 
hakikâten Türkiye’de ve Avrupa’da 
‘deveye hendek atlatıp’ çok bekle-
nen yurtdışı hamlemizi yaptık. 

Gurbetçilerimizi ve Avrupa insa-
nını kâinat şifahanesi ile buluştura-
cak yüzlerce ürünümüzle, Maranki 
GMBH şirketlerini Almanya Frank-
furt’ta hizmete açtık. 

İnşallah ülkemize milyonlarca 
dolar döviz kazandıracağız.

Bakanlarımızdan destek bekli-
yoruz.

Bugüne kadar insanlığın hizme-
tine olan her projeye, davete icabet 
ettik. Bundan sonra da, başta dev-
let idarecileri ve toplumda nüfuzu 
olanların iltifatıyla marifet sunma-
ya, tüm birikimimizle Devletin “yer-
leşik düzeninin ilim ve devlet adam-
ları engellemezse” hizmete devam. 

Yoksa beyin göçüne devam di-
yoruz.
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2018 Mart ayında başlayan ABD-Çin 
ticaret savaşları, 15 Ocak 2020’de FAZ 1 
anlaşması ile resmen kesildi. Daha önce 
de sözlü ve 11 Ekim 2019’da yazılı olarak 
anlaşmalar yapılmıştı. Hatta ‘1. Aşama’ 
anlaşması denilen yazılı metne Çin Dev-
let Başkanı Yardımcısı Liu He ve ABD 
Başkanı Donald Trump imza koyarken 
Trump; anlaşma kapsamında Çin tara-
fının ABD’den yılda 40-50 milyar dolarlık 
tarım ürünü ithal etmeyi, fikri mülkiyet 
haklarına koruma getirmeyi ve finan-
sal hizmetler ile döviz kuru konusunda 
ödünler vermeyi kabul ettiğini ifade et-
mişti. Şurası bir gerçek ki, ABD istediği-
ni kısmen de olsa aldı: 2018’de 420 mil-
yar dolara yükselen iki ülke ticaret açığı, 
2019 yılında % 18 azalarak 345 milyar 
dolara geriledi. 

2019 yılında global borsalar tari-
hinin en iyi yıllarından birini yaşadı. 
MSCI Dünya Endeksi % 25.2 yükselirken, 
ABD’de S&P500 % 28.9, Almanya’da DAX 
% 25.5 yükselmiş, Türkiye’de ise BIST 
100 Endeksi de yılı % 25.4 artışla kapat-
mıştı. Oysa dünya ekonomisi son 10 yılın 
en yavaş büyüme hızına düşmüştü. ABD 
ve Çin dışında ciddi anlamda büyüyen 
ekonomi yok gibiydi. 

2020’nin ilk ayında bankalar önder-
liğindeki BIST 100 Endeksi % 4.1 daha 
yükselerek TL bazlı yeni rekorlar kır-
dı. Ancak aynı ay MSCI Gelişmekte Olan 
Ülke Endeksi % 4.7 düşerken MSCI Dün-
ya Endeksi % 0.7 düştü. ABD S&P 500 En-
deksi ise sadece % 0.2 geriledi. Şubatın 
ilk yarısında ise ABD’de S&P 500, Nas-
daq ve Dow Jones endeksleri rekorları-
nı yenileyerek ilerledi. Gerçi sadece ABD 
demek yanlış olur. Almanya’da DAX, İs-
viçre’de SMI ve Kanada’da TSX Endek-
si diğer tüm zamanların en yükseğine 
çıkan borsalar oldular. Böylece “Ocak 
ayında hafif gerileyen global borsalar 
Şubat ayıyla beraber gaza basarak eski 
zirvelerini geçti” diyebiliriz. 

ABD, Avrupa ve Çin merkez bankala-
rının para dağıtmaya devam etmesi ile 
hem ucuz maliyet hem kolay ulaşılabi-
lir kaynağa kavuşan piyasaların hisseye 
yönelimi ile yeni rekorların kırılacağı ge-
çen yıldan belliydi. 2020 başında ortaya 
çıkan ABD-İran krizi, Libya iç savaşı, Su-

YUNUS KAYA

Alnus Yatırım Menkul
Değerler AŞ Araştırma Müdürü

ÇİN’DE HAREKETLİ ZAMANLAR

riye’de artan tansiyon ve Çin’de yeni vi-
rüs salgını gibi olaylar piyasaları etkile-
medi. 2020’ye başlarken Çin’de bir grip 
türü gündeme geldi. Hastalardan alınan 
örneklerin incelenmesi sonucunda has-
talığa neden olan virüsün SARS (2002) 
ve MERS (2012) gibi Coronavirus ailesin-
den olduğu anlaşılmış ve virusa Yeni Co-
ronavirus 2019 (2019-nCoV) adı verildi. 
Sonradan ismi “Covid-19” oldu. Virüs’ün 
ortaya çıkış hikayesi ise net değil.

Çin’in verileri gizlemesi nedeniyle 
Dünya Sağlık Örgütü DSÖ acil durum 
ilanını 29 Ocak’ta ancak yapabildi. DSÖ) 
Genel Direktörü Ghebreyesus, virüse 
karşı geliştirilecek ilk aşının da 18 ayda 
tamamlanabileceği bilgisini paylaştı. Bu 
önemli. Çünkü dünya ticaretinde ciddi 
payı olan Çin, tedarik zincirini aksatma 
ve dolayısıyla tüm dünyada yavaşlama-
ya neden olabilir. 2004 yılında Türki-
ye’nin Çin’den ithalatı 4.5 milyar dolar 
iken Çin’in toplam ihracatı içinde payı-
mız % 0.7 idi. Türkiye’nin Çin’den ithala-
tı 2011’de ilk kez 20 milyar doları aşmış, 
2015’de 24.8 milyar dolara ulaşmıştır 
ki o yıl Çin’in toplam ihracatında Türki-
ye’nin payı % 1.08 olmuştur. 8 yıl boyun-
ca 20-25 milyar dolar arasında seyre-
den ithalatımız 2018’de 20.7 milyar dolar 

iken 2019’da 18.5 milyar dolara gerile-
miştir. Tabi, Çin’e karşı büyük açık ver-
diğimizi söylememize gerek yok. Ancak 
dünyanın geneli Çin’in büyük yükselişi 
ile ondan ithalatını artırmıştır. 

Türkiye’nin Çin’den ithalatın önem-
li bir bölümünü yatırım ve ara malları 
(3/4’ünü), geri kalanını ise tüketim mal-
ları oluşturmaktadır ki örneğin 2018 ve-
rilerine göre 2 milyar dolar telefon ithal 
etmişiz. Çin, kendi nüfusunun % 30’unu 
karantina altına almış durumda. Diğer 
şehirlerde de tedbirler üst düzeyde. Çin, 
kendi içinde tecrite giderken dünya da 
Çin’i tecrit ediyor. Havayolu ulaşımını 
çoğu ülke durdurdu. 

Moody’s “Çin’in büyüme beklentileri-
ne yönelik aşağı yönlü risklerin artma-
sı nedeniyle, global olarak ekonomiler-
de yansıması olacaktır” derken “uzayan 
virüs salgını tedarik zincirlerini boza-
bilir, emtia fiyatlarındaki gerilemenin 
uzaması ciddi ikincil ekonomik etkilere 
sebep olabilir” dedi. Salgının küresel te-
darik zincirinde sıkıntı yaratmaya baş-
lamasıyla ilgili olarak İlkin Nissan, Ja-
ponya Kyushu ve Rusya Petersburg 
fabrikalarına, Hyundai Kore’deki fabri-
kalarına Çin’den mal temin edemediği 
için üretimi durdurma kararı alacağını 
açıkladı. Türkiye’de otomobil üretimin-
de yerlilik oranı % 63ü geçen araç yok. 
Bu konuda en düşük yerlilik % 30 ile 
Honda’ya ait. 2021’de Türkiye üretimini 
durduracağını açıklayan Honda dışında, 
diğer otomotivcilerin de Uzakdoğu’dan 
gelen parçalar konusundaki tedarik 
zincirleri ve stokları önem kazanmış 
durumda. Virüsün Çin ekonomisinde 
yaratacağı daralmanın dünyaya etki-
sini araştıran ING, Çin ekonomisindeki 
% 1’lik daralmadan olumlu etkilenecek 
tek ülkenin % 0.1 artışla Türkiye olaca-
ğını hesapladı. Çin’in dünyada en büyük 
ihracatçı konumunda olduğu bazı alan-
larda da Türkiye’nin öne çıkabileceği 
belirtiliyor. Özellikle tekstil, mobilya, de-
mir-çelik ve meyve-sebze sektörlerinde 
talebin Türkiye’ye kayabileceği vurgu-
lanıyor. Örneğin tekstil ve ayakkabıda 2 
milyar dolarlık bir talebin ülkemize kay-
ması bekleniyor. Bakalım süreç nasıl de-
vam edecek.

Çin, kendi nüfusunun yüzde 30’unu karantina altına almış durumda. Diğer 
şehirlerde de tedbirler üst düzeyde. Çin, kendi içinde tecrite giderken 
dünya da Çin’i tecrit ediyor. Havayolu ulaşımını çoğu ülke durdurdu. 

UZMAN GÖZÜYLE

TURKCELL 2019’DA 1,5 MİLYON
FATURALI ABONE KAZANDI

Turkcell Grubu, 2019 yılında gelirlerini bir önceki yıla kıyasla yüzde 18,1 artışla 25,1 milyar 
TL’ye yükselterek gelir rekoru kırdı. FAVÖK’ünü yüzde 18,6 artırarak 10,4 milyar TL’ye 

çıkaran şirketin FAVÖK marjı yüzde 41,5, FVÖK marjı ise yüzde 21,4 oldu. 

T urkcell, 25’inci yılını kutladığı 
2019’u rekorlarla dolu finansal 
ve operasyonel sonuçlarla kapat-
tı. 2019’da güçlü büyümesini sür-

düren Turkcell Grubu’nun konsolide baz-
da toplam geliri bir önceki yıla kıyasla yüzde 
18,1 oranında artışla 25,1 milyar TL’ye ulaştı. 
Turkcell Grubu’nun FAVÖK’ü yüzde 18,6 ar-
tışla 10,4 milyar TL’ye yükselirken, FAVÖK 
marjı yüzde 41,5’e FVÖK marjı ise yüzde 
21,4’e çıktı. Şirketin 2019 net kârı bir önce-
ki yıla göre yüzde 61 oranında artarak tüm 
zamanların en yüksek miktarı olan 3,2 mil-
yar TL’ye ulaştı. Turkcell bu sonuçlarla 2019 
yılı için yatırımcılarına vaat ettiği tüm he-
deflerin üzerinde bir performans sergile-
miş oldu.

Turkcell Genel Müdürü Murat Erkan, 
“Turkcell olarak, çeyrek asırlık birikimimiz-
le müşterilerimizin hayatına değer katma-
ya ve yenilikçi çözümler sunmaya devam et-
tiğimiz 2019 yılını rekor sonuçlarla kapattık. 
25’inci yılımızda açıkladığımız finansal so-
nuçlarımızla rakiplerimizle aramızdaki far-
kı açmaya devam ediyoruz. Müşteriye bakış 
açımızı her alanda yeniden tanımladığımız 
stratejimizin başarısını 2019’da 1,5 milyon 
yeni faturalı müşteri kazanarak ispatlamış 
olduk. Yine 2019, Turkcell için tüm zaman-
ların en yüksek gelir ve kârını elde ettiğimiz 
yıl oldu. Tüm bunlara ek olarak güçlü ARPU 
artışımız da sağlıklı büyüdüğümüzün gös-
tergesi” dedi.

TOPLAM ENTEGRE TELEKOM 
SEKTÖRÜ OYUNCULARI 
ARASINDA LİDER

Turkcell’in 2019’da hedeflerini aşarak bü-
yümeyi sürdürdüğünü belirten Murat Er-
kan, “Sahip olduğumuz güçlü altyapımız ve 
benzersiz servislerimiz sayesinde 2019’da 
toplam ciroda ve büyümede mobil ve sabit 
olmak üzere entegre telekom sektöründe li-
derliğimizi perçinlemenin gururunu yaşıyo-
ruz. Bir önceki yıl en yakın rakibimizle ara-

mızdaki ciro farkı yüzde 4 iken 2019’da bunu 
yüzde 6,3’e çıkardık. Bunun en önemli nede-
ni 2019 yılında müşterimizi odağımıza alan 
stratejiyi uygulamamız oldu. Elde ettiğimiz 
sonuçlar bu stratejimizin doğruluğunu ka-
nıtlıyor. Önümüzdeki dönemde dijital servis-
lerimiz, kurumsal çözümlerimiz ve tech-fin 
alanındaki hizmetlerimiz ile büyümeye de-
vam edeceğiz” şeklinde konuştu. 

2019’un Kasım ayında gelecek üç yıllık he-
deflerini Londra’da yatırımcılar ile paylaşan 
Turkcell, 2020’de yüzde 13-16 aralığında ge-
lir büyümesi, yüzde 39-42 aralığında FAVÖK 
marjı, yüzde 18-21 aralığında FVÖK marjı he-
defliyor. 

1,5 MİLYON 
YENİ FATURALI MÜŞTERİ

Turkcell’in müşteri yaklaşımını tüm iş sü-
reçlerine ve geliştirdiği teknolojilere yay-
dığını hatırlatan Murat Erkan, “Bizim en 
değerli varlığımız müşterimiz. O nedenle on-
ların memnuniyeti bizim en önemli kriteri-
miz. 2019’da Turkcell’in tavsiye edilme oran-
larında rakipleri ile arasındaki farkı açmış 
olması müşterilerimizin de Turkcell’in yap-
tıklarından memnun olduğunu gösteriyor. 
Bu memnuniyetin karşılığını faturalı müş-
teri sayımızı 1,5 milyon artırarak aldık. Bu 
artış faturalı abone sayısında son 10 yılın 
rekoru. Böylece mobil tarafta faturalı abo-
nelerimizin oranı da yüzde 62’ye çıkmış 
oldu. 2020’de de müşterilerimiz için uygun 
teklifler ve yenilikçi servisler geliştirmeye 
devam edeceğiz” dedi.

Turkcell Genel Müdürü Murat Erkan, “Bizim en değerli varlığımız müşterimiz. O nedenle onların memnuniyeti 
bizim en önemli kriterimiz. 2019’da Turkcell’in tavsiye edilme oranlarında rakipleri ile arasındaki farkı açmış 
olması müşterilerimizin de Turkcell’in yaptıklarından memnun olduğunu gösteriyor” dedi.

TURKCELL | HABER
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“ŞEFKATLİ 
CEO’LAR 
FARK 

YARATACAK”
Egon Zehnder Kıdemli Ortağı Murat Yeşildere: 

“Türkiye’de halen güçlü superman CEO’ları görmeye devam 
ediyoruz ama gelecekte fark yaratanlar şefkatli CEO’lar 

olacak. Şefkatli liderlere ihtiyaç arttı ve bence artmaya da 
devam edecek.”

ÖZEL RÖPORTAJ: SİNAN SAYGI

“Gençlerin ne eğitimi aldıkları kadar, 
nerede eğitim aldıkları, yanlarında 
kimler olduğu, kimden öğrendikleri 
de büyük önem taşıyor. Unutmayalım 
ki, özellikle üniversiteler ve diğer 
birçok eğitim kurumu ‘öğrenmeyi 
öğrendiğimiz’ yerler.”

EGON ZEHNDER KIDEMLİ ORTAĞI 
MURAT YEŞİLDERE:

SÖYLEŞİ | MURAT YEŞİLDERE

Y önetim Danışmanlığı firması 
Egon Zehnder, organizasyonlar-
da kritik rollerde görev yapan 
yöneticilerin bulunması, değer-

lendirilmesi, geliştirilmesi, ödüllendirilme-
si ve ücretlendirilmesi konularında danış-
manlık hizmeti veriyor. Ekim 2000’de Egon 
Zehnder’e katılarak şirketin en genç yöne-
tici ortaklarından birisi olan Murat Yeşil-
dere, Türkiye’nin yanı sıra bölge coğrafya-
sında, farklı ülkelerde üst düzey stratejik 
yönetici atamaları, yetkinlik değerlendir-
me ve geliştirme projelerinde, yönetim ku-
rulu atamalarında lider rol üstleniyor. Eko-
vitrin olarak, Egon Zehnder Kıdemli Ortağı 
Murat Yeşildere ile iş dünyasında öngörü-
len değişimleri, geçerli olacak trendleri, di-
jitalleşmeyi ve Egon Zehnder olarak hedef-
lerini konuştuk.

Kısaca kendinizi tanıtabilir misiniz? İş 
dünyasına ne zaman ve nasıl atıldınız?

İstanbul’da doğdum; ilkokulu Maçka İl-
kokulu’nda, ortaokul ve liseyi ise Nişantaşı 
Anadolu Lisesi’nde tamamladım. Lise yılla-
rında hayalini kurduğum endüstri mühen-
disliğinde eğitim görüp, Boğaziçi Üniver-

sitesi Endüstri Mühendisliği bölümünden 
mezun oldum. Üniversite hayatım boyun-
ca part-time işlerde çalıştım, özel ders ver-
dim. Lisans eğitimi ardından Manchester 
Üniversitesi UMIST (University of Manc-
hester Institute of Science and Techno-
logy)’de İşletme Ekonomisi dalında yüksek 
lisans derecesini aldım. 

Profesyonel kariyerin ilk döneminde en-
düstri mühendisliği eğitimimdeki tek bir 
dersin (Mühendislik Ekonomisi) nimetle-
rini sonuna kadar zorlayarak, finansal ki-
ralama sektöründe başlayan kariyerimi, 
Philip Morris, GSD Holding ve GSD Yatırım 
Bankası’nda Hazine ve Fon Yönetimi ko-
nularında yönetici roller alarak devam et-
tirdim. 1990’lı yılların ikinci yarısından iti-
baren farklı yayın organlarında süreli 
yazmaya başladım. Hayatımın en önemli 
kararlarından birisini Ekim 2000’de, yöne-
tim danışmanlığı firması Egon Zehnder’e 
katılarak verdim. Egon Zehnder’in en genç 
yönetici ortaklarından birisi olarak seçil-
dim; Türkiye’nin yanı sıra bölge coğrafya-
sında, farklı ülkelerde üst düzey stratejik 
yönetici atamaları, yetkinlik değerlendir-
me ve geliştirme projelerinde, yönetim ku-
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rulu atamalarında lider rol üstlendim. Her 
yıl ortalama bine yakın mülakat yaparak, 
farklı geçmiş ve profile sahip liderleri ta-
nıma imkanını yakaladım; her yeni müla-
kat ile zihnimdeki mozaiğin renklerine yeni 
tonlar ekledi. 

Son dönemde yönetimde çeşitliliğin ve 
toplumsal cinsiyet eşitliğinin sağlanma-
sı konularında gayret gösteriyorum; halka 
açık şirketlerde kadın yönetim kurulu üye-
lerinin sayısının artırılması (BKD-Bağımsız 
Kadın Direktörler ve yüzde 30 Kulübü Tür-
kiye insiyatifi), kadın yöneticilerin yönetim 
kuruluna mentorluk alarak hazırlanma-
sı (Yönetim Kurulu’nda Kadın) ve profesyo-
nel iş kadınlarının yönetimde etkinliğinin 
artması (PWN Türkiye) alanlarında farklı 
insiyatiflere destek veriyorum. Son olarak 
da 40 erkeğin bir araya gelerek, toplumsal 
cinsiyet eşitliğini erkek farkındalığını artı-
rarak sağlamak amacıyla kurulan Yanın-
dayız Derneği’nin hem kurucuları arasında 
yer aldım, hem de kurucu yönetim kuru-
lunda görev yapıyorum.

2020’de iş dünyasında öngörülen deği-
şimler ve trendlerden bahseder misiniz?

Türkiye’de halen güçlü superman 
CEO’ları görmeye devam ediyoruz ama ge-
lecekte fark yaratanlar şefkatli CEO’lar ola-
cak. Şefkatli liderlere ihtiyaç arttı ve bence 
artmaya da devam edecek. Aslında şefka-
tin içeriğinde öncelikle empati yapmak, her 
konuda kendimizi karşı tarafın yerine koy-
mak var. Şefkatin tanımı orada da bitmiyor, 
daha da ileri giderek, zor durumlarda kar-
şı tarafın sıkıntılarını çözebilmesi için ona 
bir şekilde destek olmaya kadar uzanıyor. 
Bunu yapma konusunda da kadınlar, er-
kek dünyasındaki o daha hırslı ve agresif 
yapıdan kendilerini daha rahat arındırabi-
liyorlar. Yani kadınlar şefkatli liderliği gös-
terme konusunda daha şanslılar, doğal bir 
refleksleri var diyebiliriz. Bu da önümüzde-
ki yıllarda bize daha fazla kadın yöneticinin 
çalışmaya hayatında fark yaratmak için 
tercih edileceğini gösteriyor.

Kadının ekonomiye ve iş hayatına katı-
lımı konusunda ise önümüzdeki dönemde 
artış olacağını öngörüyorum. Her ne kadar 
Türkiye’de okuma yazma bilmeyen 2 mil-
yon kadın olsa da öğrenim oranı arttıkça 
bir şeyler değişecek. 

Yönetim kademesine gelirsek… Bu konu-
daki farkındalık arttığı için yönetim kuru-
lu seviyesinde de icraatta da daha fazla ka-
dın göreceğiz. 

Geleceğin meslekleri sizce neler ola-
cak? 

Yapay Zeka (AI), Mobil uygulamalar (App), 
Veri Bilimi, Robotlar, 3-D Yazıcılar, Web Ta-
sarımı, Giyilebilir Teknoloji, Network Yöne-
timi, Cloud (Bulut), Biyomedikal ve Bilgi Gü-
venliği önümüzdeki dönemde bilgi, tecrübe 
ve yetkinlik talebi artacak alanlar. Bunların 
yanında gözükür geleceğe baktığımızda tıp, 
hukuk ve teknolojiyi içinde barındıran her 
türlü mühendislik dalına yönelik talebin de 
devam edeceğine inanıyorum.

Geleceğin dünyasında gençlerin eğiti-
minde hangi kriterler etkili olacak?

Ülkemizdeki genel üniversite mezuni-
yeti ve diploma elde etmeyle ilgili arzunun 
değişmesinin önemli olacağını düşünüyo-
rum. Bu alanda toplumun beklentilerinin 
yönetilmesini şart görüyorum. Gençlerin 
ne eğitimi aldıkları kadar, nerede eğitim al-
dıkları, yanlarında kimler olduğu, kimden 
öğrendikleri de büyük önem taşıyor. Unut-
mayalım ki, özellikle üniversiteler ve diğer 
birçok eğitim kurumu ‘öğrenmeyi öğrendi-
ğimiz’ yerler.

Hangi dallarda çalı-
şanların uzmanlıklarını 
derinleştirmesi, mesle-
ki bilgi ve beceri gelişimi 
açısından büyük değer ta-
şıyabilir?

Özellikle mesleki eğiti-
min, yüksekokul ve mes-
leki liseler üzerinden 
yaygınlaşması da çok de-
ğerli olacak. Üniversite dip-
lomasının değil de, kalite-
li eğitimin, bilgi ve yetkinliği 
iş, hatta daha da önemli-
si umut anlamına geldiğini 
toplumun ve özellikle genç-
lerin anlaması çok değerli 
bir kazanım olacak. 

“DİL EĞİTİMİNE 
ÖNEM VERİLMELİ”

Geleceğin dünyasında yeni gözde ya-
bancı diller hangileri olacak?

En az bilgi/fonksiyon gelişimine yönelik 
eğitimler kadar, dil eğitimine de önem ve-
rilmeli. Özellikle Çince, Rusça, Arapça ve 
İspanyolca dillerine hakimiyetin geleceğin 
dünyasında büyük fayda sağlayacağını ön 
görüyorum.

‘Eyvah CEO Doğuruyor’ adlı kitabınızda 
özetle hangi düşünceleri anlatıyorsunuz?

Toplumsal cinsiyet eşitliğini ele aldığım 
kitap, benim yaklaşık 20 yıllık çabamın, me-
rakımın, tutkumun sonucunda ortaya çık-

tı. Kitabı okuyan herkesin, 
toplumsal cinsiyet eşitliği 
konusunda çarpıcı yaşan-
mış hikayelerden beslene-
ceğine inanıyorum. Hayatın 
farklı alanlarında kadınla-
rın yaşadığı durumlar, top-
lumsal cinsiyet eşitliği ko-
nusunda atılması gereken 
adımların ne kadar önem-
li ve ivedi olduğunu gös-

teriyor. Kitaba ismini veren Marissa Ma-
yer’in başına gelen yaşanmış hikayeden 
başlayarak, kadınların iş hayatında karşı-
laştığı durumların zaman zaman ders, za-
man zaman da ilham verici olduğunu dü-
şünüyorum. 

Dijitalleşmenin geleceğini ve topluma 
olan etkilerini nasıl değerlendiriyorsu-
nuz?

Teknolojinin gelişmesi, internet ve mobil 
kapsama alanlarının büyümesi bilgiye ula-
şımı kolaylaştırıyor, ulaşım maliyetini dü-
şürüyor. Başta Yapay Zeka (AI), Mobil uy-
gulamalar (App), Veri Bilimi, Robotlar, 3-D 
Yazıcılar, Web Tasarımı, Giyilebilir Teknolo-
ji, Network Yönetimi, Cloud (Bulut), Biyome-

dikal ve Bilgi Güvenliği gibi konular olmak 
üzere yeni çalışma alanlarında çalışanla-
rın uzmanlıklarını derinleştirmesi mesleki 
bilgi ve beceri gelişimi açısından büyük de-
ğer taşıyacak. Bu çerçevede de sadece sı-
nıf eğitimleri ya da kitaplar değil, etkileşimi 
giderek artan online eğitimler büyük fayda 
sağlayacak. 

Üst düzey yönetici araştırma şirketi 
Egon Zehnder olarak verdiğiniz hizmet-
lerden ve yaptığınız çalışmalardan bah-
seder misiniz?

Egon Zehnder organizasyonlarda kri-
tik rollerde görev yapan yöneticilerin bu-
lunması, değerlendirilmesi, geliştirilmesi, 
ödüllendirilmesi, ücretlendirilmesi konula-
rında danışmanlık veriyor. Özellikle de CEO 
ve CEO’ya bağlı görev yapan roller ile yöne-
tim kurulu seviyesinde faaliyet gösteriyor. 

Son olarak eklemek istedikleriniz var 
mı?

Her sabah kalktığımızda, değiştirmek is-
tediğimiz küçük-büyük her şey için #Bu-
günDeğilseNeZaman ve #BenDeğilsemKim 
sorularını kendime soruyorum. Herkese 
de tavsiye ederim.

“Hayatımın en önemli kararlarından birisini Ekim 
2000’de, yönetim danışmanlığı firması Egon 

Zehnder’e katılarak verdim. Egon Zehnder’in en 
genç yönetici ortaklarından birisi olarak seçildim. 
Türkiye’nin yanı sıra bölge coğrafyasında, farklı 
ülkelerde üst düzey stratejik yönetici atamaları, 

yetkinlik değerlendirme ve geliştirme projelerinde, 
yönetim kurulu atamalarında lider rol üstlendim.”

SÖYLEŞİ | MURAT YEŞİLDERE
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GELECEK NESİLLERE 
BIRAKABİLECEĞİMİZ EN 

GÜZEL MİRAS BAKLİYAT

DEMİRÖREN HOLDİNG 
TOTAL VE M OİL’İ 

OYAK’A DEVRETTİ

Gelecek nesillerin sağlıklı beslenebilmeleri için bırakabileceğimiz en güzel mirasın bakliyat 
olduğunu söyleyen Reis Gıda Yönetim Kurulu Başkanı Mehmet Reis, baklagillerin çevre dostu 

ve sağlık açısından temel bir besin maddesi olduğuna dikkat çekti. 

OYAK Grubu, Güzel Enerji (TOTAL Oil Türkiye) ve M Oil’i Demirören Holding’den devralmak 
üzere Rekabet Kurulu’na başvuru yaptı.

R eis Gıda Yönetim Kurulu Başka-
nı Mehmet Reis, baklagillerin çev-
re dostu ve sağlık açısından temel 
bir besin maddesi olduğunu söyle-

yerek, gelecek nesillerin sağlıklı beslenebil-
meleri için bırakabileceğimiz en güzel mira-
sın bakliyat olduğunu ifade etti. Türkiye’nin 
girişimleri ile Birleşmiş Milletler’e bağlı Gıda 
ve Tarım Örgütü (FAO) tarafından bakliyatın 
öneminin anlatılması ve bu konuda farkın-
dalığın artırılması için 2016 yılının ‘Uluslara-
rası Bakliyat Yılı’ ilan edildiğini ve her yıl 10 
Şubat tarihinde kutlanması kararı alındığını 
belirten Mehmet Reis, 

“Asırlardır tarım ülkesi olarak bilinen 
Türkiye, dünyadaki endemik türlerin çoğu-
nu topraklarında barındırması, buğday, bak-
liyat gibi ürünlerin anavatanı olması bakı-
mından çok önemli bir ülke konumunda. 

Bakliyatlar lifli yapıları ve içerdiği hay-
vansal olmayan proteinlerle insan sağlığı ve 
obeziteyi önleme açısından oldukça önem-
li yer tutar. Bunun yanında çevreye olan kat-
kısıyla toprağı besler. Artan dünya nüfusuyla 
birlikte, gıda ihtiyacı da her geçen gün artı-

yor. Birleşmiş Milletler’ in son verilerine göre 
dünya da açlık çekenlerin sayısı 821 milyonu 
geçti. Her ülkenin kendi topraklarında, stra-
tejik olan ürünlerinde, iç tüketimini karşıla-
yacak kadar tarım üretimini yapması o ül-
kenin gıda güvenliği açısından önemli. 2050 
yılında 10 milyara ulaşması beklenen dün-

ya nüfusunu doyurmak için tarımın ve gıda 
üretiminin, iklim, ekosistem ve suya olan et-
kileri azaltılmak zorunda” dedi.

“YERLİ ÜRETİM TEŞVİK EDİLMELİ”
Ekonomide sürdürülebilir büyümenin 

sağlanması ve sağlıklı yaşam için yerli üre-
timin teşvik edilmesi gerektiğini ifade eden 
Mehmet Reis, “Tarımın yükünü omuzlayan 
kadınlarımızın yanında olmak bununla be-
raber sürdürülebilir tarımın destekçisi ol-
mak adına ‘Bakliyat Köyü’ projemizin ilkini 
Bolu’nun Çamyayla köyündeki kadınlarımı-
zın oluşturduğu kooperatifle başlattık. Üreti-
len ürünlerin Reis markasıyla değer bulaca-
ğı aynı zamanda çiftçinin de ticari kaygıdan 
uzak kalmasıyla üretimde sürdürülebilirlik 
amaçlanıyor. Diğer bölgeler için de görüş-
meler halindeyiz. Bizlerin tarım sektörün-
de atmış olduğu adımlar sürdürülebilir üre-
timi yaşatmak adına. Çiftçinin toprağını terk 
etmemesi, genç neslin tarım ve hayvancılı-
ğa olan ilgisinin artması adına adımlarımızı 
atmaya devam edeceğiz. Tarımsal üretimde 
teknoloji ve dijitalleşmenin yaygınlaştırılma-
sı gerekiyor. Atalık tohumlarımızı yaşatmak 
adına ülkemizin her bölgesinden gelen üreti-
cilerle deneyim ve tecrübe paylaşımlarımda, 
o üreticilerin gözlerindeki ışık bizleri heye-
canlandırıyor, Reis olarak üzerimize düşen 
sorumlulukların bilinciyle çalışmalarımızı 
sürdürüyoruz” diye konuştu.

T ürkiye’nin en büyük meslek emek-
lilik fonlarından OYAK, Güzel Ener-
ji (TOTAL Oil Türkiye) ve M Oil’i 
Demirören Holding’den devraldı. 

OYAK’tan satın alma için yapılan açıklamada, 
şu ifadelere yer verildi: “Mevcut faaliyet alan-
ları dışında yeni fırsatları titizlikle değerlen-
diren ve yatırım yaptığı sektörlerde hızla iler-
leyen OYAK, Güzel Enerji (TOTAL Oil Türkiye) 
ve M Oil’i Demirören Holding’den devralmak 
üzere Rekabet Kurulu’na başvuru yapmıştır. 

Türkiye’nin en büyük mesleki emeklilik fonu 
OYAK, faaliyette olduğu sektörlerle entegre 
büyüyebilecek alanlarda konumlanma poli-
tikası doğrultusunda, Güzel Enerji ve M Oil’in 
ticari karlılığını, rekabetçi gücünü ve yarattı-
ğı katma değeri daha da artıracak olup; sür-
dürülebilir büyüme adımları atmaya devam 
etmektedir. Enerji sektöründeki dönüşümü 
ve potansiyeli öngören OYAK; tüpgaz, otogaz, 
dökmegaz pazarının öncü şirketi Milangaz’ı 
satın almak amacıyla Demirören Holding ile 

görüşmelere devam etmektedir. OYAK, 30’un 
üzerinde ana sektörü doğrudan etkileyen ve 
yaklaşık 150 bin kişiye doğrudan istihdam 
sağlayan akaryakıt ve otogaz sektörünün bü-
yük oyuncularından biri olmayı hedeflemek-
tedir. Üyelerine ayrıcalıklı ve avantajı hizmet 
sunma vizyonuyla hareket eden OYAK, üyele-
rinin birikimlerini verimli yatırımlarla değer-
lendirmeye, ülkemizin büyüme ve istihdam 
yaratma hedeflerine ortak olmaya devam 
edecektir.”

“Asırlardır tarım ülkesi olarak bilinen Türkiye, dünyadaki 
endemik türlerin çoğunu topraklarında barındırması, 
buğday, bakliyat gibi ürünlerin anavatanı olması 
bakımından çok önemli bir ülke konumunda.” 

HABER | REİS GIDA OYAK | HABER
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TOFAŞ’TAN YENİLİĞE 
107 MİLYON EURO’LUK YATIRIM

Geçtiğimiz yıl yapısal ve ürün yenilikleri kapsamında 107 milyon Euro yatırım 
yapan Tofaş, Bursa’daki fabrikasında banttan indirdiği 264 bin adet araçla 
otomotiv sanayi üretiminin yüzde 18’ini, 194 bin 145 adetlik ihracatıyla ise 

Türkiye otomotiv ihracatının yüzde 15’ini tek başına gerçekleştirdi. 

T ürkiye’nin hem binek hem de ha-
fif ticari araç üreten tek otomo-
tiv şirketi olan Tofaş, 2019 yılını 
başarılı bir performansla kapat-

tı. Bursa’daki fabrikasında banttan indirdiği 
264 bin adet araçla otomotiv sanayi üretimi-
nin yüzde 18’ini, ürettiği araçların 194 bin 145 
adedi ile Türkiye otomotiv ihracatının yüz-
de 15’ini tek başına gerçekleştirdi. Bu veri-
ler doğrultusunda, Tofaş’ın 2019 yılı gelirle-
ri bir önceki yıla göre yüzde 1,6 artarak 18,8 
milyar TL oldu. Aynı dönemde Tofaş net ka-
rını geçen yıla kıyasla yüzde 11,5 artırarak 
1,5 milyar TL rakamına ulaştı. Tofaş ayrıca, 
2019’da 2.3 milyar dolarlık ihracat geliri elde 

etti ve 919 milyon dolarlık dış ticaret fazlası 
vererek ülke ekonomisine katkıda bulunma-
yı sürdürdü. Son 10 yılda ise yaklaşık 7 mil-
yar dolarlık dış ticaret fazlası yarattı. 

“TOFAŞ FABRİKASI’NIN KÜRESEL 
BAŞARISINDAN
GURUR DUYUYORUZ”

Küresel ölçekteki başarıların gururunu 
yaşadıklarını da ifade eden Eroldu, “Fiat Ch-
rysler Automobiles’a (FCA) bağlı 400 fabri-
kanın yer aldığı uluslararası kuruluşların 
üretim faaliyetlerinde küresel standartları 
belirleyen WCM programı kapsamında, 2013 
yılında ‘Altın Fabrika’ unvanını alan fabrika-

mız, 2019 yılında mevcut puanını daha da 
yükselterek Fiat Chrysler Automobiles (FCA) 
bünyesindeki otomobil fabrikaları arasında 
en üst seviyeye ulaştı” diye konuştu. 

“EGEA’NIN BAŞARISINI 
BİR KEZ DAHA TEYİT ETTİK”

Tofaş CEO’su Cengiz Eroldu, ülkemizin 
önde gelen ve Fiat Chrysler Automobiles’ın 
(FCA) EMEA Bölgesi’ndeki iki Ar-Ge merke-
zinden biri olan Tofaş’ın Ar-Ge’ye kurulu-
şundan 2019 yılına kadar 58 milyon Euro’yu 
aşan altyapı yatırımı gerçekleştirdiğini be-
lirtti. Eroldu, 2019 yılında 25’inci yılını kut-
layan Ar-Ge merkezine, 10 milyon Euro’luk 

ilave test ekipman yatırımı gerçekleştirdik-
lerini ifade etti. 

Cengiz Eroldu, “Fiat geçtiğimiz yıl yüzde 
15,9’luk pazar payıyla Türkiye otomobil ve 
hafif ticari araç toplam pazarının lideri oldu. 
Alfa Romeo ve Jeep markalarımız da dara-
lan pazarda satış hacimlerini koruyarak pa-
zar paylarını artırma başarısı gösterdi” dedi. 
2019’da bir önceki yıla göre binek otomobil 
pazarında adetlerini artıran tek markanın 
Fiat olduğuna değinen Cengiz Eroldu, 2019 
yılında Türkiye’nin en çok tercih edilen oto-
mobili unvanını 4’üncü yıla taşıyan Egea ile 
Fiat markasının önemli bir ivme yakaladı-
ğına da dikkat çekti. Eroldu “2015 yılında 1 
milyar dolarlık yatırımla hayata geçirdiği-
miz Egea, geçen yıl da ezber bozmaya devam 
etti. Hatchback ve Station Wagon karoser-
li versiyonlarında sportif donanıma sahip 3 
yeni özel seri satışa sunduğumuz Egea ile 
otomobil pazarında payımızı yüzde 8.6’dan 
yüzde 14.8’e yükselterek önemli bir sonuç 
elde ettik. Fabrikamızda geliştirilen ve dün-
yanın pek çok farklı noktasına “Tipo” ismiy-
le ihraç ettiğimiz Egea’nın geçtiğimiz gün-
lerde Almanya’da “segmentinin en dayanıklı 
otomobili” seçilmesinden de ayrıca memnu-
niyet duyduk. Devreye aldığımız güncelle-
me yatırımı ile Egea’nın, 2020 ve sonrası dö-
nemlerin en iddialı otomobillerinden olmayı 
sürdüreceğine inanıyoruz. Hafif ticari araç-

larda ise Fiat Professional markamız yılı pa-
zar ikincisi olarak tamamladı. Fabrikamızın 
üretim bandından, 6 milyonuncu aracımızı 
indirdik. Doblo ise 2 milyon adet gibi önem-
li bir üretim eşiğini aştı” ifadelerini kullandı.

“2020 YILINDA İSTİKRARLI 
PERFORMANSIMIZI 
KORUYACAĞIZ”

Açıklamasında 2019 yılında ekonomik 
katma değerin yanında; toplumsal gelişme-
ye katkı sağlamak üzere, spor, eğitim ve kül-
tür-sanat eksenlerinde uzun soluklu sosyal 
sorumluluk projelerini de sürdürdüklerini 
belirten Eroldu, 2020 yılı beklentilerine de 
değindi. Cengiz Eroldu, Türkiye toplam pa-
zarının 560-600 bin adet seviyesinde kapan-
masını beklediklerini ifade ederek, “2020 
yılında yatırımlarımızı geçen yıla göre 2 ka-
tından fazla artırarak sürdüreceğiz. 2019 
gibi zorlu bir yılda gösterdiğimiz başarıyı, 
2020’ye taşıyarak istikrarlı performansımızı 
koruyacağız” açıklamasında bulundu.

Tofaş CEO’su Cengiz Eroldu: “Zorlu bir yılda başarılı iş 
sonuçları elde ettik. Müşterilerimizin yanında olduk. 
Fiat markamız 2019 yılında Türkiye otomobil ve hafif 
ticari araç toplam pazarının lideri oldu. İç pazarda 
yüzde 93’lük payla yerli üretimden satışlardaki lider 
konumumuzu da bir kez daha pekiştirdik.” 

“Tofaş olarak, 2019’da 2.3 milyar dolarlık ihracat geliri 
ve 919 milyon dolarlık dış ticaret fazlası vererek ülke 
ekonomisine katkıda bulunmayı sürdürdük. Son 10 yılda 
yarattığımız dış ticaret fazlası ise 7 milyar dolara erişti.” 

HABER | TOFAŞ
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OTOMOTİV SEKTÖRÜ 
DÖNÜŞÜMÜN KIYISINDA

KPMG Türkiye, ‘Sektörel Bakış 2020-Otomotiv Raporu’nu yayımladı. Rapora göre, otomotiv 
sektöründe gelecek 10 yıldaki gelişmeler geçmiş 50 yıldakilerden çok daha etkili olacak. 
Teknolojik gelişmeler sonucunda mega trendlerin ve gelişen tüketici tercihlerinin kökten 

değiştirdiği sektör 2030’a kadar bambaşka bir yola girecek. Türkiye’de ise sektör 2020’yi 
üretim ve ihracatta toparlanma hedefiyle geçirecek.

KPMG Türkiye’nin hazırladığı 
‘Sektörel Bakış 2020’ se-

risinin otomotiv sektörünü ele alan raporu 
yayımlandı. Otomotiv sektöründe 2019’un 
değerlendirildiği, 2020’ye ilişkin beklentile-
rin sıralandığı rapor, sektörün içine girdi-
ği ‘teknolojik yıkım’ sürecinin izini sürüyor. 
Sektörel Bakış 2020-Otomotiv Raporu’na 
göre, otomobil dört tekerlekten oluşan 150 
yıllık algısının ötesine geçip ulaşım aracı ol-
maktan çıkıyor, teknolojik ve akıllı bir araca 
dönüşüyor. 2020’den 2030’a kadar geçecek 
10 yılda küresel sektör geçmiş 50 yıldan çok 
daha etkili değişimler yaşayacak.

KPMG Türkiye Endüstriyel Üretim ve Oto-
motiv Sektör Lideri Hakan Ölekli, dünyanın 
altıncı büyük ekonomisi olan otomotiv sek-
törünün, 150 yıllık tarihinin ardından ra-
dikal bir değişimin kıyısına geldiğini söy-
ledi. Otomotiv üretiminin global ölçekte 
küçülmeye başladığına dikkat çeken Ölek-
li, “2017’de sekiz yıllık kesintisiz büyüme ile 
ulaşılan 97.4 milyon adetlik üretim rekoru-
nun ardından 2018’de rakam 96 milyona 
geriledi. Avrupa’da Almanya büyüyor ama 
Birleşik Krallık, Fransa, İtalya ve İspanya da-
ralıyor. ABD’nin 20.8 milyon adetlik üretimi, 
küresel üretimin yüzde 21’ini oluşturuyor. 
Küresel üretimin yarıdan fazlasını üstlenen 
Asya-Okyanusya üretim yüzde 2 daralarak 
52.5 milyon adede geriledi. Bunun en önemli 
nedeni üretimi yüzde 4 azalan en büyük kü-
resel oyuncu Çin’in gerilemesi. Türkiye’nin 
dünya payı ise 2017’de yüzde 1,8 iken 2018’de 
yüzde 1,6’ya geriledi. Avrupa içindeki payı da 
benzer şekilde daralarak ise yüzde 7,3 ola-
rak gerçekleşti” dedi.

YERLİ OTOMOBİL VE 
ALMAN YATIRIMI

Ölekli, 2019’a damga vuran gelişmele-
ri yerli ve milli otomobilin sahneye çıkma-

sı, BREXIT’le ilgili süreç belirsizliğinin başla-
ması, Volkswagen’in Türkiye yatırımı olarak 
sıraladı. Ölekli, “Hem yerli otomobil süreci 
hem de Volkswagen’in yatırımı heyecan ve-
rici. Yerli otomobil kendi ekonomisini yara-
tacak. Volkswagen ise 2020’de yatırımla il-
gili kararını verecek. Bu yatırım Türkiye’de 
yapılırsa Türkiye’ye yapılan yan sanayi ya-
tırımlarının da artması bekleniyor” diye ko-
nuştu.

KPMG Türkiye’nin hazırladığı Sektörel 
Bakış 2020-Otomotiv Raporu’nda sektörün 
dönüşümü yansıtan başlıklar şöyle:

YENİ VE TARİHİ BİR 
DÖNEM BAŞLIYOR

n Rakamsal bazda yaşanan değişim, oto-
motivin bir dönüşüm dönemine girdiğini 
gösteriyor. Geçen yıl dönüşümle ilgili adım-
lar atıldı, yatırımlar yapıldı. Otomobil sadece 

bir ulaşım aracı, basitleştirilmiş bir endüst-
riyel meta olmaktan çıkıyor, farklı teknolo-
jilerle konsolide oluyor, teknolojik ve akıllı 
bir cihaza dönüşüyor. Teknoloji fuarlarında 
teknoloji şirketlerinin ürettiği konsept oto-
mobillerin konuşulması bunun kanıtı. Yeni 
ve tarihi bir döneme giriliyor. 20282030 yıl-
larına kadar sürmesi beklenen çok ciddi bir 
dönüşüm süreci söz konusu. Sektör, maliye-
ti ve rekabeti yüksek, tek doğrunun olmadı-
ğı, biraz da karanlık ve zorlu bir tünele giri-
yor. Küresel otomotiv sektörünün geleceğini 
otonom sürüş, bağlanabilirlik, elektrifikas-
yon, mobilite ve araç paylaşımı gibi “Mega 
trendler” şekillendirecek.

TAKSİ VE AKARYAKIT 
GELİRLERİ DÜŞECEK

n Otomotiv sektöründeki gelişmeler ge-
lecek 10 yılda bundan önceki 50 yıldakinden 
çok daha etkili olacak. 2015 yılında 5.5 tril-
yon dolarlık otomotiv sektörü gelirleri için-
de 0,1 trilyon dolar olan yeni iş alanlarının 
payının, 2030’da 7.7 trilyon dolarlık gelirler 
içinde 4.3 trilyon dolara çıkacağı öngörülü-
yor. Taksiler, sürücülü araçlar ve akaryakıt 
satışları gibi geleneksel iş alanlarındaki ge-
lirlerin yüzde 38 düşeceği tahmin ediliyor.

n Büyük dönüşüm elektrikli araçları işa-
ret ediyor ve geçiş sürecinde hibrit araçlar 
öncü görev üstleniyor ancak hibritle ilgili ta-
nımın netleşmesi gerekiyor.

n Dizel araç satışları 2017 ve sonrasın-
da hızla geriliyor. JATO verilerine göre Avru-
pa’da 2019 yılında 2018 yılına göre 1 milyon 
adet daha az dizel araç satıldı.

n Tahminlere göre AB ülkelerinde 
2019’da 319 bin olan elektrikli araç satışla-
rı 2020’de 540 bine yükselecek.

n Halen Avrupa’da satılan elektrikli ve 
hibrit araç model sayısı 100 adetlerde. Bu 
sayı 2020 yılında 175’e, 2025 yılında ise 330 
farklı modelin üzerine çıkacak.

TÜRKİYE’DE SEKTÖR 
TOPARLANMA YILINDA

n Türkiye ekonomisinin lokomotif sek-
törü olan otomotiv, 2019 yılında en kötü-
den en iyiye geniş bir çalkantının içinde kal-
dı. 2017 yılındaki 1 milyon adetlik iç satışlar, 
2018 yılında yüzde 35’lik küçülmenin ardın-
dan; 2019 yılında her türlü desteğe rağmen, 
yüzde 23 oranıyla bir kez daha küçüldü. İki 
yıl önce 1 milyon adete yaklaşan iç pazar, 
iki yıl gibi kısa bir sürede 500 bin adetin al-
tına indi.

n 2019’da Türkiye’de satılan binek oto-
mobil, hafif ticari araç, ağır ticari araç sayısı 
OSD verilerine göre 492 bin adet olarak ger-
çekleşti. Bu rakamın 479 bin 60 adetini oto-

mobil ve hafif ticari araç satışları oluşturdu.
n 2019 yılına damgasını vuran gelişme, 

yılın ilk 9 ayı ile son 3 ayı arasındaki büyük 
dalgalanma oldu. Yılın ilk 9 ayına bakarak, 
yıl sonu için düşük tahminler yapan otomo-
tiv sektörü, son üç ayda talebe yetişemedi. 
Bu büyüme trendinin 2020’de devam etme-
si öngörülüyor.

n OSD verilerine göre 2019 yılında Türki-
ye otomotiv üretimi 1 milyon 485 bin adete 

geriledi. Kurulu kapasitesi, her yıl artarak 2 
milyon adetlere çıkan Türkiye otomotiv sa-
nayi, 2018 yılına göre yüzde 9 daraldı.

n 2019 yılında üretilen araçların 983 bin 
adeti otomobil olurken, 479 bin adeti de tica-
ri araçlardan oluştu. 2018 yılında bu sayılar 
1 milyon 27 bin adet otomobil ve 524 bin tica-
ri araç şeklindeydi.

n 2019 yılında Türkiye otomotiv ihracatı 
adet bazında yüzde 5 geriledi. Türkiye oto-
motiv ihracatı 31.2 milyar dolar oldu. 1 mil-
yon 256 bin aracın ihracatı gerçekleşti. 31.2 
milyon dolarlık ihracat, 2018 yılına göre do-
lar bazında yüzde 3.1 azaldı.

ÜRETİMDE İSTİHDAM 
KORUNUYOR

n Ana ve yan sanayi ile etkiledikleri dik-
kate alındığında sektör 500 bin kişiye istih-
dam sağlıyor. İç pazardaki gidişat nedeniy-
le 2019 yılında özellikle bayilikler bazında 
istihdam kayıpları yaşandı. OYDER verileri-
ne göre 300 civarında otomotiv satış nok-
tası kapandı. Ana ve yan sanayi bazında is-
tihdam kaybı dikkat çekici olmadı. Vardiya 
azaltan şirketler, geçici işçileri işe almaya-
rak, asıl kadrolarını korudular.

2020 BEKLENTİLERİ
n OSD’ye göre 2020 yılı pazar tahminleri 

580 bin adetler yönünde. Bu 2019 yılına göre 
yüzde 18 artığı anlamına geliyor.

n OSD 2020 yılı Türkiye otomotiv üremi 
için yapılan tahminleri 1 milyon 475 bin sevi-
yelerinde açıkladı.

n Yine OSD öngörülerine göre ihracat 
için hedef rakam 1 milyon 256 bin.

n Dünyada 2020 yılında otomotiv sektö-
ründeki büyüme duracak. Hatta Çin ve ABD 
gibi çok büyük pazarlarda hafif küçülmeler 
bekleniyor. ABD ile Çin arasındaki ticaret sa-
vaşlarının seyri bu gidişatı etkileyecek.

ARAŞTIRMA | OTOMOTİV

KPMG Türkiye Endüstriyel Üretim ve 
Otomotiv Sektör Lideri Hakan Ölekli, 
dünyanın altıncı büyük ekonomisi 
olan otomotiv sektörünün, 150 
yıllık tarihinin ardından radikal bir 
değişimin kıyısına geldiğini söyledi.
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KRONE’DEN MARS 
LOGİSTİCS’E 400 

ADETLİK DEV TESLİMAT

Tire fabrikasında 2012 yılından beri üretimini sürdüren 
ve Türk nakliyecisiyle olan ilişkisini sağlamlaştıran 

Krone, Türkiye’nin en büyük nakliye filolarından birine 
sahip olan Mars Logistics’e 400 adet Mega Liner HP 

teslimatı gerçekleştirdi. 

M ars Logistics, treyler filo terci-
hini Krone’den yana kullandı. 
Krone, İstanbul’da Adile Sul-
tan Sarayı’nda düzenlenen tö-

renle 400 adet Mega Liner HP treyleri Mars 
Logistics’e teslim etti. İstanbul’da gerçekleş-
tirilen törene Krone Türkiye CEO ve Yöne-
tim Kurulu Üyesi Rıza Akgün, Krone Ulus-
lararası Satış Direktörü Andreas Völker, 
Krone Türkiye Satış Müdürü Ömürden Öza-
car ve Mars Logistics Yönetim Kurulu Üyesi 
Gökşin Günhan ile Mars Logistics Filo Ope-
rasyon Genel Müdür Yardımcısı Erkan Öz-
yurt katıldılar. Krone Türkiye CEO’su Rıza 
Akgün tören sonunda, Mars Logistics Yöne-
tim Kurulu Üyesi Gökşin Günhan’a, firmaya 
özel olarak hazırlatılan plaketi takdim etti.

Mars Logistics Yönetim Kurulu Üyesi 
Gökşin Günhan teslimat töreninde yaptığı 
konuşmada, ”Mars Logistics olarak filomu-
zu büyütürken her zaman Krone gibi sek-
törün en iyileri ile çalışıyoruz. Taşımacılık 
sektöründeki ihtiyaçları en iyi şekilde belir-
leyip buna yönelik çözümler sunan Krone 
de sağlamlığı, güvenilirliği ve yüksek tekno-
lojiyle donatılmış araçlarıyla alanında öncü 
bir marka olma özelliği taşıyor. Bugün filo-
muza kattığımız 400 adet Mega Liner HP 
treyler ile kusursuz hizmet kalitemizi daha 
da yukarılara taşıyacağımıza inanıyoruz. 
Mars Logistics olarak önümüzdeki dönem-
de de filo yatırımlarımızı sürdürmeyi plan-
lıyoruz” dedi.

Mars Logistics’in tercih ettiği treyler 
markası olmaktan dolayı gururlu oldukları-
nı belirten Rıza Akgün, “2020 yılına çok hız-
lı bir giriş yapıyoruz. Bunu da Mars Logisti-
cs gibi dev bir firmayla yaptığımız için çok 
memnunuz. Krone olarak bizim için en 
önemli konu iş ortaklarımızla uzun soluklu 
işbirlikleri inşa etmek. Mars Logistics sürü-
cüleri Krone treyler ile daha memnun his-
sedecekler, Mars Logistics üst yönetimi bu 
yatırım karşılığında daha kârlı operasyonla-
ra imza atacak ve Türkiye’deki nakliye sek-
törü daha sağlam bir şekilde büyüyecek. 
Mars Logistics sektörde kendini kanıtlamış 
çok başarılı bir hizmet sağlayıcı, Krone ola-
rak biz de kendimize ve ürünümüze çok gü-
veniyoruz. 400 adet Mega Liner HP’nin tek-
rardan Mars Logistics’e hayırlı olmasını ve 

işbirliğimizin katlanarak devam etmesini te-
menni ediyorum” diye konuştu. 

Krone Uluslararası Satış Direktörü And-
reas Völker ise yaptığı konuşmada, “Bugün 
burada güzel İstanbul ve sizler son yılların 
en büyük işbirliklerinden birine tanıklık edi-
yorsunuz. Türkiye’deki ekibimiz her zaman 
olduğu gibi yine gurur verici bir işe imza at-
tılar. Almanya’dan Türkiye’ye yatırım kara-
rı aldığımız ilk günden beri inandığımız ve 
beklediğimiz işbirliklerini Krone olarak ger-
çekleştirmeye başladık. Umuyorum ki 2020 
yılı Türkiye’de hem lojistik sektörünün yeni-
den şaha kalktığı hem de markamızın işbir-
liklerinin katlanarak arttığı bir yıl olur. Mars 
Logistics’e Krone’yi tercih ettiği için teşek-
kür ediyorum” şeklinde konuştu. 

Krone Türkiye Satış Müdürü Ömürden 
Özacar da yaptığı konuşmada şunları söy-
ledi: “Kullanıcı talep ve beklentilerine odak-
lı bir yaklaşımla Türkiye’deki faaliyetleri-
mizi sürdürüyoruz. Nakliyecilerimizin her 
birinin iş süreçleri birbirleriyle farklılık-
lar gösteriyor. Bu bağlamda bizim ürünü-
müzden farklı beklentiler ve talepler içeri-
sinde oluyorlar. Geniş ürün yelpazemiz ve 
Tire fabrikamızdaki esnekliklerimizle Türk 
nakliyecisine özel hizmet göstermeye de-
vam ediyoruz. Mars Logistics yöneticileriy-
le de bu süreci çok güzel bir şekilde yönet-
tik. Günün sonunda Mars Logistics için en 
ideal treylerimizle bu anlaşmaya vardığımız 
için mutluyum.”

Krone’nin, Tire fabrikasında ürettiği Mega 
Liner HP, karayolu ve denizyolunun yanında 
tren taşımacılığında da nakliyecinin her 
türlü ihtiyacını karşılıyor. 445/45/19,5 lastik 
ebatlı, Krone Mega HP; karayolu, Ro-Ro ve 
tren kombine taşımacılığında uygun dona-
nımlar ve şasi yapısı ile üretiliyor. Çatının, 
yan perdelerin birbirinden bağımsız hare-
ket edebildiği ve çatının yükleme anında 50 
cm. yükseltilebildiği üst yapı sistemine sahip 
Mega Liner Huckepack, Mars lojistiğe özel 
olarak 8.000 kg’a kadar forklift aks yüküne 
dayanıklı güçlendirilmiş zemin ve Code XL-
EN 12642 ve ADR EX II sertifikalarına haiz 
olarak üretildi. Ayrıca Krone’nin standart 
ürün grubunda yer almayan bazı aksesuar-
lar Mars Logistics talepleri doğrultusunda 
römorklara eklendi.

KRONE | LOJİSTİK

İstanbul’da gerçekleştirilen törene 
Krone Türkiye CEO ve Yönetim 

Kurulu Üyesi Rıza Akgün, Krone 
Uluslararası Satış Direktörü 

Andreas Völker, Krone Türkiye 
Satış Müdürü Ömürden Özacar 

ve Mars Logistics Yönetim Kurulu 
Üyesi Gökşin Günhan ile Mars 
Logistics Filo Operasyon Genel 

Müdür Yardımcısı Erkan Özyurt 
katıldılar.
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Karayollarımız üzerinde yaptığı-
mız taşıma, en önemli taşıma modu 
olarak görülmektedir. Diğer tüm ta-
şıma şekillerinde uzak mesafe taşı-
maları terminal, istasyon, liman adını 
verdiğimiz tesislere taşınırken kara-
yolu taşıması büyük ölçekte kapıdan 
kapıya yapılabilen bir taşıma şeklidir. 
Taşıma öncesinde ve taşıma sonra-
sında yine başlangıç veya bitiş nok-
tasına kadar karayolu üzerinde ha-
reket eden araçlarla taşınmaktadır. 
Piyasa diliyle hatalı bir tanım yapıl-
makta ve kara yolları üzerinde yapı-
lan taşımaya kara taşıması adı veril-
mektedir. Demiryolu taşımasının da 
kara üzerinde yapıldığını unutma-
dan, her taşıma modu arkasına “yolu” 
kelimesi eklenerek tanımlanması ge-
reklidir. 

Karayolu taşıması lojistiğin teme-
lidir. İçinde karayolu taşıması olma-
yan bir tedarik zinciri yönetimi veya 
lojistik hizmet verilmesi söz konu-
su olmaz. Karayolu taşıması tedarik 
zinciri üzerindeki malzeme ve servis 
hizmetlerinin, her iki yöne doğru em-
niyetli ve verimli bir şekilde karayolu 
ile dağıtılması veya toplanması ope-
rasyonu olarak tanımlanmaktadır. 

Karayolu taşımasının ölçülebi-
lir servis bileşenleri söz konusudur. 
Bu kriterlere göre değerlendirilme-
si yapılmalıdır. Taşıma zamanı yani 
taşımanın başlangıç zamanı ve bitiş 
zamanı en temel kriterdir. Daha ta-
şıma başlamadan belirlenmesi ge-
rekmektedir. İkinci kriter güvenilir-
liktir. Açık havada her türlü olumsuz 

hava koşullarında hareket etmek zo-
runda kalan araçların yol güvenliği 
için yollar altyapısında, yönlendirme 
üst yapısında ve teknik araç özellik-
lerinde her türlü tedbir alınmış olma-
lıdır. Taşınan her yükün paketleme, 
araç içinde muhafaza edilmesi, sa-
bitleştirilmesi, gerekirse özel atmos-
fer yaratılması gibi kriterler de söz 

konusudur. Bütün bu kriterlerin ya-
nında verimliliğin sağlanması için 
araçların günlük sefer saatlerinin 
çift şoför, vagon veya gemi üzerinde 
taşınması, ulak sistemi sürücü deği-
şimi gibi metotların da uygulaması 
yapılmalıdır. Çekicilerin birden faz-
la römorkla kullanılması yine kara 
yolu taşımasının olmazla olmazları 
arasına girmektedir. 

Karayolu taşımacılığı esnek bir 
taşıma modelidir. Diğer adı da ka-
pıdan kapıya en hızlı taşıma şek-
li olarak da geçmektedir. Her cins 
ürünün kara yolu taşıması müm-
kündür. Bu özellik kara yolu taşıma-
cılığını vazgeçilmez çözüm olarak 
ortaya çıkartmaktadır. 

Karayolu taşıması araç kapasite-
lerinin azlığı nedeniyle taşınan yük 
başına hava yolu taşımasından son-
ra en pahalı taşıma şekli olarak gö-
rülmektedir. Araçlarda yük ağırlığı 
ve yük ölçüleri limitlemeleri söz ko-
nudur. Yoğun bir rekabet söz konu-
sudur. Kara taşıma kanunumuzun 
henüz tam olarak uygulanamaması 
nedeniyle, haksız rekabetlere konu 
olmaktadır. Uluslararası karayolu 
taşımacılığında farklı ülke sınırları-
nın geçilmesi zorluğu süreci yavaş-
latmakta, gecikmelere yol açmakta, 
maliyetleri arttırmakta ve kar marj-
larını azaltmaktadır. 

Çevre kirliğinin hava kirliliği adı-
mında egzoz gazı emisyonu tüm 
dünyada en büyük oranda karayolu 
taşımacılığına yol açmaktadır. Kont-
rol altında yapılması gerekmektedir.

Karayolu Taşıması 
Karayolu taşıması lojistiğin temelidir. 
İçinde karayolu taşıması olmayan bir 
tedarik zinciri yönetimi veya lojistik 
hizmet verilmesi söz konusu olamaz.

ATİLLA YILDIZTEKİN

Tedarik Zinciri ve
Lojistik Yönetim

Danışmanı

LOJİSTİK | ANALİZ

GÜVEN                         DOLU
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ile karayolu araçlarının hareketinin ve sürü-
cülerinin belli çalışma sürelerinin detayları-
nı otomatik veya yarı otomatik olarak göster-
mek ve kaydetmek için karayoluyla taşımacılık 
yapan araçlara monte edilmesi tasarlanan ka-
yıt cihazına bağlı olarak yürütülmesi amaçlanı-
yordu. Ancak sektörün ve altyapısal süreçlerin 
hazır olmadığı bir sistem uygulamada da yürü-
müyor, şoförler eylem yapıyor, araçlar bekliyor, 
müşteriler zamanında süreçlerini yönetemiyor 
ve lojistik akışlar aksıyordu. Bu sistem de T.C. 
Ulaştırma ve Altyapı Bakanlığı tarafından ya-
pılan açıklamaya göre 1 Ocak 2021 tarihine ka-
dar, yurt içi taşıma yapan yetki belgesi sahipleri 
için ise 1 Ocak 2024 tarihine kadar ertelendi. Bu 
erteleme de sektör açısından olumlu olmuştur. 

1 Ocak 2020 tarihi itibarıyla U-ET-
DS’ye geçiş yapılması bekleni-
yordu ancak sistemin nasıl iş-
leyeceği, kimlerin sorumlu ola-

cağı, mükerrer girişlerin ne olacağı ya 
da sisteme giriş için verilen 6 saatlik 
sürenin nasıl işleyeceğine dair uygula-
mada muğlak noktalar vardı. Hal böy-
le iken UTİKAD olarak bu belirsizlikle-
rin net olarak tanımlanması ve uygula-
masının nasıl olacağına yönelik gerekli 
altyapısal çalışmaların tamamlanma-
sı için sektöre ve sektör temsilcilerine 
süre tanınmasını, sistemin uygulanma 
tarihinin ötelenmesini talep ettik. Nite-
kim talebimiz olumlu karşılandı ve sis-
temin yürürlüğe giriş tarihi 1 Ocak 2021 
tarihine ertelendi. Bunun yanı sıra UTİ-
KAD olarak biz U-ETDS için AB’nin uy-
guladığı sistemin benimsenmesini yani 
bilgilerin gönderilmesi yerine bilgilerin 
kamu idaresi erişimine açık hale geti-
rilmesi, devlet tarafından oluşturulan 
bilgi sisteminin değil, gerekli güvenlik 
koşulları sağlanarak firmaların kendi 
oluşturdukları sistemleri kullanabile-
ceği ve bu bilgileri gerekli durumlarda 
devlet ile paylaşılması gerektiğini düşü-
nüyoruz. Aksi takdirde tüm yurt içi ve 
yurt dışı taşımalarla ilgili bilgilerin sis-
teme giriş işlemleri bir iş yükü ve mali-
yet oluşturacaktır.

Sektörün gündeminde yer alan bir 
diğer konu ise; 1 Ocak 2020 tarihinden 
itibaren zorunlu hale getirilen “dijital ta-
kograf” uygulamasıydı. Dijital takograf 

Ülkemiz, sektörümüz için yapılan her iyileştir-
menin sektöre yeni iş yükü ve maliyet yarat-
madan uygulamaya alınabilmesi, denetim me-
kanizmasının ve uygulamanın daha açıklayıcı, 
yol gösterici olarak tanıtılması, kullanımın ko-
laylaştırılması gerektiğini düşünmekteyiz. Bu 
kolaylaştırmalarla tüm taraflar yapılan deği-
şiklere daha kolay adapte olabileceklerdir. 

Son olarak bahsetmemiz gerekir ki, Tür-
kiye’nin Avrupa ile yaptığı Gümrük Birliği An-
laşması’na rağmen ticarete konu malların ta-
şınmasında gündeme gelen kotalar, vizeler ve 
yüksek miktarlarda ceza uygulamaları sür-
mektedir. Bu olumsuz faktörler taşıma oran-
larında beklenen hedeflere ulaşılmasını engel-
lemektedir. 

Yeni Ekonomi Planı çerçevesinde de sek-
törümüzle ilgili olarak gelişmesini beklediği-
miz bazı hususlar mevcuttur. Yeni pazar, yeni 
ürün, yeni ihracatçı hedefi ve küresel değer 
zinciri bakış açısıyla İhracat Ana Planı oluş-
turulması, ihracat teşvik sisteminin daha ve-
rimli ve etkin olarak yeniden yapılanması, ih-
racatçıların küresel ticari verileri yakından 
takip edebilmesini sağlamaya yönelik Elekt-
ronik İhracat Platformu kurulması gibi proje-
ler gündemde yer almaktadır Aynı zamanda 
uluslararası ticaretin kolaylaştırılması, güm-
rük işlemlerinin hızlandırılması, yürürlükteki 
serbest ticaret anlaşmalarının gözden geçiril-
mesi, Avrupa Birliği ve Gümrük Birliği’nin gün-
cellenmesine yönelik çalışmaların tamamlan-
ması hedeflenmektedir. Kamu ve özel sektör iş 
birliği ile hayata geçirilmesi planlanan tüm bu 
gelişmelerin tümünün lojistik sektörüne de-
ğer katacağına inanıyoruz.

U-ETDS VE DİJİTAL TAKOGRAF 
UYGULAMASI ERTELENDİ

Lojistik sektöründe yeni yılın başlaması ile birlikte birçok önemli 
gelişme yaşandı. Henüz çok yeni olan ve sektörün gündeminde önemli 
yer tutan bu çok önemli gelişmeleri sizlerle de paylaşmak isterim. 

EMRE ELDENER 

UTİKAD 
Yönetim Kurulu Başkanı

UZMANGÖZÜYLE
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T üm taşıma modları çev-
re kirliliğine yol açar. 
Trafik sıkışıklığı, gürül-
tü kirliliği, su kirliliği ve 

daha önemlisi hava kirliliği en 
önemli kirlilik nedenleridir. Hava 
kirliliğinin temelinde motorlar-
da kullanılan akaryakıt tüketimi 
vardır. Akaryakıtların motorlarda 
yanmasından dolayı karbondiok-
sit, karbonmonoksit, kükürtdioksit 
ve kurumlar ortaya çıkmaktadır. 
Bu çıkan gazlar havada asılı kala-
rak hava kirliliğine yol açarlar. 

Karayolu taşımacılığı, küresel 
ham petrol talebindeki artışın yak-
laşık yüzde 40’ını oluşturmaktadır. 
Bu durum, karayolu taşımacılığın-
dan kaynaklanan emisyonların, 
hızlı bir artış trendinde olduğunu 
göstermektedir. Bu nedenle dün-
ya genelinde sera gazı salınımına 
en fazla etkisi olan sektörlerin ba-
şında gelen karayolu taşımacılık 
sektörü bu atıkları azaltacak ted-
birler almaktadır. Sektörde var ol-
mak isteyen işletmeler, çevre bas-
kısıyla veya devletlerin kanunlar 
koymasıyla ekonomik anlamda 
negatif etkilerini minimize edecek 
ve hizmet kalitelerini artırabile-
cekleri stratejiler uygulamaya yö-
nelmiştir.

Nestle, taşıma faaliyetlerinden 
kaynaklanan emisyonların azaltıl-
ması ve dağıtım ağında verimlilik 
yaratmak için United Biscuits ile 
gerçekleştirdiği işbirliği sayesin-
de 2007 yılından bu yana yılda 270 
bin km boş araç kullanımını azalt-
mıştır. Sadece yüklerin birleştiril-
mesi ve yeniden rotalama çalış-
ması yapılmıştır. Bu işbirliği ile 95 
bin litre yakıt ve 250 ton karbon-

GÜLŞEN YEŞİLDAĞ
YELKENKAYA

Lojistik Danışmanı

KARAYOLU TAŞIMACILIĞINDA 
YEŞİL LOJİSTİK

ker kamışı, şeker pancarı gibi ta-
rımsal ürünler ve mikro organiz-
malardan elde edilen biodizel ve 
bioetanol gibi alternatif yakıtlar da 
kullanılmaktadır. 

Bioyakıtlar, fosil yakıtlarla kar-
şılaştırıldığında yenilenebilir ve 
sürdürülebilir olduğu için daha 
az maliyetlidir. Atmosfere salınımı 
yalnızca su ve su buharı olan hid-
rojen de çevre için en temiz alter-
natif yakıtlar arasında yer almak-
tadır. Örneğin, Avrupa’da CUTE 
(Clean Urban Transport for Euro-
pe) adı verilen bir temiz toplu taşı-
ma ağında hidrojen enerjisi kulla-
nılmaktadır.

Sıkıştırılmış, sıvılaştırılmış do-
ğalgaz ve likit petrol gazı da dü-
şük emisyon değerleri ile çevre 
dostu diğer yakıt türlerindendir. 
Araç teknolojisindeki gelişmeler 
ve kontroller de hava kirliliğine 
olumlu etkileri olan çalışmalardır. 
Taşınan yüklerin birleştirilmesi, 
daha büyük araçlarla taşınması, 
taşımacılıkta demiryolu ve deniz 
yolunun kullanılması, boş araç dö-
nüşlerinin planlanması, araçlarda 
daha fazla aerodinamik dizaynlar 
yapılması, düşük dönme direnöli 
lastik kullanılması, araç ağırlıkla-
rının azaltılması, akıllı ulaşım sis-
temleri kullanılması, karbon ayak 
izlerinin cezalandırılması ve eko-
nomik sürüş eğitimlerinin uygu-
lanması için proje destekleri sür-
dürülmektedir. 

Yeşil lojistik uygulamaları, iş-
letmelerin çevresel risklerini ve 
olumsuz etkilerini azaltmakta 
aynı zamanda taşıma maliyetleri-
ni azaltarak, verimliliği artırmak-
tadır.

dioksit tasarrufu (300 bin pound 
ile eşdeğer bir malî tasarruf) sağ-
lanmıştır. Bu uygulama endüstri-
de en iyi uygulama örneği olarak, 
2009 yılı ‘’Motor Transport Part-
nership Award’’ ödülüne layık gö-
rülmüştür. 

Fosil yakıtların çevre üzerinde-
ki olumsuz etkisini gidermek için, 
sera gazı emisyonlarında azalma 
sağlayan pirinç, buğday, mısır, şe-

Yeşil lojistik uygulamaları, işletmelerin çevresel 
risklerini ve olumsuz etkilerini azaltıyor. Aynı zamanda 
taşıma maliyetlerini azaltarak, verimliliği artırıyor.

LOJİSTİK | ANALİZ

BAKIŞ AÇINIZI DEĞİŞTİRİN

Yeni Daily: İşe bakış açınızı değiştirecek devrimsel bir evrim yaşadı. İşinizin verimliliğini ve kârlılığını arttıran yeni motor seçenekleri. 
Tamamen yeni bir sürüş deneyimi için üretken bir çalışma alanı ve yeni sürüş yardım teknolojisi. Yeni Daily sizin tüm ihtiyaçlarınızı 
karşılayan taşımacılık çözümünüz, sizin işiniz için özel olarak üretildi.

EN YÜKSEK  
PERFORMANS

2.3 ve 3.0 litrelik motorlar,  
210 beygire ve  

470 Nm’ye varan güç

HER ZAMANKİNDEN  
DAHA VERİMLİ

%10’a varan yakıt tasarrufu

Daha düşük bakım masrafları

STRESSİZ SÜRÜŞ  
DENEYİMİ VE GÜVENLİK

Yeni elektrikli direksiyon sistemi  
ve sürüş yardım teknolojisi

RAKİPSİZ TAŞIMA 
KAPASİTESİ

Sınırsız çok yönlülük  
ile 4,9 tona varan taşıma  
kapasitesi, 7,2 ton AYA
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“CİROMUZUN YÜZDE 
60’I KARAYOLU 

TAŞIMACILIĞINA AİT”
Ekol Türkiye Ülke Müdürü Arzu Akyol Ekiz, en verimli taşımacılık modellerini kullanarak 

otomotiv, FMCG, sağlık, e-ticaret, perakende, tekstil, imalat ve elektronik başta olmak üzere 
birçok farklı sektöre özel çözümler ürettiklerini ifade etti. 

EKOL TÜRKİYE ÜLKE MÜDÜRÜ ARZU AKYOL EKİZ:

E kol Türkiye Ülke Müdürü Arzu Ak-
yol Ekiz, cirolarının yüzde 60’ını 
karayolu taşımacılığından elde 
ettiklerini söyleyerek, “En verim-

li taşımacılık modellerini kullanarak otomo-
tiv, FMCG, sağlık, e-ticaret, perakende, teks-
til, imalat ve elektronik başta olmak üzere 
birçok farklı sektöre özel çözümler üretiyo-
ruz. 13 ülkede, 1 milyon metrekarenin üze-
rindeki dağıtım merkezlerimizin yanı sıra 
intermodal taşımacılığa fırsat veren haf-
tada 52 sefer yapan blok trenlerimiz, 6 bin 
araçlık filomuz ve yüksek teknolojimizle en-
tegre, esnek ve etkin lojistik çözümler sunu-
yoruz” dedi.

İntermodal taşımacılık ile farklı sektör-
lerde hizmet veren birçok küresel markaya 
lojistik çözüm ortaklığı yaptıklarını belirten 
Arzu Akyol Ekiz, “Terminallerimiz ve elekt-
rikli blok tren seferlerimizi kullanarak yükü 
aktarmadan taşıdığımız intermodal taşı-
macılık sistemi ile karayolu taşımacılığına 
oranla iklim değişikliğine etkiyi azaltırken, 
her ay 730 futbol sahası büyüklüğünde or-
manı kurtaracak ve dünyanın etrafında 360 
tur atmasına imkân verecek dizel tasarrufu 
sağlıyoruz. Geniş hizmet ağımız, dünya ça-
pında güçlü acentelerimiz, operasyonel ve 

sektörel uzmanlığımız, müşteri odaklı çö-
zümlerimiz, gerçek anlamda müşteri ilişki-
leri yönetimini benimseyen ekibimiz, sipariş 
yönetim sistemlerimiz, forwarding beceri-
miz ile karayolu taşımacılığında şeffaf, ka-
liteli ve güvenilir hizmet sunuyoruz. Sürek-
li geliştirilen sipariş yönetimi sistemlerimiz 
operasyon yönetiminde verimlilik yaratır-
ken, müşterilerimize izlenebilirlik, takip ko-
laylığı ve şeffaflık sağlayabiliyoruz. Genç ve 
çevreci bir filoya sahibiz. Filomuzdaki araç-
ların dünyaya verdiği zararı en düşük sevi-
yeye indirmek için kendi tesislerimizle faali-

yet gösterdiğimiz ülkelerin çoğunda Euro 6 
araçlar ile hizmet veriyoruz” diye konuştu. 

“ARAÇ TAKİP SİSTEMLERİ 
ÖNEMLİ BİR ROLE SAHİP”

Lojistikte, zamanında teslimat kadar 
önemli bir konunun ürünün güvenilir bir şe-
kilde taşınması olduğuna değinen Arzu Ak-
yol Ekiz, “Taşınan ürünün güvenliği ancak 
lojistik şirketinin hassasiyeti kadar olabili-
yor. Ürünün sadece ulaştırması değil yolcu-
luk sürecinin de iyi yönetilmesi gerekiyor. 
Bunu sadece sürücü hassasiyetine indirge-
meden kurumsal teknoloji altyapısıyla yük-
sek bir standartta taşınmasında araç takip 
sistemleri önemli bir rol üstleniyor. Avru-
pa’da cirosal oranda Ar-Ge’ye en çok ya-
tırım şirketler arasında yer alıyoruz. Ci-
romuzun yaklaşık yüzde 2’sini Ar-Ge’ye 
ayırıyoruz. Her yıl Ar-Ge’de proje ve çalışan 
sayımız ile çalışmalar için ayırdığımız top-
lam kaynak artıyor” şeklinde konuştu. 

Arzu Akyol Ekiz, sözlerine şöyle devam 
etti: “Yalova Ro-Ro Terminali, konumu itiba-
rıyla ülkemizde gelişime açık tek Ro-Ro lima-
nı. Ülkemizin dış ticaretinin sürekli arttığı-
nı biliyoruz. Bu sebeple yatırımımızın ikinci 
evresini daha ilk günden planlamıştık. İkin-
ci etap için ÇED sürecini yüzde 80 oranında 
tamamladık. İkinci etap inşaatımıza başla-
mak için tüm hazırlıklarımız bitti. Termina-
limize yaklaşık 50 bin metrekare park alanı 
ve bir adet daha 300 metre boyunda iskele 
ekleyerek aynı anda üç gemiye hizmet vere-
cek kapasiteye ulaşacağız. Gelecekte ener-
ji maliyetleri ve çevresel etki azaltımı için sa-
hil bağlantısı, terminal vinci gibi yatırımları 
da yapacağız.”

LOJİSTİK | EKOL

MERCEDES-BENZ’DEN 
ÖZULAŞ TOPLU TAŞIM 
AŞ’YE 8 ADET CONECTO 

Yeni güvenlik donanımlarıyla ilkleri sunan 2020 model Mercedes-
Benz Conecto, Özulaş Toplu Taşım A.Ş.’nin tercihi oldu. Özulaş 

Toplu Taşım A.Ş düzenlenen törenle 8 adet Conecto’yu teslim aldı. 

Ö zulaş Toplu Taşım A.Ş., özel halk 
otobüsü hatlarında kullanılmak 
üzere 8 adet 2020 model Merce-
des-Benz Conecto aracı, Merce-

des-Benz Türk Genel Müdürlük Kampüsü’n-
de düzenlenen törenle teslim aldı. 8 farklı 
bireysel halk otobüsü müşterisinin kullanı-
mıyla İstanbullular’a hizmet verecek olan 
Mercedes-Benz Conecto, şehir içi otobüs 
sektöründe Türkiye’de ilk defa sunulan çar-
pışma önleyici fren asistanı ve dönüş yar-
dımcısı gibi güvenlik donanımlarıyla fark 
yaratıyor. Teslimatı yapılan Conecto model-
leri tam alçak tabanlı yapılarıyla geniş bir iç 
mekâna sahipken; ekonomik ve çevreci E6 
motorlarıyla benzersiz yakıt ekonomisi sağ-
layan reküperasyon modülünü de barındırı-
yor. Yangın ikaz ve söndürme sistemi, engelli 
rampası, otomatik klima sistemi gibi pek çok 
aksesuarla donatılan Conecto, yüksek gü-
venlik ve konfor standartlarını bir üst basa-
mağa taşıyor.

Mercedes-Benz Otobüs Teslimat Holü’n-
de düzenlenen törende Özulaş Toplu Taşım 
Başkanı ve İstanbul Otobüs Özel Halk Oto-
büsü Sahipleri ve İşletmecileri, Esnaf Odası 
Başkanı Göksel Ovacık ile Özulaş Toplu Ta-
şım Yönetim Kurulu Üyeleri’ne araçlar, Mer-

cedes-Benz Türk Şehir İçi Otobüs ve Kamu 
Satış Grup Müdürü Orhan Çavuş ve Satış 
Koordinatörü Can Okumuş tarafından tes-
lim edildi. 

Mercedes-Benz Türk Şehir İçi Otobüs ve 
Kamu Satış Grup Müdürü Orhan Çavuş, tö-
rende yaptığı konuşmada, “2019 yılının son 
çeyreğinde kredi faizlerinin düşmesi ile 
hareketlenen şehir içi otobüs satışlarımız 
2020 yılının ilk aylarında artarak devam 
ediyor. Rekabetçi fiyatlarımız, değerinde ta-
kas imkânları sunmamız ve cazip finans ko-
şullarımız yoğun ilgiyle karşılanıyor. Bugün 
Özulaş Toplu Taşım A.Ş. üyesi 8 müşterimize 
2020 model 0 km Conecto araçlarını teslim 
etmenin mutluluğunu ve gururunu yaşıyo-
ruz. Özulaş üyeleri; Ercan Tarakçı, Mehmet 
Zorer, Ahmet Saykal, Hamdi Dursun, Nu-
ran Yüksel, Cevat Kaya, Baki Balta ve Hik-
met Koçaslan tercihlerini yepyeni güvenlik 
özellikleri ile donanımını zenginleştirdiğimiz 
Mercedes-Benz Conecto araçlardan yana 
kullandılar. Tüm yatırımcılara satın aldıkları 
araçların hayırlı olmasını ve yüksek kazanç 
getirmesini temenni ediyoruz” dedi. 

Özulaş Toplu Taşım A.Ş. Başkanı ve İstan-
bul Otobüs Özel Halk Otobüsü Sahipleri ve İş-
letmecileri Esnaf Odası Başkanı Göksel Ova-

cık, “Dünyanın en zorlayıcı trafiğine sahip 
şehirlerinden biri olan İstanbul’da otobüs iş-
letirken; dayanıklılığa, konfora, güvenliğe ve 
işletim maliyetlerine dikkat ediyoruz. Mer-
cedes-Benz markası, Türkiye’de sadece Co-
necto araçlarda standart olarak sunduğu 
yeni güvenlik donanımlarıyla hem yolcula-
rı hem de işletmecileri düşünüyor. Şirket re-
kabetçi fiyatları, her marka ve model araç 
için takas imkânları, cazip finans koşulları, 
stoktan araç teslimi, İstanbul genelinde es-
nek mesai saatleri ile çalışan, tam donanım-
lı 5 kurumsal yetkili servisi ile halk otobüsü 
esnafının yanında olduğunu kanıtlıyor. 0 km 
araçlarımızı satın alırken BusStore saye-
sinde her marka ve model aracımızı piyasa 
koşullarında takasa verebilmenin avanta-
jını da yaşıyoruz. Otobüs esnafının tüm ihti-
yaçlarına çözümler üreten Mercedes-Benz 
Türk, her zaman olduğu gibi bugün de yanı-
mızda olduğunu hissettiriyor” diye konuştu.

MERCEDES-BENZ TÜRK | HABER

Özulaş Toplu Taşım Başkanı ve İstanbul Otobüs Özel 
Halk Otobüsü Sahipleri ve İşletmecileri, Esnaf Odası 

Başkanı Göksel Ovacık ile Özulaş Toplu Taşım Yönetim 
Kurulu Üyeleri’ne araçlar, Mercedes-Benz Türk Şehir 

İçi Otobüs ve Kamu Satış Grup Müdürü Orhan Çavuş ve 
Satış Koordinatörü Can Okumuş tarafından teslim edildi. 
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“KARAYOLU TAŞIMACILIĞINDA 
GÜVENLİ VE KALİTELİ 
HİZMET SUNUYORUZ”

ALIŞAN LOJİSTİK İCRA KURULU ÜYESİ AYHAN ÖZEKİN:

Alışan Lojistik İcra Kurulu Üyesi Ayhan Özekin, “Karayolu taşıma 
süreçlerinde güvenli ve kaliteli hizmet sunmak temel gayemiz. 

Özellikle Tehlikeli Madde Lojistiği alanında lideriz” dedi. 

A lışan Lojistik İcra Kurulu Üye-
si Ayhan Özekin, 2020’nin Alışan 
Lojistik için çok önemli bir yıl ol-
duğunu söyleyerek, “1985 yılın-

da 20 araçlık bir filo ile kurulan Alışan Lo-
jistik olarak; bugün ulaştığımız 450 adet öz 
mal araç filomuzla 35. yıldönümümüzü kut-
luyoruz” dedi. Alışan Lojistik olarak sek-
törde fark yaratacak önemli işler gerçek-
leştirdiklerini belirten Ayhan Özekin, “1985 
yılından bu yana lojistik sektöründe etkin-
lik gösteren ve işe uluslararası karayolu ta-
şımacılığı ile başlayan bir markayız. Ancak, 
bizi farklı kılan biliyorsunuz kurulduğumuz 
günden bu yana birçok sektörün yanı sıra 
ağırlıklı olarak hızlı tüketim malları (FMCG) 
ve kimya sektörlerine hizmet sunmaya de-
vam etmemiz. Bu sebeple, kimya sektörü-
nün en önemli başlıklarından biri olan teh-
likeli kimyasalların elleçlenmesi, taşınması 
ve depolanması konusunda çok ciddi bir uz-
manlığımız, altyapımız, süregelen yatırımla-
rımız ve başarılı bir çalışma modelimiz bu-
lunuyor. Başta SQAS ve ADR olmak üzere 
uluslararası standartlar ve yasal mevzuat-
lar düzeyinde süreçlerini yöneten şirketi-
miz, yatırımlarını bu temel üstüne planlaya-
rak, teknolojiye önem vererek uluslararası 
rekabette varlığını sürdürüyor. Alışan Lo-
jistik olarak, rakamlar henüz tam olarak 
netleşmediyse de, 2019 yılını hedefimize 
ulaşarak yaklaşık 700 milyon TL ile kapa-
tacağımızı; Euro bazında da yüzde 10’luk bir 
büyüme elde edeceğimizi öngörüyoruz. For-
tune Türkiye 500 şirketlerinden biri olarak 
2020 hedefimiz ise, ciromuzu ülke büyüme-
sinin üzerinde rakamlara taşımak olacak” 
diye konuştu.

“AR-GE BÖLÜMÜMÜZDE 
40 UZMAN ÇALIŞIYOR”

İnovasyon ve teknoloji yatırımlarının lo-
jistik sektöründe de rakipler arasında fark 
yaratma anlamında en önemli parametrele-
rin başında geldiğini ifade eden Ayhan Öze-
kin, “Sektörümüzde, Bilim ve Sanayi Bakan-
lığı onaylı 13 Ar-Ge merkezi var. Bunlardan 
ikisi şirketimiz tarafından kuruldu. Elekt-
ronik, endüstri mühendisleri, yazılım mü-
hendisleri çalışıyor işlerimizde. Gebze ve 

Kocaeli bölgesi üssümüz diyebiliriz. Ar-Ge 
bölümümüzde 40 uzman çalışıyor. Bura-
da iş ortaklarımızın yazılımlarına kolaylık-
la entegre olabilen teknolojik çözümleri her 
geçen gün geliştiriyor ve lojistik ihtiyaçla-
ra yeni bakış açılarıyla cevap veriyoruz. Alı-
şan Lojistik, aynı zamanda bir Ar-Ge mer-
kezinin en önemli ihtiyacı olan üst yönetim 
iradesine de en kuvvetli şekilde sahip” şek-
linde konuştu.

Ayhan Özekin, sözlerine şöyle devam etti: 

“Karayolu taşımacılığı özellikle ülkemiz için 
lojistik süreçlerin olmazsa olmaz bir parça-
sı. Günümüzde, dünyada olduğu kadar ülke-
mizde de ön plana çıkan alternatif taşıma 
modlarına ve intermodal taşımacılık yakla-
şımına rağmen karayolu taşımacılığı özel-
likle yurtiçi dağıtım anlamında değerini ko-
ruyor. Devletimiz de özellikle karayollarına 
ve köprülere yapılan yatırımlarla bu konuya 
gereken önemi veriyor. Bizim bir numara-
lı işimiz, güvenli lojistik süreçler kurgulaya-
bilmek. Yaptığımız tüm faaliyetlerde olduğu 
gibi, karayolu taşıma süreçlerinde de gü-
venli ve kaliteli hizmet sunmak temel gaye-
miz. Özellikle Tehlikeli Madde Lojistiği ala-
nında lider olan şirketimiz ADR mevzuatına 
uygun araçları, özel eğitimlere ve belgelere 
sahip sürücüleri ile güvenli ve beraberinde 
Teknoloji destekli hizmet üretmek hususun-
da özel çaba gösteriyor.”

LOJİSTİK | ALIŞAN

“ADR mevzuatına uygun araçlarımız, özel eğitimlere ve belgelere sahip sürücülerimizle 
güvenli ve teknoloji destekli hizmet üretmek konusunda özel çaba gösteriyoruz.”
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TÜRKTRAKTÖR’DEN 
İHRACAT REKORU

Dünyada 130’dan fazla ülkeye traktör satışı yapan 
TürkTraktör, 2019’da son 5 yılın en yüksek ihracat 

rakamlarını yakaladı.

G eçtiğimiz yıl kuruluşunun 65. yı-
lını kutlayan TürkTraktör, 2019 
yılına ait finansal sonuçlarını 
açıkladı. Sektörün lider üretici-

si TürkTraktör, ürün geliştirmeden, üre-
tim ve yurt dışı satışlara kadar birçok fark-
lı alanda başarılı bir performans gösterdi. 

Traktör devi yıl boyunca Ankara ve Eren-
ler’de bulunan fabrikalarındaki üretim 
bantlarından toplam 22 bin 745 adet trak-
tör indirdi. TürkTraktör bu sonuçlara göre, 
2019’da Türkiye’nin toplam traktör üreti-
minin yüzde 77’sini tek başına gerçekleştir-
di. Şirket, yurt içinde toplam 10 bin 903 adet 

traktör satışıyla, Türkiye traktör pazarında-
ki kesintisiz liderliğini 13. yılına taşıdı.

TürkTraktör, yurtdışı satışlarını yüzde 5 
oranında artırarak 15 bin 207 adede yük-
seltti. Türkiye’nin toplam traktör ihracatı-
nın yüzde 90’ını tek başına gerçekleştirdi ve 
son 5 yılın en yüksek ihracat rakamına ulaş-
tı. 2019 yılını 3 milyar 806 milyon TL toplam 
ciro ile kapatırken, şirketin yurtdışı cirosu 
ise yüzde 14 artarak 2 milyar 158 milyon TL 
oldu. Yurt dışı cirosunda elde edilen bu so-
nuçla yeni bir rekora imza atıldı.

2019 yılına ait finansal sonuçlarını değer-
lendiren TürkTraktör Genel Müdürü Aykut 
Özüner şu açıklamalarda bulundu: “Zorlu 
pazar koşullarına rağmen, 2019 yılında da 
pazardaki kesintisiz liderliğimizi 13.yılına ta-
şıdık. Son 32 yılda tam 21 kez pazarın lideri 
olmayı başardık, amacımız bu başarılı çizgi-
mizi 2020 yılına taşımak. Sahip olduğumuz 
%45’lik pazar payıyla Türkiye’deki neredey-
se her 2 traktörden biri bizim fabrikalarımı-
zın bantlarından iniyor.”

HABER | TÜRK TRAKTÖR

TürkTraktör Genel Müdürü Aykut 
Özüner, “Zorlu pazar koşullarına 

rağmen, 2019 yılında da 
pazardaki kesintisiz liderliğimizi 

13. yılına taşıdık” dedi.

TÜRKİYE’DE ÜRETİLEN 
HER İKİ OTOBÜSTEN BİRİSİ 

MERCEDES-BENZ
Türkiye’de üretilen her iki otobüsten birisi Mercedes-Benz Türk 

Hoşdere Otobüs Fabrikası’ndan çıkarken, Türkiye’den ihraç edilen 
her 10 otobüsten 6’sı ise yine Mercedes-Benz Türk’e ait.

T ürkiye’deki faaliyetlerine 1967 yı-
lında başlayan Mercedes-Benz 
Türk, 2019 yılında yeniden yapı-
lanma çalışmalarını tamamlaya-

rak 2020 yılında iki ayrı şirket üzerinden 
müşterilerine hizmet vermeyi sürdürüyor. 
Şirket, otobüs ve kamyon faaliyetlerini yeni-
den yapılanma kapsamında Mercedes-Benz 
Türk adı altında sürdürmeye devam edi-
yor. 2019 yılını başarılarla tamamlayan şir-
ket, Hoşdere Otobüs Fabrikası’nda üretimini 
aralıksız sürdürerek 90 bininci otobüsünü 
geçtiğimiz yıl mayıs ayında banttan indir-
di. Sadece 2019 yılında 4 bin 134 adet oto-
büs üreten Mercedes-Benz Türk, üretimi-
nin yaklaşık yüzde 96’sını 70’ten fazla ülkeye 
ihraç ederek, geçtiğimiz yıl 3 bin 985 adet-
lik otobüs ihracatı gerçekleştirdi. Şirketin 
2019’daki iç pazar satışı; 40 adet şehir içi, 
183 adet de şehirlerarası olmak üzere top-
lamda 223 adet olarak gerçekleşti. Merce-
des-Benz Türk bir kez daha şehirlerara-
sı otobüs satışlarında en çok tercih edilen 
marka olma unvanını korudu. Zorlu pazar 
koşullarına rağmen marka, şehirlerarası 
otobüs satışlarını 2018 yılına oranla yüzde 
5,8 oranında artırdı. 

Yıllık 4 bin 500 adetlik üretim kapasitesi-
ne sahip Mercedes-Benz Türk Hoşdere Oto-
büs Fabrikası, yaklaşık 3 bin 500 kişiye istih-
dam sağlayarak günde ortalama 16 otobüs 
üretiyor. 1995 yılında açılan Hoşdere Oto-
büs Fabrikası ile üretim ve ihracat adetle-
rinde artış sağlayan Mercedes-Benz Türk, 
2020 itibarıyla toplam 93 bin adedin üze-
rinde otobüs üretirken, 1970’ten günümü-

ze ihraç edilen otobüs sayısı ise 58 bin adedi 
geride bıraktı. Mercedes-Benz Türk, 2019 yı-
lında Türkiye’de ürettiği otobüslerin ihraca-
tından 548 milyon Euro’luk gelir elde ederek 
ülke ekonomisine katkısını aralıksız sür-
dürdü. Günümüzde Türkiye’de üretilen her 
2 otobüsten biri Mercedes-Benz Türk Hoş-
dere Otobüs Fabrikası’ndan çıkarken, ihraç 
edilen her 10 otobüsten 6’sı ise yine Merce-
des-Benz Türk’e ait. 

TÜRKİYE EKONOMİSİNE İHRACAT 
KATKISI VE YENİ YATIRIMLAR 

Mercedes-Benz Türk, kamyon ve otobüs 
üretimi ve ihracatı haricinde, ‘Ar-Ge ve Bi-
lişim Teknolojileri’ alanlarında yurt dışına 
sağladığı hizmetlerle de Türkiye’nin toplam 
hizmet ihracatı tutarına yaklaşık 67 milyon 
Euro’luk katkı sağladı. Şirket 2019 yılında, 
Daimler’in Çekya’daki Holýšov Otobüs Fab-
rikası’nın karoser üretim hattındaki yan du-
var iskeleti kaynak tertibatlarının üretim ve 
ihracat faaliyetlerini gerçekleştirerek farklı 
bir alanda daha Türkiye ekonomisine katkı 
sağlarken toplamda 1 milyon Euro’luk ihra-
cat geliri elde etti. 

Ayrıca şirketin 2019’da gerçekleştirdiği 
başlıca yatırımlar arasında Türkiye’nin en 
büyük yedek parça dağıtım merkezlerin-
den biri bulunuyor. 8 milyon Euro’luk tekno-
loji ve inovasyon yatırımıyla Aralık 2019’da 
faaliyete alınan yeni Yedek Parça Depo-
lama Merkezi’nde ağırlıklı olarak otobüs 
ürün grubu olmak üzere, tüm ürün grup-
larına yönelik kapsamlı stok barındırılıyor 
ve hacimli parça depolama kapasitesi yüz-

de 90 oranında artmış bulunuyor. Merce-
des-Benz Türk Otobüs Pazarlama ve Sa-
tış Direktörü Osman Nuri Aksoy, “2019 yılı, 
hem dünyada hem de Türkiye’de otomoti-
vin her alanında olduğu gibi otobüs paza-
rında da daralmanın yaşandığı bir yıl oldu. 
Bunu kendi ürün gruplarımızda da yaşa-
dık. Buna rağmen şehirler arası otobüs pa-
zarında bu yıl da üstün başarımızı sürdür-
dük. Mercedes-Benz Türk olarak 2019’da 
toplam 223 adet otobüs satışı gerçekleştir-
dik. Adet olarak daralma yaşanmış olsa da 
her alanda pazar payımızı korumayı hedef-
ledik. Kusursuz müşteri memnuniyeti için 
çalışmalarımızı aralıksız sürdürdük ve bu 
alanlara yatırım yapmaya devam ettik. Geç-
tiğimiz aylarda açılışını gerçekleştirdiğimiz 
Türkiye’nin en büyük yedek parça dağıtım 
merkezlerinden biri de bunun bir göster-
gesi. Ayrıca 2019 yılında üretimimizin yüz-
de 96’sını yani; 3 bin 985 adet otobüsümüzü 
başta Batı Avrupa olmak üzere 70’ten faz-
la ülkeye ihraç ettik. 2019 yılının en olum-
lu etki yarayan teşviği, Kamu Bankaları ta-
rafından sunulan Yerli Üretim Araçlara 
Özel Kredi Kampanyası oldu. Bu kampanya-
nın 2020 yılının sadece ilk 3 ayında değil ta-
mamında sürdürülmesini temenni ediyo-
ruz. Mercedes-Benz Türk olarak daralan 
pazarda kendi hedeflerimize Aralık ayı iti-
bariyle ulaştığımızı söyleyebiliriz. Sektörün 
de yakın gelecekte kendisini toparlayıp tek-
rardan büyüyeceğini düşünüyoruz. 2020 
toplam otobüs pazarının geçen senekiyle 
benzer, 600 adet civarında tamamlanabile-
ceğini öngörüyoruz” dedi

MERCEDES-BENZ TÜRK | HABER

Mercedes-Benz Türk otobüs değerlendirme 
toplantısında Mercedes-Benz Türk’ün 2019 
yılında Türkiye’de ürettiği otobüslerin 
ihracatından 548 milyon Euro’luk gelir 
elde ederek ülke ekonomisine katkısını 
aralıksız sürdürdüğü vurgulandı.
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IVECO ‘BİZİ KİMSE 
DURDURAMAZ’ DİYOR

IVECO Türkiye, Antalya Belek’te düzenlediği basın toplantısıyla 
uzun yol taşımacılığı için tasarlanan yeni IVECO S-WAY’i ve hafif ve 

orta segmentte yeni standartları belirleyen yeni Daily’yi tanıttı.

I VECO, yeni IVECO S-WAY ve yeni Da-
ily’yi “Bizi Kimse Durduramaz” sloga-
nıyla pazara sundu. Uzun yol taşımacı-
lığı için tasarlanan IVECO S-WAY çekici 

ve ağır segmentte yer alan yeni IVECO WAY 
serisi sürücüye, sürdürülebilirliğe ve üst 
düzey kişiselleştirilmiş hizmetlere odakla-
nan tam bir donanım sunuyor. Diğer yan-
dan işe bakış açısını değiştirecek Yeni Da-
ily hafif ticarî araç, sürüş deneyiminde yeni 
standartlar belirleyerek otonom sürüş ve 
güvenlik konularında önemli adımlar atıyor.

IVECO Türkiye Genel Müdürü Hakkı Işı-
nak etkinlikte yaptığı konuşmada, “Bugün 
sizlere hafif, orta ve ağır segmentteki ürün-
lerimizdeki büyük değişikliği sunuyoruz. 
Ağır sınıf IVECO WAY serisi, Stralis’in ve 
Trakker’ın yerini alıyor. IVECO WAY seri-
si son teknoloji özellikleriyle gelecek on yı-
lın kamyonu. Öte yandan amiral gemisi mo-
delimiz Daily’nin hafif ve orta segmentteki 
versiyonları yenilendi ve son derece kişi-
selleştirilmiş, müşterinin kullanımına göre 
şekillendirilmiş, taşımacılık gereklerini 
karşılayacak bütüncül bir çözüm sunan hiz-
metlerle geliyor. Ürün gamımızdaki bu bü-

yük değişim ile bizi kimse durduramaz diyo-
ruz” açıklamasını yaptı. 

IVECO Türkiye Pazarlama ve Ürün Geliş-
tirme Genel Müdür Yardımcısı Tansu Giz ise 
yaptığı konuşmada, “Yeni IVECO WAY seri-
si, müşterilere ekonomik ve çevresel olarak 
sürdürülebilir, dolayısıyla ürünün çevresin-
deki hizmetlerin üründen daha önemli oldu-
ğu bütünleşik bir taşımacılık çözümüne evi-

rilmeyi simgeliyor. Diğer yandan Yeni Daily, 
sürücünün artan miktarda çoklu görev ge-
rektiren işine odaklanmasını sağlayan ve 
güvenliği artıran kapsamlı İleri Sürücü Yar-
dımcı Sistemleri barındırıyor. Yeni Daily, ka-
binde yaşam ve sürüş deneyimi konusunda 
yeni standartlar belirlerken otonom sürüş 
ve gelişmiş güvenlik özellikleri konusunda 
önemli adımlar atıyor” dedi.

HABER | IVECO

IVECO Türkiye Genel Müdürü Hakkı Işınak, “Bugün sizlere hafif, orta ve ağır segmentteki ürünlerimizdeki büyük değişikliği 
sunuyoruz. Ağır sınıf IVECO WAY serisi, Stralis’in ve Trakker’ın yerini alıyor” dedi.
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GIOVANE GENTILE YURTDIŞI 
AĞINI GÜÇLENDİRİYOR

Yurtiçi satışlarını 2019 yıl sonunda bir önceki yıla göre yüzde 30 oranında artıran Giovane 
Gentile, yurtdışında şubeleşmesini hızlandırdı. 2019 Kasım ayında Moskova’ya mağaza açan 
Giovane Gentile, 2020 yılsonuna kadar Avrupa, Rusya, Orta Asya ve Hindistan olmak üzere 

15 yeni mağaza açma hedefiyle çalışmalarını sürdürüyor. 

T ürkiye perakende sektörünün 
önemli oyuncularından Ercem 
Tekstil’in erkek modasının öncü 
markası Giovane Gentile, sürdü-

rülebilir büyüme stratejisiyle 2019 yılını başa-
rılı bir performans ile geride bıraktı. 2018’in 
aynı dönemine göre 2019 yılını yüzde 30’a ya-
kın bir büyüme ile kapatan marka, yurtdışı 
yapılanmasına da hız kesmeden devam etti. 

“2020 İÇİN AGRESİF BÜYÜME 
STRATEJİSİ BENİMSEDİK”

Bugün yurtiçinde 33, yurtdışında ise 25 
farklı ülkede 26 aktif monobrand mağazası 
ile stil sahiplerine seslenen Giovane Gentile, 
yurtdışında Avrupa, Rusya, Orta Asya ve Hin-

distan olmak üzere 15 yeni mağaza açma he-
defiyle çalışmalarını sürdürüyor. 2019 yılın-
daki ekonomik dalgalanmadan sonra 2020 
yılına daha iyimser baktıklarını belirten Gio-
vane Gentile Genel Müdürü Zaur Samedov, 
bu pozitif göstergelere karşı stratejilerini ag-
resif büyüme olarak revize ettiklerini söyledi. 
Yıllık cirolarının yüzde 35’ni ihracattan elde 
ettiklerinin atını çizen Samedov, 2020 yılında 
oranı yüzde 45 olarak hedeflediklerini belirt-
ti. 2020 yılı önemli hedeflerden biri de Koşul-
suz Müşteri Memnuniyeti kapsamında mar-
ka sadakatini yükseltmek olduğunu aktaran 
Samedov, bu başlık altında perakende mağa-
zacılık alanında verimliliklerini yükseltmek 
istediklerini söyledi.

2019 yılındaki ekonomik dalgalanmadan sonra 2020 
yılına daha iyimser baktıklarını belirten Giovane Gentile 
Genel Müdürü Zaur Samedov, bu pozitif göstergelere karşı 
stratejilerini agresif büyüme olarak revize ettiklerini söyledi.

HABER | GIOVANE GENTILE

NG KÜTAHYA SERAMİK YÖNETİM KURULU BAŞKANI ERKAN GÜRAL:

“2020’DE 1 MİLYAR TL’Yİ GEÇECEĞİZ”
NG Kütahya Seramik Yönetim Kurulu Başkanı Erkan Güral, “2019 yılında 79 ülkeye ihracat 
yaparak, yüzde 56’lık bir artış elde ettik. 2020’de yüzde 42’lik bir artış daha hedefliyoruz. 

2020 yılında ciro hedefimiz seramikte 1 milyar TL’yi geçmek” dedi.

NG Kütahya Seramik Yönetim 
Kurulu Başkanı Erkan Gü-
ral, 2018 yılından bu yana 

ihracatı artırma çalışmalarına tüm hızıy-
la devam ettiklerini söyledi. 2019 yılında ih-
racatı yüzde 56 oranında artırarak 79 ül-
keye ihracat gerçekleştirdiklerini belirten 
Erkan Güral, “Bu adımlar sonucunda 2020 
yılında ise yüzde 42’lik ilave bir artış hedef-
liyoruz. Diğer taraftan şirket olarak yurti-
çinde 231, yurtdışında ise 49 olan mağaza 
sayımızı artırmak için yatırımlarımıza de-
vam ediyoruz” dedi. Erkan Güral, sözlerine 
şöyle devam etti: “Dünyanın en büyük sera-
mik üreticilerinden İtalya ve İspanya Türk 
ürünlerini ihraç eden seramiğin doğduğu 
topraklar olan Çin pazarında aktif bir ko-
numda yer alan marka olarak global marka 
olma yönünde attığımız dev adımlara yeni-
lerini ekliyoruz. Bu kapsamda yatırım yap-
tığımız en yeni teknolojilerle dünyanın en 
büyük ebatlarına sahip ürünlerimizi dünya 
pazarlarına sunduk. ABD ve Çin arasındaki 
ticaret savaşları nedeniyle, seramik sektö-
rü açısından iki pazarda da bizi ciddi fırsat-
lar bekliyor. Çin’deki virüs salgını nedeniyle 
oluşan kriz ortamı, dünya ticaretini derin-
den etkiledi. Çin Halk Cumhuriyeti’ne veri-
len siparişler, ülkemize kaymaya başladı. 
Ürün tedariki hızla ülkemize yöneliyor. Özel-
likle Avrupalı ve Amerikalı firmalar virüsten 
korkup Türkiye’ye sığınıyor. Virüs salgınının 
durdurulamaması ise talebi giderek daha 
çok ülkemize yöneltmekte. Türkiye, reka-
bet gücü çok yüksek bir ülke. Seramik üre-
timinde de entegre bir yapıya sahip. Lojis-
tik gücüyle ile uluslararası alıcılar için çok 
avantajlı konumda. Türkiye, bu unsurlarıyla 
dünya seramik sektöründeki küresel gücü-
nü artırmak için önemli bir fırsatlara sahip.” 

KÜTAHYA’YA YENİ FABRİKA
Türkiye’nin 2020 yılına ekonomik anlam-

da güzel bir giriş yaptığını ifade eden Erkan 
Güral, “Bugün baktığımızda faiz oranlarının 
düşük olduğunu, dövizin ise stabil seviyede 
seyrettiğini görüyoruz. Bu olumlu ortamda 
biz de şirket olarak yeni yatırımlar planlıyo-

ruz. Yine memleketimiz Kütahya’daki 7 olan 
fabrika sayımızı 8’e çıkarmak için fizibilite 
çalışmalarına başladık. Mevcut fabrikaları-
mızda bugün yüzde 100 tam kapasiteyle ça-
lışarak günde 100 bin metrekare seramik 
üretimi yapıyoruz. 2020’nin ilk çeyreğinin 
sonunda her şey planladığımız gibi giderse 
yaklaşık 350 ile 400 milyon TL’lik bir yatırım 
bedeli ile yeni yatırımımızı hayata geçirmek 
istiyoruz” diye konuştu. Erkan Güral, sözle-
rini şöyle noktaladı: “2019 yılını Kütahya Se-
ramik olarak 800 milyon TL ciro ile kapattık. 
2020 yılına şirket olarak hızlı giriş yaptığı-
mızı söyleyebilirim. Attığımız stratejik büyü-
me adımlarıyla beraber 2020 yılında ciro-
muzu 1 milyar TL’nin üzerine çıkaracağız.‘’

NG KÜTAHYA SERAMİK | HABER

“2019 yılını Kütahya Seramik olarak 
800 milyon TL ciro ile kapattık. 
2020 yılına şirket olarak hızlı giriş 
yaptığımızı söyleyebilirim. Attığımız 
stratejik büyüme adımlarıyla beraber 
2020 yılında ciromuzu 1 milyar TL’nin 
üzerine çıkaracağız.‘’ 
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‘E-TİCARET’ 
Z KUŞAĞIYLA BÜYÜYOR

Türkiye’de E-ticaretin Z kuşağına mensup müşteri sayısı 8 milyonu aştı; gelecek 7-8 yılda Z 
kuşağından 20 milyon kişi dijital mağazaların aktif müşterisi olacak.

D oğar doğmaz dijital dünya ile tanı-
şan, okuma yazma öğrenmeden 
bilgisayar, tablet ve akıllı telefon 
kullanmaya başlayan Z kuşağı, 

5-6 yıldan beri çalışan nüfus içinde yerini al-
maya başladı. Türkiye’nin ilk para iadeli alış-
veriş sitesi Avantajix.com’un kurucu ortağı 
Güçlü Kayral, internetsiz bir yaşam düşüne-
meyen Z kuşağının alışverişlerini de ağırlıklı 
olarak online yaptıklarına dikkat çekti. Tür-
kiye nüfusunun dörtte birinin Z kuşağında 
yer aldığını kaydeden Kayral, şunları söyledi:

“Türkiye’de 1995-2010 yılları arasında do-
ğan Z kuşağına mensup kişi sayısı yaklaşık 
20 milyon. Bunların şu anda 18-25 yaş ara-
sındaki 8 milyonluk kısmı kendi başına ya-
sal online alışveriş yapma hakkına sahip. 
Nüfusun henüz yüzde 10’unu oluştursa da 
bu kitleyi küçümsememek gerekiyor. Bu yaş 
grubundaki gençlerin e-ticaret pazarında-
ki payı yüzde 25’lere yakın. Yakın gelecekte 
Z kuşağının E-Ticaretteki payı yüzde 50’lere 
ulaşacak.” Z kuşağının e-ticaretteki trend-
leri yakından takip ettiğini anlatan Kayral, 
“Avantajix.com üyeleri arasında da Z kuşa-
ğı önemli bir paya sahip. Gelecekte üyeleri-
mizin yarısından fazlası bu kuşağa mensup 
olacak. Onların isteklerini öğrenmek, şirket 
stratejilerini Y kuşağına göre belirlemek zo-
rundayız. Bu yüzden hem Z kuşağına yöne-
lik araştırmalar yapıyoruz, hem de yapılan 
araştırmaları yakından takip ediyoruz.” 

DİJİTAL OLUNMAZ 
DİJİTAL DOĞULUR

Doğar doğmaz eline tablet, akıllı telefon 
verilen çocuklardan oluşuyor. Onlara göre 
teknoloji, her yerde, kesintisiz ve hızlı olmalı. 
Alışveriş yapacakları web sitesi, mobil uygu-
lama, sunulan alışveriş deneyimi de bu ne-
denle tıpkı hayatın kendisi gibi akıcı olmalı.

ALIŞVERİŞ SEPETLERİ YÜKLÜ
Z kuşağındakiler için internette satışta 

olan her şey satın alınabilir. Tüm ihtiyaçla-

rı için e-ticarete başvurmaktan çekinmiyor-
lar. Bu nedenle de alışveriş sepetlerinin bü-
yüklüğü normalin birkaç katına ulaşabiliyor.

SOSYAL MEDYADA AKTİFLER
Z kuşağının neredeyse tamamı aktif sos-

yal medya kullancısı. Z kuşağındakilerin yüz-
de 43’ü, alışveriş kararlarında e-ticaret si-
telerinin sosyal medyadaki reklamlarının 
etkili olduğunu söylüyor.

HER BİRİ İNDİRİM MÜHENDİSİ
Her ne kadar savruk gözükseler de, yüz-

de 57’si harcama yapmaktansa para birik-
tirmeyi tercih ediyor. Yarısından fazlası ken-
dilerini “indirim mühendisi” ya da “indirim 
avcısı” olarak tanımlıyor. Kampanyaları ya-
kından takip ediyorlar, fırsat sitelerinin en 
aktif kullanıcıları durumundalar. Avantajix.
com gibi para iadeli alışveriş sitelerini kulla-
narak, yaptıkları her alışverişte indirimlerin 
dışında nakit para da kazanıyorlar.

ARAŞTIRMACI BİR NESİL
Z kuşağının en belirgin özelliklerinden biri 

de araştırmacı olmaları. Yüzde 80’i alışveriş 

yapmadan önce araştırıyor, fiyat karşılaştır-
ması yapıyor. Bu sebeple, eksiksiz ürün bil-
gilerinin yanında, satın alma rehberleri, ta-
nıtım videoları gibi içeriklerle zenginleşmiş 
e-ticaret sitelerinin Z Kuşağı’na ulaşma şan-
sı daha yüksek oluyor.

MARKA BAĞLILIĞI DÜŞÜK
Z Kuşağı, kime ne iyi geliyorsa, işlerine ne 

yarıyorsa onu istiyor. Markadan çok kullanı-
labilir olmasını, kaliteyi önemsiyor.

Türkiye’nin ilk para iadeli alışveriş sitesi Avantajix.
com’un kurucu ortağı Güçlü Kayral, internetsiz bir yaşam 
düşünemeyen Z kuşağının alışverişlerini de ağırlıklı olarak 
online yaptıklarına dikkat çekti.

HABER | AVANTAJİX.COM

IAS YÖNETİM KURULU’NDAN İSVİÇRE 
BÜYÜKELÇİLİĞİ’NE ZİYARET

IAS Yönetim Kurulu Başkanı 
Hakan Karabiber’in de 

aralarında bulunduğu IAS 
yöneticileri, Bern Büyükelçisi 

İlhan Saygılı ile geçtiğimiz 
hafta bir araya geldi. IAS 
yöneticilerini makamında 

ağırlayan Saygılı, IAS’nin 
Türkiye’de ve globaldeki 

başarısının artarak devam 
edeceğine inandığını söyledi. 

A lmanya, Türkiye, Amerika Bir-
leşik Devletleri, Hindistan, Bir-
leşik Arap Emirlikleri, Güney 
Kore ve İsviçre’deki ofisleriy-

le dünyanın dört bir yanında hizmet ve-
ren IAS, her geçen gün büyümeye devam 
ediyor. IAS, globalde başarılı operasyon-
lar gerçekleştiriyor. Aralık 2019’da kurulan 
IAS Switzerland AG ile İsviçre pazarında 
etkinliğini artırması ile de dikkatleri üze-
rine çekti. Gelişmeler sonucunda Bern Bü-
yükelçisi İlhan Saygılı, IAS Yönetim Kurulu 
Başkanı Hakan Karabiber, Yönetim Kurulu 
Üyesi Can Karabiber ve IAS Genel Müdürü 
Mazhar Tellibeyoğlu, Saygılı’nın makamın-
da bir araya geldi. IAS yöneticilerini büyü-
kelçiliğin köşkünde ağırlayan Saygılı, dün-
yanın farklı bölgelerinde başarılı projelere 

imza atan IAS’nin hızlı büyümesine devam 
edeceğine inandığını söyledi. IAS’nin eğiti-
me ve gençlere verdiği önemi de takdir etti-
ğini belirten Saygılı, yakın zamanda İsviçre 
ofisini ziyaret etmeyi planladığını kaydetti.

Büyükelçi Saygılı ile görüşmelerinden 
notlar paylaşan IAS Genel Müdürü Tellibe-
yoğlu, “IAS, Türk mühendisler tarafından 
üretilen caniasERP ile globaldeki operas-
yonlarına hız kesmeden devam ediyor. Bü-
yükelçi Saygılı ile gerçekleştirdiğimiz bu-
luşma, bölgedeki etkinliğimizi arttırmak 
adına çok önemliydi. Kendisi ile gelecekte-
ki planlarımız hakkında görüştük. Saygı-
lı, Avrupa’da yeni çözüm ortakları bulmak 
ve daha büyük adımlar atmak adına önem-
li bir referans. Böyle önemli toplantılarda 
firmamızı gurur ile temsil ediyoruz” dedi.

Bern Büyükelçisi İlhan Saygılı, IAS Yönetim Kurulu Başkanı Hakan Karabiber, Yönetim Kurulu Üyesi Can Karabiber ve IAS Genel Müdürü Mazhar Tellibeyoğlu’nu makamında kabul etti. 

IAS | HABER
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TÜSİAD’DAN ‘YENİ EKONOMİK 
PROGRAM’ VURGUSU

TÜSİAD Yönetim Kurulu Başkanı Kaslowski, “Önümüzde kredi büyümesine 
değil, verimlilik artışlarına odaklanılması gereken bir süreç var. Üzerinde 

mutabakat sağlanmış ve günün küresel koşullarını göz önünde bulunduran 
bir ekonomik program, geleceğe umutla bakmamızı sağlar” dedi.

T ÜSİAD Yönetim Kurulu Baş-
kanı Simone Kaslowski, üze-
rinde mutabakat sağlanmış 
ve günün küresel koşulları da 

göz önünde bulunduran bir ekonomik 
programın, geleceğe umutla bakılması-
nı sağlayacağını söyledi. Sadece kredi ge-
nişlemesi ile büyümenin sürdürülebilir 
olmadığını vurgulayan Kaslowski, “Önü-
müzde kredi büyümesine değil, verimli-
lik artışlarına odaklanılması gereken bir 
süreç var. Bu odaklanma, özel sektör adı-
na kararlar alarak değil, özel sektörle be-
raber adımlar atılarak gerçekleştirilebilir. 
Üzerinde mutabakat sağlanmış ve günün 
küresel koşullarını da göz önünde bulun-
duran bir ekonomik program, geleceğe 
umutla bakmamızı sağlayacak. Bu progra-
mın ana bileşenleri mutlaka istişare ve re-
form olmalı” diye konuştu.

“KREDİ GENİŞLEMESİ İLE BÜYÜME 
SÜRDÜRÜLEBİLİR DEĞİL”

Ekonomide, bir nebze daha iç açıcı ha-
berlerle bu yıla başlandığını dile getiren 
Kaslowski, geçen yıl iç talepte görülen da-
ralmanın, bu yıl yerini hafif toparlanmaya 
bıraktığını belirterek, şöyle devam etti: “Tü-
ketimde hareketlenme olduğunu görüyo-
ruz. İnşaat başta olmak üzere, krizden derin 
şekilde etkilenen sektörlerde ise toparlan-
ma daha uzun zaman alabilir. 2019’u, sıfırın 
biraz üzerinde, cüzi sayılacak bir büyüme 
hızıyla kapatıyoruz. 2020 yılında istihdam 
sorunumuz açısından yeterli olmayacaksa 
da daha yüksek bir büyüme bekliyoruz. Bu 
büyümenin bileşenleri, kamu harcamala-
rındaki artış ve özellikle kamu bankalarının 
bilançolarındaki genişlemeden oluşuyor. Di-
ğer yandan, faizlerin düşmesi ile özel ban-
kaların da tüketici kredi talebi karşılamaya 
başladığını görüyoruz. Geçmiş tecrübeleri-
mizden de biliyoruz ki, sadece kredi genişle-
mesi ile büyüme sürdürülebilir değil. Bu tür 

büyümeler, verimlilik artışı getirmiyor. Yal-
nızca talebi artırarak ekonominin ısınma-
sına, yükselen enflasyon ve borç sorununa 
yol açıyor.”

“MAKUL BİR PROGRAM İÇİN 
KOŞULLAR UYGUN”

Kaslowski, bu yıl bu etkilerin belki hafif 
olacağını, belki de kısa vadede olumsuzluğa 
dönüşmeyeceğini ancak uzun vadeli etkile-
rinin iyi değerlendirilmesi gerektiğini kay-
detti. Makul bir programın uygulanabilme-
si için uygun koşulların bulunduğuna işaret 
eden Kaslowski, “Önümüzde yaklaşık 4 se-
nelik seçimsiz bir dönem var. ABD ile Çin 
arasındaki ticaret savaşına bir ara verildi. 
Her ne kadar uluslararası finans kuruluş-
larının bu yıl dünya için öngördüğü büyü-
me tahmini, bir nebze düşürüldüyse de dün-
ya ekonomisinde veya finansal piyasalarda 
bir duraklama veya daralma beklenmiyor” 
diye konuştu.

“SERBEST PİYASADAN 
VAZGEÇİLMEMELİ”

Yabancı sermayenin Türkiye’ye daha 
yüksek miktarlarda akması ya da jeopoli-
tik risklerin azalmasının, bazı uygulamala-
rın gözden geçirilmesi gerekliliğini ortadan 
kaldırmadığını ifade eden Kaslowski, “Eko-
nomimizde, serbest piyasa ilkelerinin tam 

olarak uygulanmasından vazgeçilmemeli” 
dedi. Ekonomik anlamda 2020 yılına geç-
miş yıllara oranla biraz daha iyimser gir-
diklerini aktaran TÜSİAD Yüksek İstişare 
Konseyi (YİK) Başkanı Tuncay Özilhan da 
“Gerek ülkemizde gerekse dünyada ekono-
mik endişeler biraz daha azalmış, iş dünya-
sının beklentileri biraz daha iyileşmiş du-
rumda. Dünya ekonomisinin bu yıl 2019’a 
oranla bir miktar hızlanması bekleniyor. 
Dünya ekonomisindeki olumlu hava, ülke-
mizi de olumlu etkiliyor. Enflasyon rekor 
yüksek seviyelerden indi, TL’deki istikrar-
sızlık azaldı ve CDS primlerimiz düştü. Reel 
ekonomi de bir nebze nefes aldı. Faizlerin 
düşmesiyle kamu bankaları öncülüğünde 
başlayan kredi büyümesine özel bankalar 
da katıldı. Tüketici kredilerindeki artış er-
telenen iç talebi geri getiriyor. Büyümedeki 
canlanma bir süre sonra istihdam artışına 
da yol açacaktır” diye konuştu.

2020’de ekonomiye hakim olan bu iyim-
serlikte olağanüstü tedbirlerin önemli bir 
etkisi olduğunu belirten Özilhan, “Olağanüs-
tü uygulamalar normalleşirse ekonomimiz 
normalden giderek uzaklaşır, öngörülebilir-
lik azalır. Bu nedenle umarım kalıcı ve sağ-
lıklı piyasa koşulları bir an önce sağlanır. 
Ayrıca, başta jeopolitik riskler olmak üzere 
orta vadede bir dizi gelişme bu havayı bo-
zabilir” dedi.

TÜSİAD Yönetim Kurulu Başkanı Simone Kaslowski TÜSİAD Yüksek İstişare Konseyi (YİK) Başkanı Tuncay Özilhan
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Y urtiçi piyasalarda 2020 
yılı oldukça hareketli 
geçiyor. Borsa İstanbul 
ocak ayında 124500 ile 

rekor seviyesini test etti ve piya-
salarda yerli, yabancı yatırımcı-
nın ilgisinin daha da yükselmesi-
ne neden olduğunu görmüş olduk. 
Ancak piyasaların geneli huzur-
suz. Dışarıda Çin ile ilgili virüs en-
dişesi, ABD-İran derken birçok 
konu hakkında belirsizlikler sür-
düğü için risk iştahı zayıf. Zaman 
zaman ABD borsaları özelinde re-
kor seviyeler görülse bile yine de 
kalıcı bir tablodan bahsedemiyo-
ruz. Dolayısıyla bu durum bizi de 
olumsuz etkiliyor. Aynı zamanda, 
Türkiye’nin kendi iç dinamikle-
rinden de kaynaklı olarak endeks 
124500 seviyeyi aşamayarak ka-
demeli bir şekilde yönünü aşağıya 
çevirmeye başladı. 2020 yılı içeri-
sinde aslında yeni rekor test etme 
potansiyelinin ben hala olduğunu 
düşünüyorum. Tabii bunun için bi-
raz daha zaman olabilir. Bu süreç-
te haber akışlarının endeks üze-
rinde etkili olmasını bekleyebiliriz. 
Teknik görünüm için 117500 böl-
gesinin altına doğru endeksin ıs-
rarcı olması satışları beraberinde 
getirebilir. Yine de endeksteki sa-
tışların alım yönünde fırsat olarak 
değerlendirilmesi mümkün görü-
şümü bir süre daha korumaya de-
vam etmek istiyorum. 

Bu yıl için TCMB’de yakından iz-

yakından izlendiğini dolayısıyla dı-
şarıdaki gelişmelerden kaynak-
lı piyasalarda bir baskı olduğu-
nu ifade ediyor. Enflasyonla ilgili 
bir bozulmanın olmadığı hedefler 
doğrultusunda ilerlediği aynı za-
manda cari işlemlerin de yakın-
dan izleneceğini vurguladı. Aslın-
da metinde çok büyük bir sürpriz 
görülmüyor. Dışarıdaki riskle-
re dikkat çekilirken, Türkiye’nin 
makro ekonomik göstergelerin-
de ılımlı toparlanmanın devam 
ettiği belirtiliyor. Bundan sonra-
ki süreçte enflasyondaki düşüş 
eğilimini sürdüğü sürece ve piya-
sadaki şartlar izin verdikçe Mer-
kez’in 2020 yılı içerisinde de kade-
meli bir şekilde faiz indirimlerine 
devam edeceğini düşünüyoruz. 

Yurtiçi piyasaları konuşurken 
sonunda Dolar/TL’yi ele almadan 
olmaz. Teknik olarak, USDTL kuru 
için 6.00 seviyesinin üzerini ko-
nuşmaya başladık. Kur için bu se-
viyenin üzerinde kalıp kalmaması 
önemli. Kaldığı sürece geri çekil-
melerde sınırlı kalmasını bekleye-
biliriz. Ancak algıları bozacak bir 
durumla karşılaşılmadığı süre-
ce kur için yeni bir fiyat hareketi-
nin başlamasını düşünmüyorum. 
Aksine temkinli kalmaya devam 
edebilir ve hareketini kademeli bir 
şekilde yapabilir. Bu yazıyı ele al-
dığımda USDTL kuru 6.09 sınırın-
da işlem görüyor ve direnç olarak 
6.15 önemli bir nokta olabilir.

leniyor. Mağlum 2019 yılında faiz 
indirimi yoluna giren Merkez ag-
resif bir şekilde 2019 yılını kapat-
tıktan sonra 2020 yılında daha 
temkinli ve kademeli bir şekilde 
hareket ediyor. Ocak ve şubat ay-
larında totalde 125 baz puan faiz 
indirimi yapmış oldu. Şubat ayı ka-
rar metninde, çok güçlü bir ton-
la karşımıza çıkmadığı görülüyor. 
Ocak ayındaki metinde, küresel 
piyasalarda risk iştahının topar-
lanmakta olduğu belirtilirken, bu 
metinde risk iştahında bir dalga-
lanmanın olduğuna atıfta bulunul-
du. Çin’deki virüs endişesi ve pi-
yasalardaki belirsizliğin etkisine 
değinen Merkez, bu gelişmelerin 

YURTİÇİ PİYASALARDA 
NELER OLUYOR?

Dışarıda Çin ile ilgili virüs endişesi, ABD-İran derken birçok 
konu hakkında belirsizlikler sürdüğü için risk iştahı zayıf. 
Zaman zaman ABD borsaları özelinde rekor seviyeler 
görülse bile yine de kalıcı bir tablodan bahsedemiyoruz. 
Dolayısıyla bu durum bizi de olumsuz etkiliyor.

UZMAN GÖZÜYLE

EDA KARADAĞ

İntegral Yatırım Menkul Değerler
AŞ Araştırma Uzmanı
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“HAZIR GİYİM VE TEKSTİL 
İSTİHDAMI İLK KEZ 

1 MİLYONUN ÜZERİNE ÇIKTI”

TİCARET BAKANI RUHSAR PEKCAN:

Türkiye genelinde yaklaşık bir milyon kişinin işini kaybettiği 2019’da hazır giyim ve tekstil 
sektörleri çalışan sayısında bir milyon barajını ilk kez geçerek istihdam rekoru kırdı. Ticaret 
Bakanı Ruhsar Pekcan, Kasım 2019’da 1 milyon 67 bin istihdamı yakalayan hazır giyim ve 

tekstil sektörlerine başarıları nedeniyle teşekkür etti. 

T ürkiye’de üretimin yavaşladığı 
2019’da hazır giyim ve tekstil sektör-
leri yatırımda üretimde, istihdam-
da ve ihracatta hız kesmedi. 2019’u 

yaklaşık 30 milyar dolar ihracat ile kapatan 
iki sektör, istihdamda da yılı tarihi bir rekor-
la kapattı. 

Ticaret Bakanı Ruhsar Pekcan, iki sektörün 
Kasım 2019 itibarı ile 1 milyon 67 bin çalışanla 
büyük bir başarıyı yakaladığını bildirdi. 

İstanbul Tekstil ve Konfeksiyon İhracatçı 
Birlikleri’nin (İTKİB) ev sahipliğinde düzenle-
nen ‘Hazır Giyim, Tekstil, Deri ve Halı Sektörle-
ri Çalıştayı’nın açılışında konuşan Bakan Pek-
can, hazır giyim ve tekstilin tasarım, inovasyon 
ve markalaşmada çok başarılı işlere imza at-
tığını vurguladı. Sektörlerin en büyük başarı-
larından birini istihdam artışında elde ettiğini 
ifade eden Pekcan, “Hazır giyim ve tekstil sek-
törü Kasım 2019 itibarı ile istihdamda 1 milyon 
67 bin çalışanı aşmış bulunuyor. Bunu ilk defa 
sağlıyoruz. İnşallah bu sayıyı katlayarak de-
vam edeceğiz. Tabi bir de bu sektörlerin yan 
sanayisi, lojistiği ve perakendesi var. Bunları 
da eklediğimizde toplam çalışan sayısı zaten iki 
katına çıkıyor” diye konuştu. 

Hazır giyim ve tekstilin katma değerli üre-
timleri, istihdama ve ihracata katkıları ile Tür-
kiye ekonomisinin lokomotif sektörlerinden ol-
duğunu vurgulayan Pekcan, şunları söyledi: 

“DÜNYADA YAŞANAN 
SIKINTILARA RAĞMEN 
BİZ DİNAMİZMİMİZİ 
SÜRDÜRÜYORUZ” 

“Küresel ekonomide yaşanan sıkıntılara ve 
korumacı eğilimlere rağmen biz dinamizmimi-
zi sürdürüyoruz. Kaliteli, katma değerli üreti-
mimiz, yenilikçi ve rekabetçi anlayışımızla bu-
lunduğumuz pazarlarda daha da güçlenerek 
devam ediyoruz. 2019’da ihracatımızı 180 mil-
yar doların üzerine çıkardık. İhracat artışında 
dünyada 7’inci, değer artışında 6’ıncı sırada-
yız. Net ihracatımızın Türkiye’nin büyümesi-
ne katkısı 4,7 puanla son 18 yılda gözüken en 
büyük değer. İhracatın ithalatı karşılama ora-
nında yüzde 85,8 ile son 62 yılın en yüksek de-
ğerini yakaladık. Hazır giyimde dünya ihraca-

tının yüzde 3,2’sini, tekstilde yüzde 3’ünü biz 
gerçekleştiriyoruz. Artık dünyada çoklu an-
laşmalardan ikili anlaşmalara doğru bir eğilim 
var. Korumacılık önlemleri ülkeleri ikili tica-
ret anlaşmalarına yöneltiyor. Dolayısı ile ser-
best ticaret anlaşmaları (STA) çok önem arz et-
meye başladı. Biz de STA’lara önem veriyoruz. 
STA’lar konusunda sektörlerimizin hassasi-
yetlerinin farkındayız, çalışmalarımızı çok has-
sas bir şekilde yürütüyoruz, sizlerin de bunu 
bilmesini istiyoruz.” 

Bakan Ruhsar Pekcan, faizlerdeki kademe-
li inişle birlikte yatırım ortamının daha da iyi-
leştiğini belirterek, Türkiye’nin dünya çapında 
bir yatırım merkezi olma yolunda çalışmaları-
na devam edeceğini sözlerine ekledi. 

“DIŞ TİCARET FAZLASI VEREN 
TÜRKİYE VİZYONU İLE 
ÇALIŞIYORUZ”

Türkiye İhracatçılar Meclisi (TİM) Başkanı 
İsmail Gülle de konuşmasında, ‘Dış Ticaret Faz-
lası Veren Türkiye’ vizyonu ile gece gündüz de-
meden çalıştıklarını söyledi. 2020’de 190 mil-
yar dolar ihracat hedeflediklerini hatırlatan 
Gülle, şöyle devam etti: 

“2019 yılında, tekstil, halı, deri ve hazırgi-
yim sektörlerimiz ülkemizin dış satımına yüz-
de 18’e yakın katkı sağladı. Koronavirüs salgını 
nedeniyle Çin imalat sanayi, sıkıntılı bir dönem-
den geçiyor. Ülkemizin güvenilir liman konu-
mundaki ticari kimliği, bu dönemde çok daha 
büyük önem kazandı. İhracatçılarımızın dün-
yada değişen şartlara hızlı ve proaktif şekilde 
yanıt vererek ortaya çıkan fırsatları en iyi şe-
kilde değerlendirmeleri gerekiyor. Uluslarara-
sı piyasalarda, Çin’den kaynaklı arz problemle-
ri karşısında, Türkiye’nin alternatif tedarikçi 
rolü üstlenebileceği alanlardan birini örme gi-
yim eşyası ve aksesuarları oluşturuyor. Çin bu 
fasıldaki 73,5 milyar dolarlık ihracatının, yüz-
de 24’ünü ABD’ye, yüzde 11’ini ise Japonya’ya, 
gerçekleştiriliyor. Türkiye ise bu fasıldaki top-
lam ihracatının yalnızca yüzde 2’sini ABD ve 
Japonya’ya yapıyor. Demek ki ihracatçımız için 
değerlendirilmesi gereken oldukça önemli fır-
satlar var.”

İstanbul Hazırgiyim ve Konfeksiyon İhracat-

çıları Birliği (İHKİB) Başkanı Mustafa Gültepe 
ise uluslararası ölçekteki markaların üretim-
lerinin ağırlıklı bölümünü Çin’de yaptırdıklarını 
hatırlattı. Çin’in 170 milyar doları aşan ihraca-
tıyla dünyanın en büyük hazır giyim tedarikçi-
si olduğunu bildiren Gültepe, şöyle devam etti: 

“Koronavirüs salgını nedeniyle temsilcilerini 
Çin’e gönderemeyen uluslararası markalar, al-
ternatif arayışındalar. Avrupa ve ABD merkezli 
markalar yaklaşık bir aydır kumaş, yan sanayi 
ve fiyat konusunda firmalarımızla görüşmeler 
yapıyorlar. AB kriterlerine uygun üretim altya-
pımız ve kurumsal sosyal sorumlulukta rakip-
lerimizin açık ara önündeyiz. Döviz kuru daha 
rekabetçi fiyat vermemize imkân sağlıyor. 
Çin’den yüzde 1’lik sipariş kayması durumunda 
bile sadece hazır giyim ihracatımızda yaklaşık 

2 milyar dolar artış yakalayabiliriz. Tekstil, 
deri ve halı sektörlerindeki yansımalarla bu 
rakam 3 milyar doların üzerine çıkabilir.” 

İhracat çıtasını 33 milyar dolara yükselttik-
lerini hatırlatan Gültepe, hedefe ulaşmak için 
birçok proje geliştirdiklerini bildirdi. Gültepe, 
şunları söyledi: AB’nin 10 milyon Avro destek 
verdiği ‘Tasarımdan üretime hazır giyim sek-
törünün dijital dönüşümü’ projemiz onaylan-
dı. Hazır giyim sektörüne yönelik dijital teda-
rik zinciri projesinin ilk aşamasını tamamladık. 
Marka algısının güçlendirilmesi için Türkiye 
Tanıtım Grubu Projesi oluşturduk. Türk hazır 
giyim ve tekstil çevre ayak izi analizi ve en iyi 
uygulama örneklerinin sektöre yaygınlaştırıl-
ması çalışmasını başlattık. AB’den ayrılan İn-
giltere ile ilgili de girişimlerimiz var.” 

“YÜZDE 80 KAPASİTE İLE 
ÜRETİM YAPIYORUZ”

İstanbul Tekstil ve Hammaddeleri İhracatçı-
ları Birliği (İTHİB) Yönetim Kurulu Başkanı Ah-
met Öksüz de 2019’da tekstil sektöründe ka-
pasite kullanım oranının yüzde 80 ile imalat 
sanayi ortalamasından 3 puan daha yüksek ol-
duğunu bildirdi. Tekstil sektörü sanayi üretim 
endeksinin ise 2019 Aralık ayında yüzde 11,6 
artarak son 27 ayın en yüksek seviyesine ulaş-
tığını vurgulayan Öksüz, şöyle devam etti: 

“2020’de bir yandan üretimi arttırırken bir 
yandan da insan kaynaklarına yatırım yapma-
ya; istihdamda, ihracatta rekorlar kırmaya de-
vam edeceğiz. 2020 yılı başında yakaladığımız 
pozitif ivmenin 12 ay boyunca devam edeceğini 
ümit ediyoruz. Koronavirüs salgını nedeniyle 
Çin’de birçok tesis üretimini durdurduğu için 
Avrupa ve ABD’den ilave siparişler bekliyoruz. 
Tekstil ve hammaddeleri konusunda Avru-
pa’nın en büyük üretim kapasitesine sahip ül-
kesiyiz. Küresel markalardan gelebilecek tüm 
talepleri rahatlıkla karşılayabilecek alt yapı-
mız ve birikimimiz bulunuyor. Çin’den kayacak 
siparişlerle bu yıl ihracatımıza 1 milyar dolar-
lık ilave katkı yapabileceğimizi öngörüyoruz.”

Salgın tehdidinin uzaması halinde Çin’den 
hammadde ve ara malı tedarik eden ülkeler-
de de üretimin olumsuz etkilenebileceğini vur-
gulayan Öksüz, “Yerli hammadde üretiminin 
ne kadar stratejik öneme sahip olduğu bir kez 
daha görüyoruz” diye konuştu.

HABER | HAZIR GİYİM ve TEKSTİL

İstanbul Tekstil ve Konfeksiyon İhracatçı Birlikleri’nin (İTKİB) ev sahipliğinde 
düzenlenen ‘Hazır Giyim, Tekstil, Deri ve Halı Sektörleri Çalıştayı’nın 
açılışında konuşan Bakan Pekcan, hazır giyim ve tekstilin tasarım, 
inovasyon ve markalaşmada çok başarılı işlere imza attığını vurguladı.



www.ekovitrin.com   •   Mart 2020102 Mart 2020   •   www.ekovitrin.com 103

Geçtiğimiz günlerde Körfez İş-
birliği Konseyi (KİK) ülkeleri-
nin ekonomik sorunlarına 
odaklanan iki önemli rapor 

yayınlandı. Bu raporlardan ilki 2019’un 
Aralık ayında Dünya Bankası tarafın-
dan hazırlanan “Gulf Economic Upda-
te, December 2019: Economic Diversi-
fication for a Sustainable and Resilient 
GCC” adlı çalışma. İkincisi ise 2020’nin 
Ocak ayında IMF tarafından yayınlandı 
ve başlığı “The Future of Oil and Fiscal 
Sustainability in the GCC Region”.

KİK, Basra Körfezinde Irak dışın-
daki 6 Arap ülkesini kapsıyor: Birleşik 
Arap Emirlikleri (BAE), Bahreyn, Suu-
di Arabistan, Umman, Katar ve Kuveyt. 
KİK üyesi ülkeler fosil enerji zengini ola-
rak biliniyorlar ancak bu ülkeler kısa 
ve uzun vadede çok önemli sorunlarla 
yüzleşmek zorunda kalacaklar.

Bu raporlarda Körfez ülkelerinin 
kısa ve uzun dönemde karşılaşacakları 
ekonomik sorunlara yer verilmiş.

Küresel enerji fiyatlarının düşük sey-
retmesi ve yakın gelecekte de benzer 
bir fiyat aralığında seyredeceği düşü-
nüldüğünde, Körfez ülkelerine yöne-
lik kısa dönemli projeksiyonlara göre 
ekonomik alanda güçlü bir toparlanma 
beklenmiyor.

KISA DÖNEMLİ 
SORUNLAR NELER?

2000’li yılların sonlarına doğru pet-
rol varil fiyatının 100 ABD dolarının üze-
rine çıkması ile Körfez ülkelerinin fosil 
enerji gelirleri baş döndürücü seviye-
lere ulaştı. Ancak ABD’de kaya gazının 
keşfi dünya enerji piyasalarının zemi-
nini derinden sarstı. Petrol piyasasına 
günlük 7-8 milyon varil gibi devasa bir 
düzeyde üretici olarak ABD’nin katılma-
sı tüm hesapları altüst etti. Buna ilave 
olarak 2000’li yılların tümünde gözlem-
lenen küresel büyüme eğiliminin yerini 
gevşemeye bırakması ile küresel ener-
ji talebinin artışında kayda değer bir ya-
vaşlama söz konusu. Arz ve talep yönlü 

kayda değer endüstriyel üretim tabanı-
na sahip değiller.

Fosil enerji gelirlerine bağımlılığa ila-
ve olarak ortaya çıkan diğer bir sorun 
demografik basınç. Dünyada ve bölge-
de nispi anlamda siyasi istikrarın da 
etkisi ile bölgede nüfus hızla artmıştır. 
KİK üyesi ülkelerinin nüfusu 2000 yılın-
da 42 milyon civarında iken 2020 yılın-
da yüzde 30’luk bir artış ile 54 milyona 
ulaşmıştır. Katar, Umman ve Kuveyt’te 
yıllık nüfus artış hızı yüzde 5’in üzerin-
dedir.

Birbirleriyle etkileşim içinde olan ya-
pısal sorunlar çözülmezse, bu sorunlar 
çığ gibi büyüyerek kontrolden çıkacak 
boyutlara ulaşma potansiyeline sahip. 
Nitekim kritik eşik olarak 2034 yılı işa-
ret ediliyor.

Bu ülkelerde düşük katma değer-
li ve düşük ücretli işlerde ağırlıklı ola-
rak göçmenler istihdam edilmektedir. 
Körfez bölgesinde ülkelerin birçoğun-
da endüstriyel üretim yok denecek dü-
zeyde. Yüksek ücret sağlayabilecek ku-
rumsal karakteristikte hizmet sektörü 
yine son derece zayıf. Ekonominin ya-
pısal olarak istihdam yaratacak potan-
siyele sahip olmaması nedeniyle birka-
çı hariç Körfez ülkelerinde genç işsizliği 
son derece önemli bir sorun. Örneğin 
Suudi Arabistan’da gençlerde işsizlik 
oranı yüzde 40’ın üzerinde iken Bah-
reyn ve Kuveyt’te genç işsizliği yüzde 
15’in üzerinde.

Sektör çeşitliliğinden yoksunluk, de-
mografik sorunlar ve petrol gelirlerin-
deki azalma bu ülkelerde kamu mali 
dengelerinin yakın dönemde bozulma-
sına neden oldu. Arap Baharı sonra-
sında bölgede ekonomik, siyasi ve sos-
yal anlamda meydana gelen gelişmeler 
bölge yönetimlerini tedirgin etti. Arap 
Baharı sırasında yaşananlardan te-
dirgin olan yönetimler sosyoekonomik 
sorunların siyasi bir türbülansa evril-
memesi için genel anlamda kamu har-
camalarında artışa gittiler. Bu bağlam-
da cömert transfer harcamalarının 
yanında kamu istihdamında önemli ge-
nişleme ve ayrıca kamu çalışanlarının 
ücretlerinde ciddi artışlar yapıldı. An-
cak yukarıda da zikredildiği gibi fosil 
enerji kaynaklarından elde edilen ge-
lirlerin azalması nedeniyle bu ülkeler-
de kamu kesiminin yüksek ücretli is-
tihdam sağlama kapasitesinin sonuna 
gelinmiş durumda. Halihazırda uygu-
lanan politikaların kamu bütçesinde 
meydana getirdiği durum artık sürdü-
rülemez bir noktaya geldi. Bu raporla-
ra göre: Bu ülkelerin bazılarında denk 
bütçe verilebilmesi için hesaplanan mi-
nimum petrol varil fiyatları şöyle: Bah-
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bu iki bileşenin etkisi ile 2016 yılının ba-
şından itibaren petrol varil fiyatları 40 
ABD doları civarına çekildi. 2016 son-
rasında Brent tipi ham petrol varil fi-
yatı 40-60 ABD doları bandında seyret-
mekte. İran ve Venezuella gibi ülkelerin 
petrol ihracatında son birkaç yıldır çok 
ciddi azalma ve ayrıca 2019 Haziran’ın-
da Körfez Bölgesinde meydana gelen 
saldırılara rağmen küresel piyasalarda 
büyük fiyat sıçramaları yaşanmama-
sı fosil enerji fiyatlarında önümüzdeki 
dönem seyrinin daha mutedil olacağı-
nı gösteriyor.

Küresel enerji fiyatlarının düşük sey-
retmesi ve yakın gelecekte fiyatların 
yine benzer bir fiyat aralığında seyrede-
ceği düşünüldüğünde, Körfez ülkeleri-
ne yönelik yapılan kısa dönemli projek-

reyn 95 ABD doları, Umman 88 ABD 
doları ve Suudi Arabistan 87 ABD dola-
rı düzeyinde. Bu değerler sadece bütçe 
açığını kapatmak için gerekli minimum 
petrol varil fiyatı. Dolayısıyla petrol varil 
fiyatıyla ilgili sunulan minimum rakam-
lar, mevcut borç stokunun aşağı çekil-
mesini kapsamıyor. 

IMF raporuna göre: Yukarıda zik-
redilen ve birbirleriyle etkileşim için-
de olan yapısal sorunlar çözülmezse 
bu sorunlar çığ gibi büyüyerek kontrol-
den çıkacak boyutlara ulaşma potansi-
yeline sahip. Nitekim kritik eşik olarak 
2034 yılı işaret ediliyor. IMF raporuna 
göre fosil enerji talebinin 2048 yılına ka-
dar artması bekleniyor ancak Körfez 
ülkelerinin birçoğunun fosil enerji ge-
lirlerinin 2020’li yılların ortalarından 
itibaren azalma trendine gireceği tah-
min ediliyor.

Körfez ülkelerinin sahip oldukları fi-
nansal servetin kümülatif değeri 2 tril-
yon dolar civarında. Ciddi bir dönüşü-
me gidilmeyeceği varsayımıyla yapılan 
simülasyona göre, 2034’e gelindiğinde 
bu ülkelerin 2 trilyon dolar değerindeki 
serveti bitmiş olacak.

Dünyanın birçok ülkesi giderek daha 
fazla çevre ile uyumlu politikaları dev-
reye sokuyor. Enerji ithalatçısı ülkeler-

siyonlara göre ekonomik alanda güçlü 
bir toparlanma beklenmiyor. 2018 yılın-
da Körfez ülkelerinde ortalama büyü-
me yüzde 2 düzeyinde iken 2019 yılında 
büyüme ortalaması yüzde 0,8 düzeyi-
ne geriledi. 2020 ve 2021 yılı için büyü-
me beklentisi yüzde 2 civarında olma-
sı bekleniyor.

Bu ülkelerde öne çıkan diğer yapısal 
sorunlar ise şöyle: Kurumsal sistemle il-
gili problemler, demografik sorunlar, je-
opolitik risklerden kaynaklanan sorun-
lar ve kayda değer endüstriyel üretim 
tabanının yok denecek kadar az olması.

YAPISAL SORUNLAR 
NELER?

Körfez bölgesinde yer alan ülkelerin 
kısa ve uzun dönem sorunları aslında 
birbirinden bağımsız değil. Ekonomik 
sistemin aşırı bir şekilde fosil enerji ge-
lirlerine bağımlı olmasının yanında bu 
ülkelerde öne çıkan diğer yapısal so-
runlardan bazılarını şöyle sıralayabi-
liriz: kurumsal sistemle ilgili sorunlar, 
demografik sorunlar ve jeopolitik risk-
lerden kaynaklanan sorunlar.

KİK ülkelerinin ekonomik yapıla-
rı “rantiye devleti” tanımı ile uyumluluk 
gösteriyor. Basra Körfezi bölgesinin fo-
sil enerji rezervleri bakımından eşi ben-
zeri yok. Körfez Bölgesinde yer alan ül-
keler (KİK’in yanında İran ve Irak’ın da 
dahil olduğu) dünya petrol rezervleri-
nin yüzde 48’ine ve doğalgaz rezervle-
rinin yüzde 38’ine sahipler. Bu ülkelerin 
birçoğunda fosil enerji gelirlerinin milli 
gelir içindeki payı yüzde 20’nin üzerin-
de. KİK üyesi birçok ülkenin toplam ih-
racat gelirleri içerisinde fosil enerji ih-
racatının payı yüzde 50’nin üzerinde. 
Bunun yanında Umman, Katar, Kuveyt, 
Suudi Arabistan ve Birleşik Arap Emir-
likleri’nde fosil enerjiden elde edilen ge-
lirlerin (kamu bütçesine aktarılan kıs-
mı) toplam kamu gelirleri içindeki payı 
yüzde 50’nin üzerinde. Sektör çeşitlen-
dirmesi bağlamında KİK ülkelerinin ço-
ğunda ciddi sorunlar var: Bu ülkeler 

de enerji kaynaklarını çeşitlendirilme-
sine yönelik ciddi yatırımlar yapılıyor. 
Benzer şekilde birçok ülke bir yandan 
enerji tasarrufuna yönelirken bir yan-
dan da karbon emisyonunu azaltıcı 
tedbirler alıyorlar. Ayrıca yenilenebilir 
enerji ile fosil dışı enerji kaynaklarına 
(nükleer enerji) yönelik yatırımlar her 
geçen gün artıyor. Rapora göre önü-
müzdeki yıllarda enerji talebindeki ar-
tışa rağmen fosil enerji fiyatlarında (ve 
dolayısıyla Körfez ülkelerinin fosil enerji 
ihracat gelirlerinde) ciddi bir artış olma-
yacağı tahmin ediliyor.

Körfez ülkelerinin sahip oldukları fi-
nansal servetin kümülatif değeri 2 tril-
yon ABD doları civarında. Enerji dışı 
sektörlerde ortalama yıllık yüzde 3’lük 
bir büyüme ve ayrıca mevcut kamu ma-
liyesi harcama ve gelir sisteminde cid-
di bir dönüşüme gidilmeyeceği varsa-
yımıyla yapılan simülasyona göre, 2034 
yılına gelindiğinde bu ülkelerin 2 trilyon 
ABD doları değerindeki serveti bitmiş 
olacak. Bu ülkelerin bazıları bugün po-
zitif servet pozisyonundan negatif (net 
borçlu) durumuna geçecekler.

Dünya tarihi yakından incelendiğin-
de bu tür kaynak zengini ülkelerden 
çok azı bu zenginliği kalıcı kılacak bir 
sisteme dönüştürmeyi başarabilmiş-
tir. Bu gelirlerin uzun dönemli başarı-
ya tahvil edilebilmesi birtakım yapısal 
adımlar atmayı gerektiriyor. Nitekim 
IMF ve Dünya Bankası’nın bu ülkeler 
için tavsiye ettiği yapısal adımlar bunu 
destekler nitelikte. Kurumsal sistemi 
büyümeyi teşvik edici reformlarla geliş-
tirmek bu tavsiyelerden öne çıkanların-
dan bir tanesi. İkinci olarak fosil enerji 
gelirine olan bağımlılığı azaltıcı adımla-
rın atılması. Bunun önemli bir yolu sek-
törlerin çeşitlendirilmesi: rekabet avan-
tajı ve istihdam potansiyeline sahip 
sektörlerin geliştirilmesi. Bu ülkelerden 
bazıları sektör çeşitlendirmeye yönelik 
ciddi adımlar atsalar da bu tür adımla-
rın girdi-çıktı ağı ile diğer sektörleri ha-
rekete geçirmesi zaman gerektiriyor. 
Ayrıca piyasa bozucu kamu politikala-
rının sınırlandırılması diğer bir tavsiye. 
Bu bağlamda kamu istihdam ve ücret 
politikalarının gözden geçirilmesi gere-
kiyor. Gençlerin özel sektörde çalışma-
sının özendirilmesi ve ayrıca çalışma 
saikını kıran verimsiz transfer harca-
malarının gözden geçirilmesi gerekiyor. 
Bunlara ilave olarak iş ve yatırım yap-
ma ikliminin esnekleştirilmesi IMF ve 
Dünya Bankası’nca yapılan diğer tavsi-
yeler. Bu tavsiyeler tutulur mu tutulmaz 
mı bilinmez, fakat mevcut durumun 
sürdürülemez olduğu artık ayan-be-
yan ortada.

KÖRFEZ’E EKONOMİK KIYAMET 
TARİHİ VERİLDİ: 2034

BAE, Bahreyn, S. Arabistan, Umman, Katar ve Kuveyt 
fosil enerji zengini olarak biliniyor ancak bu ülkeler 
kısa vadede çok önemli sorunlarla yüzleşmek zorunda.

ANALİZ | KÖRFEZ EKONOMİSİ
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2019 yılında global borsalar tari-
hinin en iyi yıllarından birini yaşadı. 
Dünya Borsalar Federasyonu (WFE) 
verilerine göre, Dünya borsalarının 
piyasa değeri de 2018 sonuna göre 
17,5 trilyon dolar artarak 92 trilyon 
dolar oldu.

MSCI Word % 25.2 yükselirken 
ABD’de S&P500 % 28.9, Almanya’da 
DAX % 25.5 yükselmiş, BIST 100 En-
deksi de yılı % 25.4 artışla kapatmış-
tı. 2020’nin ilk ayında bankaların % 
8.3 yükselişi ile BIST 100 % 4.1 daha 
yükselerek TL bazlı yeni rekorlar 
kırdı. Ancak yeni Corona virüsünün 
de etkisiyle başta asya piyasaları ol-
mak üzere dünya borsalarında hafif 
satışlar görüldü. Ocak’ta MSCI Ge-
lişmekte olan ülke endeksi % 4.7 dü-
şerken MSCI Dünya Endeksi % 0.7 
düştü. ABD S&P 500 Endeksi ise sa-
dece % 0.2 geriledi. Şubatın ilk yarı-
sında ise ABD’de S&P 500, Nasdaq 
ve Dow Jones endeksleri rekorları-
nı yenileyerek ilerledi. Gerçi sadece 
ABD demek yanlış olur. Almanya’da 
DAX, İsviçre’de SMI ve Kanada’da 
TSX Endeksi diğer tüm zamanların 
en yükseğine çıkan borsalar oldu-
lar. Böylece “Ocak ayında hafif ge-
rileyen global borsalar Şubat ayıyla 
beraber gaza basarak eski zirvele-
rini geçti” diyebiliriz. ABD, Avrupa ve 
Çin merkez bankalarının para da-
ğıtmaya devam etmesi ile hem ucuz 
maliyet hem kolay ulaşılabilir kay-
nağa kavuşan piyasaların hisseye 
yönelimi ile yeni rekorların kırılaca-
ğı geçen yıldan belliydi. 2020 başın-
da ortaya çıkan ABD-İran krizi, Lib-
ya iç savaşı ve Çin’de yeni virüs gibi 
olaylar piyasaları etkilemedi.

MKK verilerine göre yabancı-
ların payları 2017 sonunda % 65.0 
iken, 2018’de % 65.1 seviyesinde kal-
mıştı. 2019 Haziran ayı sonunda bu 
oran % 64.8 olurken 2019 sonunda 
% 61.0’e gerilediği görüldü. 2020’nin 
ilk ayı sonunda ise % 61.3 olarak gö-

Bu noktada şu bilgiyi paylaşmak 
gerekiyor: Merkezi Yönetim, dış bor-
cunu önceden kredi yoluyla alır-
ken son yıllarda bu rakam gittik-
çe düşüyor ve Tahvil yoluyla borç 
almayı daha fazla tercih ediyor. 
2004 sonunda merkezi yönetimin 
dış borcu 69 milyar dolar iken bu 
borç stokunun yüzde 43’ü tahvil-
di. Ancak sonrasında borçlanmada 
uluslararası tahvilin payı arttı. Öyle 
ki 2006’da yüzde 55e, 2011’de yüz-
de 59’a, 2013’de yüzde 65’e, 2016’de 
yüzde 70’e, 2017’de yüzde 74’e, 
2018’de yüzde 76’ya yükseldi. Son 
olarak 2019 yılında Merkezi yönetim 
dış borcu 96.4 milyar dolara ulaşır-
ken tahvil borcu 75.8 milyar dolar 
ile toplamın yüzde 78.6’sını oluştur-
du. Dolayısıyla yabancı sermayenin; 
yurtiçi tahvillerin riskini almaktan-
sa Türkiye’nin yurtdışı tahvilleri-
ne yatırım yaptığı şeklinde yorum-
layabiliriz. 

MKK Ocak ayı verilerine göre 
borsada pay sahibi yabancı ülke-
ler arasında ilk sıraya ABD’yi geçen 
Katar yükseldi. Yıllardır ilk sırada 
ABD, ikinci sırada İngiltere bulunur-
du. Katar’ın zirveyi almasında QN-
BFB’ın yükselişinin etken olduğu gö-
rülüyor. QNBFB hariç tutulduğunda 
KATAR ilk 10 ülke arasında yer al-
mıyor. 2018 sonunda yüzde 7 paya 
sahip Lüksemburglu yatırımcıların 
payı 2019 sonunda yüzde 4.9’a, Ocak 
ayında % 4.7’ye düştü. 2018 sonunda 
yüzde 8’e ulaşan Rusya ve 2017 so-
nunda yüzde 2 payı olan Norveç ise 
artık yüzde 1’in altında paylara sa-
hip olduğundan ilk 10 ülke arasında 
yer almıyor. 

MKK verilerinde KATAR ve BAE 
payının artması, Deniz ve Finans-
bank’ı devralmalarından kaynak-
landı. Dolayısıyla portföy yatırımı 
olarak değil doğrudan yatırım ola-
rak görülmesi daha doğru olabilir. 

MKK verilerine göre son 6 ayda 
KATAR VE BAE dışarda bırakıldığın-
da; ülkelerin paylarında ABD ve Lük-
semburg’un gerilediği ancak İngilte-
re, Cayman Adaları ve Hollanda’nın 
borsadaki paylarının arttığı görülü-
yor. Böylece BIST’in bölgemizin en 
likit borsası olmasının yabancılar 
arasında el değişimine uygunluğu-
nu gözlemlemiş olduk. Yani, birileri 
çekilirken birileri geliyor. 

QNBFB’ın borsadan çekilmesi ha-
linde KATAR’ın payı sıfıra yakla-
şacak. Tıpkı BAE payının DENIZ’ın 
borsadan çekilmesi ile % 1in altına 
inmesi ve ilk 10 şirket arasından çe-

rülüyor. Borsa İstanbul verilerine 
göre, 2019 yılında yabancı yatırımcı-
lar 583 milyon dolar net satım ger-
çekleştirmişti. 2020’nin ilk ayında 
da yabancı yatırımcılar 15.09 mil-
yar TL alış ve 15.67 milyar TL satış 
yaparken nette 570 milyon TL sa-
tış gerçekleştirdiler. Yani bir yılda 
sattıklarını bir ayda satmış gözü-
küyorlar. TCMB verilerine göre de 
Şubat ayının ilk yarısında 342 mil-
yon dolarlık hisse, 1.1 milyar dolar-
lık tahvilden yabancı çıkışı gerçek-
leşti. Ocak ayını da katarsak yılın ilk 
45 gününde 2.4 milyar dolarlık port-
föy çıkışı görülüyor. Bunun 694 mil-
yon doları borsadan 1.722 milyon 
doları tahvilden çıkış şeklinde oldu. 
DİBS portföylerindeki yabancıların 
payı erimeye devam etmiş ve %9.3 
ile 2012 yılından bu yana açıklanan 
veride rekor düşük seviyeye ulaştı. kilmesi gibi bir durum olacak. Bu 

yüzden ilk 10’a başka bir Ortadoğu 
ülkesi girmedikçe “Türk borsasına 
ortadoğudan yatırımlar artıyor” de-
mek yanıltıcı olabilir. 

Yabancı payı konusunda daha 
doğru bir yorum için son dönemde 
değişikliğe uğramayan BIST30 En-
deks hisselerindeki MKK’nın yaban-
cı verilerini incelediğimizde karşı-
laştığımız tablo şöyle oluyor: Son 
6 ayda yabancı yatırımcılardan % 
1’inin yani 66sının çekildiğini piya-
sa değerinde yabancı payının % 3.8 
azalarak % 72.7’den % 68.9’a indiğini 
gözlemliyoruz.

YABANCI YATIRIMDA KATAR LİDER

MKK Ocak ayı verilerine göre borsada pay sahibi yabancı 
ülkeler arasında ilk sıraya ABD’yi geçen Katar yükseldi. Yıllardır 
ilk sırada ABD, ikinci sırada İngiltere bulunurdu. Katar’ın zirveyi 
almasında QNBFB’ın yükselişinin etken olduğu görülüyor.

2019 yılında yabancı yatırımcılar 583 
milyon dolar net satım gerçekleştirmişti. 
2020’nin ilk ayında da yabancı yatırım-

cılar 15.09 milyar TL alış ve 15.67 mil-
yar TL satış yaparken nette 570 milyon 
TL satış gerçekleştirdiler. Yani bir yılda 

sattıklarını bir ayda satmış gözüküyorlar.

UZMANGÖZÜYLE

BIST30 ENDEKSİ Temmuz19 Ağustos19 Eylül19 Ekim19 Kasım19 Aralık19 Ocak20

Yabancı Sayısı 6054 6124 6108 6082 6020 5989 5988

Yabancı Oranı 72.7% 71.3% 71.5% 70.3% 70.1% 69.9% 68.9%

Yab. Portföy Değeri (mn TL) 158,012 144,810 157,868 144,509 155,980 164,510 167,093 
Tablolarda kaynak: MKK

YUNUS KAYA

Alnus Yatırım Menkul
Değerler AŞ Araştırma Müdürü
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İKİNCİ EL ARAÇ ALTINI 
BİLE SOLLADI

ANADOLU ISUZU’YA 
ÜST DÜZEY ATAMA

Autofocus Otomotiv Yönetim Danışmanlığı Kurucusu Uğur 
Sakarya, “İkinci el araç fiyatları döviz, mevduat ve hatta 

altından fazla değer kazandı. Aynı dönemde döviz yüzde 
5, mevduat yüzde 4, son dönemin gözdesi altın bile yüzde 
12 kazandırırken, ikinci el araçlar yatırımcısına yüzde 20 
kazandırdı. 2000 öncesi dönemlerdeki gibi iyi bir yatırım 

aracı durumuna geldi” dedi.

HABER

T ürkiye otomotiv pazarındaki daral-
ma, 2019 yılının son çeyreğinde eko-
nomide yaşanan toparlanma sin-
yalleri ile faizlerdeki düşüş trendine 

bağlı olarak yavaşladı ve talebe dönüştü. Sı-
fır araç stoklarının talebe cevap verememe-
si, model yılı geçişi sebebiyle ithal markala-
rın büyük bir bölümünün 2020 model sıfır 
araçları getirememesi sonucu, piyasa-
da sıfır araç bulmakta zorlanan tüketici 
ikinci ele yöneldi. Hem fiyat avantajı hem 
de sıfır araç stoklarının tükenmesi ile 
özellikle 1-3 yaş arası düşük kilometrede-
ki araçların büyük talep gördüğünü bildi-
ren Autofocus Otomotiv Yönetim Da-
nışmanlığı Kurucusu Uğur Sakarya, 
“İkinci el stokları da kiralama şir-
ketlerinden pazara sunulan araç-
ların drastik düşüşü sebebiyle sı-
nırlı kalınca fiyatlar inanılmaz 
derecede yükseldi. İkinci el araç 
fiyatları 2019 Eylül’den bugüne 
yüzde 20 artarak döviz, mevdu-
at ve hatta altından fazla değer 

kazandı. Aynı dönemde döviz yüzde 5, mevduat 
yüzde 4, son dönemin gözdesi altın bile yüzde 
12 kazandırırken, ikinci el araçlar yatırımcısı-
na yüzde 20 kazandırdı. 2000 öncesi dönem-
lerdeki gibi iyi bir yatırım aracı durumuna 
geldi” dedi. 2019’un son çeyreğinden itibaren 

ikinci el piyasasında yaşanan olağanüstü ar-
tışın Ocak ayında da devam ettiğini ifade 

eden Uğur Sakarya, “Ocak ayında 2020 
modellere geçiş sebebiyle ithal marka-
ların neredeyse hiçbiri sıfır araç geti-
remedi. Bu dönemde, ikinci el tarafında 

özellikle premium segment ve SUV 
otomobillerde daha yüksek fi-

yat artışları görüldü. Yaşa-
nan fiyat artışlarının Şubat 
ayında da bir miktar devam 
etmesini ancak ay sonun-
dan itibaren 2020 model sıfır 
araçların stoklarının artma-

sı ile ikinci elde fiyat artışının 
duracağını hatta bir miktar fi-

yatlarda gevşeme olacağını dü-
şünüyoruz” şeklinde konuştu.

Otomotiv sektöründe uzun yıllar fark-
lı yöneticilik pozisyonlarında görev 
alan Ali Salihi, Anadolu Isuzu Pazarla-
ma ve İş Geliştirme Direktörü olarak 

atandı. Salihi 3 Şubat 2020 itibariyle şirketin 
yurtiçi ve yurtdışı, pazarlama, iş geliştirme, ku-
rumsal iletişim, CRM, bayi geliştirme ve ürün 
yönetimi faaliyetlerinden sorumlu olarak yeni 
görevine başladı. Ali Salihi, Anadolu Isuzu Pa-
zarlama ve İş Geliştirme Direktörü olarak şir-
ketin pazarlama, iş geliştirme, kurumsal ile-
tişim, CRM, bayi geliştirme ve ürün yönetimi 
faaliyetlerinden sorumlu olacak.

Uğur 
Sakarya

SABRİ 
SÖZEN 
VOLVO 

CAR 
İSVEÇ’E 
ATANDI

Uzun yıllardır Volvo Car Tur-
key çatısı altında görev ya-
pan ve 2017 yılından bu 
yana markanın genel mü-

dürü pozisyonunda başarılı proje-
lere imza atan Sabri Sözen, EMEA 
Bölgesi Satış Sonrası Hizmetlerden 
Sorumlu Başkan Yardımcısı oldu. 23 
yıldır Volvo Car Turkey’de çalışan 
ve markanın ilk Türk genel müdü-
rü olan Sabri Sözen, bundan böyle 
kariyerine İsveç Volvo Cars merkez 
ofisinde devam edecek. Yeni gö-
reviyle ilgili konuşan Sabri Sözen, 
“Türkiye ve diğer pazarların SSH yö-
netiminde edindiğim bilgi birikimi 
kullanarak, değişen müşteri beklen-
tileri, hizmet gereksinimleri ve Oto-
mobillerin servis ihtiyaçlarını ana-
liz ederek, eşsiz servis hizmetleri 
müşteri deneyimi yaratma konu-
sunda önemli bir görev üstlendim. 
EMEA bölgesinde sunacağımız tüm 
yenilikler Volvo Cars’ın globalde iz-
leyeceği politikalara önderlik ede-
cek” dedi.

Cumhurbaşkanlığı yarışı baş-
ladığı günden bu yana fark-
lı görüşteki siyasiler, birer bi-
rer adaylıklarını açıklıyor. Bu 

adaylar içinde, Türkiye karşıtı olanlar 
da var, Türkiye yanlısı olan da. Hatta 
Türkiye olmadan da KKTC’nin varlığı-
nı sürdürebileceğini söyleyen, hayalpe-
rest romantikler bile var. 

Türkiye karşıtlığındaki temel neden, 
KKTC’nin dış dünyadan izole olmasıdır. 
Ada’da iki toplumlu ve iki farklı devletin 
varlığı söz konusu iken, Türkiye dışında, 
dünyada KKTC’yi tanıyan ülke yok. Ne 
İslam dünyası, ne de Türk Dünyası, aynı 
şekilde KKTC’yi tanımıyor. Durum böy-
le olunca, dünya ile diplomatik, siyasi ve 
ekonomik ilişkisi olmayan KKTC, bu du-
rumdan dolayı Türkiye’yi suçluyor ve 
her seçim döneminde, Türkiye karşıt-
lığı üzerinden siyasiler prim yapmaya 
çalışıyor. Özellikle genç seçmen kitlesi, 
geçmişin acılarını bilmiyor. Öğrenmi-
yor. Zaten Cumhurbaşkanı Akıncı’nın 
tekrar seçilmek için yaptığı da bu. Tür-
kiye karşıtlığı üzerinden prim toplamak.

Şöyle tarihin yakın sayfalarına ba-
kalım. Tarih 16 Ağustos 1960. İki top-
lumlu, tek bir devletin varlığı Kıbrıs 
Cumhuriyeti olarak hayata geçiyor ve 
Eylül 1960’da, Kıbrıs Cumhuriyeti, Bir-
leşmiş Milletler’e kabul ediliyor. Ardın-
dan Rumlar ve Türkler, eşitlik felsefesi 
üzerine, tek devlet olarak birlikte yaşa-
maya başlıyorlar. Ancak çok geçmeden, 
ENOSİS (Kıbrıs Adası’nı Yunanistan’a 
bağlama veya Kıbrıs Adası’nı Rumlaş-
tırma) yanlısı Makarios Kıbrıs Cumhu-
riyeti’nin Cumhurbaşkanı oluyordu. 
Hemen sonrasında EOKA örgütü üze-
rinden, ENOSİS’i gerçekleştirmek üzere 
Rumlar, Türklere karşı planlı saldırılar-
da bulunuyordu. 

Bu saldırılar 1973 yılına kadar böyle 
devam etti. Rumlar çeşitli bahanelerle, 

MUSA KARADEMİR

DMW Uluslararası Diplomatlar 
Birliği Başkan Yrd.

Kıbrıs Cumhuriyeti devleti bünyesinde 
olan Temsilciler Meclisi’ne Türkleri al-
madılar. Devlet kadrolarında “yetişmiş 
Türk yok” diyerek bürokraside Rumları 
egemen kıldılar. Baskı uyguladılar. 

Rumlar, ENOSİS’i gerçekleştirmek 
için, sürekli Türk köylerine saldırıda 
bulunuyorlardı. Hepimizin hafızasına 
kazınmış olan “küvette katliam”da yine 
1963’de Rumlar tarafından Lefkoşa’da 
yapılmıştı.

Ada’da Rum katliamı devam eder-
ken Türkiye, Kıbrıs’taki Türkleri, olası 
bir Rum soykırımından kurtarmak üze-
re, 20 Temmuz 1974’de “Ayşe Tatile Çık-
tı” gizli koduyla, Barış Harekatı’nı başlat-
mıştı. Nihayetinde Kıbrıs, Kuzey-Güney 
diye ikiye ayrılmış ve Türkiye, Garantör-
lük hakkını kullanarak, Kuzey Kıbrıs’a 
konuşlanan Türkleri koruma altına al-

mıştı. Böylece Kıbrıs Cumhuriyeti fiilen 
sona erdi ve 15 Kasım 1983’de de Kuzey 
Kıbrıs Türk Cumhuriyeti kuruldu.

Türkiye’nin garantörlüğünde Kıbrıs 
Türk halkı, 1974’den bu yana özgürce 
yaşamaktadır. Üstelik Türkiye, her ko-
nuda Kıbrıslı Türklerin yanındadır. Böy-
le bir ortamda, KKTC Cumhurbaşkanı 
Mustafa Akıncı, neden Türkiye karşıtlı-
ğı üzerinden, siyasi prim yapmaya ça-
lışmaktadır? Doğu Akdeniz’de enerji 
kaynakları varken, KKTC’nin münhasır 
haklarını korumak adına, askeri ve eko-
nomik önlemleri Türkiye alırken, Mus-
tafa Akıncı ne yapmaya çalışmaktadır? 
Kimlerin ekmeğine yağ sürmektedir? 

Rumlarla Türklerin tekrar bir arada 
yaşayacağına inanan veya inandırılan 
insanlar, acaba ENOSİS’in tekrar hort-
layacağını bilmiyorlar mı? Haçlı Sefer-
leri’ni unutmayan Batı, ENOSİS’i unu-
tur mu? 

1996’da Magosa sınır kapısından Ku-
zey Kıbrıs Türk Cumhuriyeti (KKTC) 
topraklarına geçerek sınırda asılı olan 
Türk Bayrağı’nı indirmeye çalışan Rum 
Solomos Solomou’yu unutmak müm-
kün mü? Avrupa Parlamentosu’nda 
Türk Bayrağı’nı yırtan Loannis Lagos, 
yine aynı parlamentoda Türklere ha-
karet eden Eleftherios Sinadinos değil 
mi? Rumların nefretleri çok sıcak ve ta-
zeyken, Türklerle Rumları hala tek dev-
let çatısı altında birleştirmeye çalışmak 
ve Türkiye’yi Ada’da istememek nasıl 
bir gaflettir. 

Kıbrıs’ta bir diplomasi çıkmazı oldu-
ğu doğrudur. Hatta çözülemeyen en 
eski diplomatik meselelerden biridir. 
Ancak bunu sadece Türkiye’ye bağla-
mak ve suçlamak doğru değildir. Ulus-
lararası konjonktür yer ve yön değiştir-
mektedir. KKTC müstakil bir devlettir ve 
er geç tanınacaktır. 

DMW Avrupa Diplomatlar Birliği ola-
rak, 2014’den bu yana KKTC’ye eko-
nomik ve diplomatik alanlarda destek 
veriyoruz. KKTC’nin Avrupa Birliği nez-
dinde tanınması için diplomatik çabala-
rımız oldu. Olmaya da devam edecektir. 
Ancak KKTC siyaset kurumunun de-
ğişen dünyaya ayak uydurması ve izo-
le olmuş bir devletin umursamazlığıyla 
değil, varlık mücadelesi veren ve dün-
yaya gelin yatırım yapın diye mesaj ve-
ren bir yapıda olması gerekir.

KKTC’DEKİ SEÇİMLERDE 
TÜRKİYE MALZEME YAPILIYOR

Kıbrıs’ta Cumhurbaşkanlığı seçimleri yaklaşıyor. 
Adaylar çok. Kıbrıs siyaseti, çok parçalı ve uzlaşmacı 
olmayan yapılar bütünü. Gerek hükümet kurulmasın-
da sürekli koalisyonlara mecbur kalınması, gerekse 
siyasetteki bölünmüşlük, hem Cumhurbaşkanlığı seçim-
lerinde, hem de genel seçimlerde kendini gösteriyor.

GLOBAL BAKIŞ
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YABANCILAR VATANDAŞLIK İÇİN 
GAYRİMENKUL ALIYOR

EVA Gayrimenkul Değerleme’ye göre, 2019 yılında yabancıların Türkiye’de 
yaptıkları gayrimenkul yatırımlarının yüzde 35’ini vatandaşlık edinimi oluşturdu. 

Ülke genelindeki vatandaşlık edinimi için yabancıların gayrimenkul yatırımlarında 
Konya ilk sırada yer alırken, megakent İstanbul’daki yabancı yatırımlarında da 

Büyükçekmece, Başakşehir, Beylikdüzü ilçeleri ilk üçte yer aldı. 

E VA Gayrimenkul Değerleme, 2019 yı-
lında yabancıların vatandaşlık edi-
nimi için Türkiye’de yaptıkları gayri-
menkul yatırımlarını inceledi. Geçen 

yıl Türkiye’de yapılan 10 milyon 871 bin 131 met-
rekarelik gayrimenkul yatırımının yüzde 35’inin 
vatandaşlık edinimi için olduğu belirlendi. Ya-
bancıların vatandaşlık edinimi için aldığı gay-
rimenkullerin, toplam hisseye isabet eden yü-
zölçümü bazından yaklaşık yüzde 15’nin de 
İstanbul’dan edinildiği belirlendi. 

Yabancıların 2019’daki tüm gayrimenkul çe-
şitleri bazında vatandaşlık edinimi için Türki-
ye’de yaptıkları yatırımlara göre, ülke bazında 
ilk sırada Mısır yer aldı. Mısır’ı, İran, Irak, Filis-
tin, Katar, Çin, Yemen, Afganistan, Ürdün ile İs-
rail izledi. 

KONYA İLK SIRADA 
Yabancıların, 2019 yılında vatandaşlık edinimi 

için gayrimenkul edinimlerinde en çok tercih et-
tiği il Konya oldu. Konya’yı sırası ile, İstanbul, Af-
yonkarahisar, Manisa, Karaman, Bilecik, Bolu,-
Tekirdağ, Antalya ve Kocaeli takip etti. 

İSTANBUL’DAKİ YATIRIMLARIN 
YÜZDE 41’İ VATANDAŞLIK EDİNİMİ 
İÇİN 

Megakent İstanbul’daki yabancı gayrimenkul 
yatırımı ise 1 milyon 425 bin 812 metrekare oldu. 
Bu yatırımın da, yaklaşık yüzde 41’inin vatandaş-
lık başvurusu için edinilen gayrimenkullerden 
oluştuğu belirlendi. Yabancıların tüm gayrimen-
kul bazında vatandaşlık edinimi için İstanbul’da-
ki yatırımlarında ise ilk sırayı Irak aldı. Bu ülke-
yi, İran, Afganistan, Yemen, Ürdün, Libya, Filistin, 
Mısır, Çin, Almanya ile İsrail takip etti. 

Yabancıların geçen yılki vatandaşlık edinimi 
için İstanbul’daki gayrimenkul yatırım tercih-
lerinde Büyükçekmece, Başakşehir, Beylikdü-
zü ilçeleri ilk üçte yer aldı. Bu ilçeleri de sırası 
ile Esenyurt, Silivri, Şile, Sarıyer, Küçükçekmece, 
Arnavutköy ve Bağcılar izledi. 

ARAŞTIRMA | GAYRİMENKUL

Yöneticilik kolay değil. So-
rumluluklar, gelecek öngö-
rüleri, ekonomik dengele-
ri sağlamak, zamanı doğru 

kullanmak, bugünün iletişim araçla-
rını ve insanlarını yönetebilmek ko-
lay değil.

Yöneticilere birçok yerden bilgi 
akışı var. Bunların bir kısmını bel-
ki okumuyor, duymuyor, üzerinde 
düşünemiyorlar bile. Bu durumda 
bilgi ve fırsat kayıpları oluyor mu? 
Elbette. Farkındalar mı? Hayır. Far-
kında olmayınca sorun da olmuyor 
aslında.

Sonradan fark ettiklerinde de 
gündemleri nasılsa yine dolu oldu-
ğu için kaybettikleri fırsatları neden 
kaybettiklerini düşünmeye zaman-
ları olmadığı için önemsemiyorlar. 
Bu durumun irili ufaklı birçok şir-
kette yaşandığını düşündüğünüzde, 
“ekonomimiz neden hala istediğimiz 
gibi değil?” sorusunun cevapların-
dan biri de ortaya çıkıyor. Bilgi, veri 
kaybı burada önem taşıyor.

İnsan kaynakları önemlidir di-
yoruz her zaman. Ama unutmayı-
nız ki bu insan kaynaklarına yöne-
tici de dahil. 

Yöneticinin kendini, zamanını, bil-
gi akışını nasıl yönettiği, egosunu na-
sıl kontrol ettiği veya etmediği, ku-
rumların gelişmesi/gelişmemesinde 
önemli oluyor.

Bazı yöneticiler hep yoğun. Ne-
den? Her konuya hakim olmak ve 
son kararı kendileri vermek istiyor-
lar. Ama konuları anlamak için za-
manları yetmiyor, altlarındaki ara 
yöneticiler de farklı sebeplerle ken-
dilerine konuyu aktarmıyor/akta-
ramıyorsa (korku kültürü de hakim 
böyle kurumlarda/tepe yöneticiler 
bu sebeple de her konuya hakim ol-

TÜMAY MERCAN

Yönetim İletişim Danışmanı

mak istiyor) önemli konular arada 
kaybolup gidiyor. 

Hep dillendirdiğim konu; ülkemiz-
de ara yönetici sorunu var; 

1- Tepe yönetici her şeye kendisi 
hakim olmak istediğinde ara yöne-
tici çalışmasını gevşetiyor. Nasılsa 
sözü önemli olmayacak. Sorumlulu-
ğu zaman içinde tepe yöneticiye bı-
rakıyor. Tepe yönetici de halinden 
hem memnun hem de şikayetçi. 

2- Tepe yönetici zamanını her ko-
nuya yettiremediği için zamanla bil-
gi kayıpları oluşuyor.

3- Bilgi ve veri kayıpları kurum-
ların fırsatları kaçırmasına sebep 
oluyor. 

4- Ara yöneticiler kendilerine 
daha fazla iş çıkmasın, sorumlu-
luk üstlerinde kalmasın diye önem-
li bazı konuları tepe yönetime önem-
sizmiş gibi gösterebiliyorlar veya 
konuyu kendileri de tam anlamaya 
gayret etmeyip kurumun fırsatla-
rı kaçırdığının farkında olmuyorlar.

5- Fırsat kaçtıktan sonra farkına 
varılsa da birçok bahane ile üstü ka-
patılıyor. Yeni fırsatları kaçırmamak 
için nasıl bir yöntem izlenmesi ge-
rektiği düşünülmüyor. Çünkü “iş“ de-
ğil “kişi” odaklı çalışılıyor.

6- Sonuçta ekonomi niye gelişe-
miyor, imkanlardan niye faydalana-
mıyor diye dövünüp duruyoruz.

Kurumlara birçok kanaldan gi-
ren bilgi/veri yeterince değerlendi-
rilemiyor. Herkes o kadar yoğun ve 
rutin işlerle o kadar meşgul ki, bir 
başkasını, bir başka konuyu, fırsa-
tı dinleyecek, değerlendirecek za-
manı yok.

Peki yöneticinin görevi gelece-
ğe yönelik stratejileri belirlemekse, 
yeni bilgi ve veriyi değerlendirme-
den bunu nasıl sağlıklı bir şekilde 
yapacak? Zaten yapamıyor. Özellik-
le KOBİ’lerde önemli sayıda tepe yö-
neticiler hala rutinlerle ve her şeyle 
kendileri ilgilenmek istiyorlar. 

Birçok konuyu, zamansızlık, ilgi-
sizlik, bilgisizlikten en önemlisi de 
vizyonsuzluktan kaçırıyorlar. Bir 
adımda ilerleyebilecekleri bir fırsa-
tı kaçırıp 5 adımda o fırsata ulaşma-
ya çalışıyorlar. Örneğin uluslarara-
sı arenaya açılmak isteyen yönetici 
bunu konusuna uygun bir fuarda 
daha etkin ve birçok açıdan verim-
li yapabilecekken, her alıcıya tek tek 
ulaşmaya çalışarak yapıyor. İşbir-
likleri yapabilecekken bireysel ça-
lışmayı tercih ediyor. Farklı kanal-
ları, fikirleri dinlemeye asla zamanı 
olmuyor. 

Sözün özü; zamanını, bilgi ve ve-
riyi iyi yönetemeyen yönetici aslın-
da kurumunu ve personelini de tam 
yönetemiyor. Belki de iş yapma dav-
ranışlarını değiştirmek gerekiyor, 
ne dersiniz?

BİLGİ VE VERİLERİ YETERİNCE 
DEĞERLENDİREBİLİYOR MUSUNUZ?

Kurumlara birçok kanaldan giren bilgi/veri yeterince 
değerlendirilemiyor. Herkes o kadar yoğun ve rutin 
işlerle o kadar meşgul ki, bir başkasını, bir başka 
konuyu, fırsatı dinleyecek, değerlendirecek zamanı yok.

EKO-YÖNETİM
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2019 YILININ SON ÇEYREĞİNDE EN 
YÜKSEK KONUT SATIŞI GERÇEKLEŞTİ 

Türkiye’nin Gayrimenkul Platformu GYODER, gayrimenkul sektörünün alt 
segmentlerini üçer aylık dönemler halinde irdelediği, ‘GYODER Gösterge’ Türkiye 

Gayrimenkul Sektörü 2019-4. Çeyrek Raporu’nu yayınladı. 

G YODER Gösterge’de; 2019 yılı 4. 
çeyreğinin, toplam 483 bin 256 
adet konut satışı ile en yüksek sa-
tışın gerçekleştiği çeyrek dönem 

olduğu vurgulandı. Raporda ayrıca GYO’la-
rın 3 ay gibi kısa bir vadede yatırımcısına 
ciddi bir getiri sağladığı, kira kontratların-
da TL’ye geçişin AVM’leri zorlamaya devam 
ettiği, belediyeler tarafından verilen yapı 
ruhsatları ve yapı kullanma izin belgelerin-
de azalış olduğuna dikkat çekildi. Sektörün 
geleceğine dair öngörülerin de aktarıldı-
ğı ‘GYODER Gösterge’ 2019-4. Çeyrek Rapo-
ru’nda, şu bilgi ve değerlendirmeler yer aldı: 
2019 yılı son çeyreği, toplam 483 bin 256 
adet konut satışı ile verilerin yayınlandığı 
2013 yılından beri en yüksek çeyreklik sa-
tışın olduğu dönem oldu. Özelikle aralık ayı 
konut satış adedi 202 bin 74 adet gerçekle-
şerek tüm beklentilerin üzerine çıktı. Bu ra-
kamın ortaya çıkmasında KDV ve tapu alım 
satım harçlarındaki indirimin yıl sonunda 
bitmesi çok önemli bir etken oldu. Yıl gene-
li olarak bakıldığında 2019 yılı performan-
sı özelikle ağustos ayı ve devamında gelen 
konut kredisi faiz indirimlerinden oldukça 
olumlu etkilendi ve yılı bir önceki yıla göre 
yaklaşık yüzde 2’lik bir daralma ile kapattı. 
Yılın ilk 7 ayında yaşanan daralma yaklaşık 
yüzde 21 seviyelerindeydi. 

İKİNCİ EL SATIŞLARIN PAYI 
YÜZDE 63 SEVİYESİNE ÇIKTI

2019 yılını diğer yıllardan farklılaştıran en 
önemli konulardan biri ikinci el satışların 
toplam satışlar içindeki payı oldu. Bu yıldan 
önceki son üç yılda yüzde 53 gibi hep aynı 
oran ile biten yıl geneli, bu yıl yüzde 63 sevi-
yesine kadar çıktı. İpotekli konut satışların-
da ise 4. çeyrek diğer çeyreklerden önemli 
ölçüde farklılaştı. Son çeyrekte yapılan sa-
tışların yüzde 30’u ipotekli satış oldu. Konut 
kredisi faiz oranlarındaki indirim ile birlik-
te bekleyen talebin önemli ölçüde harekete 
geçtiği bu rakamlardan rahatlıkla görüldü. 

Belediyeler tarafından verilen yapı ruh-

satları, 2019 yılının ilk 9 ayında bir önceki 
yıla göre bina sayısı bazında yüzde 57,1, yü-
zölçümü bazında yüzde 58, değer bazında 
yüzde 48,9, daire sayısı bazında yüzde 63,8 
azaldı. Belediyeler tarafından verilen yapı 
kullanma izin belgeleri ise 2019 yılının ilk 9 
ayında bir önceki yıla göre bina sayısı bazın-
da yüzde 20,6, yüzölçümü bazında yüzde 7,2 
daire sayısı bazında yüzde 11,3 azalırken, de-
ğer bazında yüzde 12,3 arttı. 

2019 yılı Temmuz ayında başlayan konut 
kredisi faiz oranlarındaki azalış trendi 2020 
yılı Ocak ayı sonuna kadar devam etti. 2019 
yılı Temmuz ayı başında yüzde yüzde 1,65 
seviyesinde gerçekleşen konut kredisi faiz 
oranı 2020 yılı Ocak ayında yüzde 1 seviyesi-
ne geriledi. Temmuz ayı başında yüzde 21,65 
olan yıllık faiz oranı ise 2020 yılı Ocak ayı ba-
şında 9 puan azalarak yüzde 12,88 seviyesi-
ne geriledi. 2019 yılı Aralık ayı sonunda ko-
nut kredisi hacmi 199 milyar TL seviyesinde 
gerçekleşti. Toplam konut kredisi hacmi 
2019 yılı aralık ayı itibarıyla 199 milyar 145 
milyon TL civarında gerçekleşti. 2019 yılı 4. 
çeyrek sonu itibariyle toplam konut kredi-
leri içinde en fazla konut kredisi kullanılan 
il yüzde 29,2 oranla İstanbul oldu. İstanbul’u, 
yüzde 11,7 ile Ankara, yüzde 7,7 oranıyla ise 
İzmir takip etti. 

İstanbul ofis pazarında genel arz 6,46 mil-
yon metrekare olarak aynı seviyede kalır-
ken, 2019’da ofis arzı toplamda 276 bin met-
rekare artmasına karşın bir önceki yıla 
göre yeni arz girişinde yüzde 36,5 azalma 

kaydedildi. 2019 yılında gerçekleşen toplam 
kiralama işlemleri bir önceki yıla kıyasla ne-
redeyse aynı seviyede 278 bin 828 metreka-
re olarak kaydedilirken, 4. çeyrekte kirala-
ma işlemleri yaklaşık 65 bin 79 metrekare 
ile geçen yılın aynı dönemine göre benzer 
seviyede gerçekleşirken, bir önceki çeyreğe 
göre yüzde 20,4 azalma görüldü. 4. çeyrek-
te, metrekare bazında anlaşmaların, yüzde 
66,78’i Anadolu yakasında bir önceki çey-
reğe göre neredeyse iki katı bir oranla artış 
gösterdi. Anlaşmaların yüzde 29,6’sı MİA’da, 
kalan kısmı da geçen çeyrekte gözlemlen-
diği gibi benzer seviyede MİA dışında Avru-
pa yakasında gerçekleşti. 4. çeyrek sonun-
da boşluk oranı genel olarak az bir oranda 
düşüşle yüzde 24,8 olarak kaydedildi. 2019 
yılı süresince; ofis pazarındaki yatırım faali-
yetlerinde yaşanan en önemli gelişme; Tür-
kiye Varlık Fonu’nun İstanbul Finans Mer-
kezi projesine yatırımcı olarak 1,67 milyar 
TL ile girmesi oldu. Artan satılık gayrimen-
kuller ile ivme kazanması beklenen yatırım 
faaliyetleri beklentiler doğrultusunda yılın 
son çeyreğinde giderek hareket kazandı. 
Döviz kurunda devam eden hareketliliğe ve 
jeopolitik gerginliğe rağmen, artan acil satı-
lık gayrimenkuller ile ofis yatırımlarına olan 
talebin giderek artacağı öngörüldü. Bunun-
la birlikte, kiralama işlemlerine Türk Lira-
sı’na dönüşümün yarattığı etkinin enflasyo-
na oranla daha az olduğu görülürken, kiracı 
lehine ortamın ise orta vadede devam etme-
si bekleni yor.
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